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Toonaste tallinlaste Kadi ja 
tema kaasa Andrese kolmikud 
Gregor, Emily ja Mirjam tulid il-
male 2018. aasta kevadel süga-
valt enneaegsena, juba 27. rase-
dusnädalal. Vanemad ei osanud 
sellele vaatamata aimatagi, et 
laste arengus võiks midagi kor-
rast ära olla. Kui nad aga asusid 
pooleteistaastaseks saanud kol-
mikuid lasteaiaga harjutama, sel-
gus, et Gregor tuleb seal toime, 
kuid Emily ja Mirjami areng ei 
ole eakohasel tasemel. Kuna nii 
pisikestele on keerukas kindlat 
diagnoosi määrata, sai kirja «hi-
linenud arengutähis».

Emily ja Mirjam on kõnetud. 
Tüdrukud liiguvad ringi, saavad 
külmkapist toidu kätte, oskavad 
kraanist juua võtta, käsi pesta, 
kahvli ja lusikaga süüa ning te-
ha täiskasvanule selgeks, milles 
nad abi soovivad. Samas suuda-
vad nad öelda vaid üksikuid sõ-
nu, mis aga ei pruugi tähendada 
sama, mis kõigile teistele. «Näi-
teks võib emb-kumb küll laul-
da «beebi-kassibeebi», aga tõe-
näoliselt ta ise ei mõista, mida 
tähendab kass või kassipoeg,» 
räägib Kadi.

Arstid ja spetsialistid suuna-
sid tüdrukud lasteaia arendus- 
või sobitusrühma. Samuti leidsid 
nad, et Emily ja Mirjam peaksid 

saama tugiisikud. Gregor käib 
nüüd Harku valla lasteaias tava-
rühmas ning tema õed arendus-
rühmas, mis on mõeldud intel-
lektipuudega lastele. Nii Emilyl 
kui ka Mirjamil on lasteaias kõr-
val tugiisik, keda on vaja suures-
ti seetõttu, et saaks õppeülesan-
netele individuaalsemalt lähene-
da – tüdrukute keskendumisvõi-
me on ääretult napp. Tugiisik ai-
tab päeva jooksul kõiges: pliiat-
si- ja lusikahoiu korrigeerimisest 
kuni potitoiminguteni välja. Li-
saks käivad piigad oma tugiisi-
kutega väljaspool lasteaeda mit-
metes teraapiates. Kadi ise töö-
tab põhikoolis õpetajana.

Tosin tugiisikut kol-
me aastaga

Paari aasta jook-
sul on Kadil tulnud 
mitmeid võitlusi 
maha pidada, saa-
maks tütardele pea-
linna lähivallas asu-
vas kodukohas neile 
ette nähtud teenuseid, 
alates tugiisikutest ja las-
teaia erirühmast. Esialgu 
said tütred vaid 140-160 tun-
di tugiisiku abi kuus, mida oli 
tunduvalt vähem, kui lapsed las-
teaias veetsid. Seepeale oli Ka-
di sunnitud pöörduma nii hari-
dus- ja teadusministeeriumi kui 
ka õiguskantsleri poole. «Eriva-
jadustega laste vanemad jäävad 
töölt kõrvale või satuvad lõpuks 
olukorda, kus nad vajavad sot-
siaaltoetusi, et iga päev toime 
tulla,» lausub ta. «Omavalitsu-
sed ei suuda erivajadusega lapse-

surssi raisata, kui see puudutab 
väga väikest protsenti elanikkon-
nast?» kirjeldab Kadi omavalit-
suste tüüpilist suhtumist. «Tohu-
tu valimiskampaania stiilis «ma 
aitan erivajadusega lapsi» ei too 
kuigi palju valijate hääli.» Samas 
ei peaks asjad nii käima, et va-
nem ise häälekalt, tüütult ja eba-
meeldivalt nõuab lapsele toetust 
ja teenuseid, mis talle ometi on 
seaduslikult ette nähtud. Para-
ku just nii olema kipub. 

Enne kui Kadi pere sai õigus-
kantslerilt kirja, et neil on õigus 
saada tüdrukutele tugiisiku abi 
nii palju kui on vajadust, mitte 
teatud arv tunde, maksis Kadi ise 
tugiisikutele juurde, et abi oleks 
olemas. Toona tähendas see, et 
umbes pool tema palgast kulus 
sellele, et tütred  jõuaks teraapia-
tesse ja tugiisikud oleksid abiks 
nii palju kui vähegi võimalik.

Emade analoogsetest võitlus-
test kuuleb Kadi pidevalt  erivaja-
dustega laste vanemate Faceboo-
ki grupi «MeiePäikesed!» kaudu. 
«Ikka on kuskil olukord, et  ko-
halik omavalitsus ei leia eriva-
jadusega lapsele lasteaiakohta, 
tugiisikut või lapsehoiuteenust, 
vaid öeldakse, et tal on kodus 
parem,» mainib Kadi, kes soo-
vitab sellistel puhkudel kirjuta-
da õiguskantslerile. «Omavalit-
sused tahaksid ema-isadel pi-
gem n-ö mütsi silmile tõmmata 
ja on väga julged vanemat pai-
ka panema või tema süütunde-
le rõhuma. See pole normaal-
ne, et teiste erivajadustega laste 
vanemad ei vaatavad sind nagu 
märulikangelast Chuck Norrist, 
kui oled juhtumisi saanud oma 
lapsele tugiisiku!»

Tallinnas vanemad sellist ka-
dalippu läbima ei pea. Kui linna-
osa on lapse vajaduse välja sel-
gitatud, saab pealinnas elav va-
nem vastava otsuse edasi saata 
Tallinna perekeskusesse, mis tu-

giisikuid pakub. «Lapsed vajavad 
abi lasteaias või koolis toime tu-
lemiseks, kuid sagedamini on tu-
giisikut vaja lasteaia- või kooli-
päeva järgselt rehabilitatsiooni-
teenustel või huviringides käi-
misel, samuti kodus argitegevus-
te juures ning erinevates situat-
sioonides sotsiaalsete oskuste õp-
pimiseks,» ütleb Karbe. «Mõne-
le lapsele piisab 20 tunnist ning 
teise vajadus ulatub 160 tunni-
ni kuus. Keskmine arv on 80 
tundi kuus.» 

Mullu jaanuarist ei eristata 
lapsele antava tugiisiku abi enam 
puude raskusastme (sügav, raske, 
keskmine) põhjal. «Tugiisik aitab 
ka ülejäänud peret – vanematel 
on võimalik enam panustada 
tööellu, nende koormus väheneb 
ning suureneb võimalus õppimi-
seks või puhkamiseks.» Nii kin-
nitasid ka perekeskusele tagasi-
sidet andnud vanemad. «Kom-
mentaaridest selgus, et meie tu-
giisikud on olnud abiks vanemate 
emotsionaalsele ja vaimsele hea-
olule,» lisab Karbe.

Tugiisiku töö on tänuväärne
Sotsiaalkindlustusameti and-

metel elab Tallinnas (31. oktoob-
ri 2023 seisuga) 1102 keskmise, 
1202 raske ja 192 sügava puude 
raskusastmega last. Loetelu las-
tega peredele pakutavatest tu-
giteenustest linnas on tegelikult 
pikk. «Lisaks tugiisikutele tagab 
Tallinn erivajadusega lastele jät-
kuvalt nii lapsehoiu- kui ka sot-
siaaltransporditeenused, raske ja 
sügava puudega lastele lisaks ka 
hoiukoduteenuse,» loetleb  Beš-
kina. «Peale n-ö klassikaliste sot-
siaalhoolekande valdkonna tu-
giteenuste on Tallinnale eralda-
tud toetusfondi vahenditest või-
malik toetada ka suure hooldus- 
ja abivajadusega last ja tema pe-
ret teiste vajaduspõhiste teenus-
tega, mis selgitatakse samuti väl-

ja koostöös linnaosa lapse hea-
olu spetsialistiga.»

Tallinna perekeskuse tugiisik 
Monika Holm korraldas kahek-
sa aastat tagasi oma elu ümber 
ja suundus õppima erivajaduse-
ga lapse hoidjaks. «Kui oli vaja 
praktikat teha, leidis perekes-
kus pere, kes oli nõus oma nel-
ja-aastase sügava puudega poja 
tugiisikuks praktikandi võtma,» 
meenutab Monika. «Pärast prak-
tikat jäin sama pere tugiisikuks 
– meil tekkis esimesest hetkest 
klapp ja kõik on superhästi suju-
nud!» Neljasest on tänaseks saa-
nud pea 12-aastane poiss, kellele 
Monika on tema kodus toeks neli 
tundi päevas ehk kokku 80 tundi 
kuus. Tugiisik on selles Haabersti 
kodus juba pereliikmeks saanud. 
«Õhtul, kui on ühine kohtumis-
aeg, ütlevad vanemad ikka: pe-
re tuleb kokku,» tõdeb Monika.

Lasteaias ei ole Monika hoo-
lealune kunagi käinud, aga prae-
gu õpib kahel päeval nädalas eri-
koolis. «Poiss ei tee ise suurt mi-
dagi – teda tuleb sööta, panna 
potile ja riidesse,» kirjeldab Mo-
nika. «Ta liigub põrandal ise pi-
kali olles, kuna iseseisvalt ei is-
tu, aga väljas käies istub kärus. 
Laps ütleb vaid üksikuid sõnu, 
aga me suhtleme teiste märkide 
kaudu, nii et reeglina saan aru, 
mida ta soovib.»

Nukravõitu kirjeldusele vaa-
tamata kinnitab Monika, et nen-
de kaheksa koos tegutsetud aasta 
jooksul on ta näinud lapse osas 
suurt arengut. «Koostöö vane-
matega on hea ja laps väga tubli 
ehk absoluutselt kõik on klappi-
nud!» nendib ta. Nii jagub rõõ-
mu märksa enam kui muresid. 
«Ainuke miinus tugiisiku töös 
on asjaolu, et osa sotsiaalseid 
garantiisid puudub – kuna töö-
tan käsunduslepinguga, ei ol-
nud mul siiani tervisekindlustust 
ega õigust puhkusele.» Viimase 
osas on perega alati kokkulep-
pele jõutud. Kuigi ta-
sustamisele kuulu-
vad ainult töö-
tatud tunnid, 
pole Moni-
ka puhku-
sest ilma 
jäänud, 
aga tervi-
sekindlus-
tuse jaoks 
on ta siiani 
sunnitud kõr-
valt pidama ka 
muud töökohta. 
Selle aasta heaks uu-
diseks on siiski see, et tugiisi-
ku tööd tehes saab tervisekind-
lustuse 80 tunniga kuus.

Tallinna linna toetuse osas nii 
peredele kui tugiisikutele jagub 
Monikal vaid kiidusõnu. «Tal-
linna perekeskus pakub tugi-
isikutele eri teemadel koolitusi 
ja supervisiooni, mida viib läbi 
psühholoog, nii et tugivõrgus-
tik töötab väga hästi,» tunnus-
tab ta. «Suureks abiks on äsja-
jõustunud palgatõus. Tallinn ei 
võta vanematelt tugiisikuteenu-
se eest omaosalust nagu mitme-
tes teistes omavalitsustes peavad 
pered maksma 10% kogu teenu-
se kuumaksumusest. Minu tugi-
lapse perele on linnaosavalitsuse 

poolt lapsehoiuteenust veel juur-
de antud, nii et erivajadustega 
laste perede toetamises on Tal-
linna linnas asjad hästi.»

Neid, kes tahaksid erilistele 
lastele abiks olla, julgustab Mo-
nika mitte kartma tugiisikuna 
töötamist. «On ju nii palju lap-
si, kes tugiisikut vajaksid ja see 
on tänuväärt töö, kui saad last 
ja peret toetada,» teab Monika. 
«Erivajadustega lapsed on vä-
ga erinevate diagnoosidega ja 
kui nende stressis pered peavad 
oma koormusega üksi hakkama 
saama, väsitab see nad väga ära. 
Rõõm on neid siis abistada.»

Koolivalik kui järgmine  
katsumus

Lähiaastad aga naabervallas 
elavale Kadi perele leevendust 
tuua ei tõota, sest peagi ootab 
kolmikuid ees koolivalik. «Eri-
koole napib, ent sellest on väga 
vähe räägitud,» möönab Kadi. 
«Kui tahaksin tütred panna Tal-
linna populaarsemasse erikooli, 
Tondile, oleksime nimekirjas vii-
mased, sest me ei ole enam pea-
linna elanikud. Salu kool oleks 
meile teiseks kõige lähem, aga 
sealtki on öeldud, et neil kohti 
ei jagu, sest erikoolides on klas-
sid väikesed.»

Tupikteema on seegi, mis saab 
erivajadustega lastest pärast põ-
hihariduse omandamist. Edasine 
tundub Eestis nagu noaga lõiga-
tud. «Koolikohustus hakkab ole-
ma kuni 18 aasta vanuseni, ent 
tänase päevani on selgusetu, mi-
da see tähendab erivajadustega 
lastele,» toob Kadi välja. «Kas 
tõesti ei ole põhikooli lõpetanud 
erilisel lapsel muud väljavaadet 
kui manduda erihooldekodus?»

Just ühiskonna halvakspanu 
on Kadi sõnul kõige ülekohtu-
sem taluda. «Kui olen läinud las-
tega poodi, küsitakse: miks sa 
nad siia tood?» kirjeldab Kadi. 

«Nn harju keskmisel inimesel 
on ebamugav, sest mi-

nu tütred ei käitu 
igas olukorras 

adekvaatselt, 
seega ta eel-
dab, et eri-
lised lap-
sed peak-
sid püsima 
nelja seina 
vahel.» See 

näitab Kadi 
sõnul, et te-

gelikult ei olda 
kuigi kaugele jõu-

tud nõukaaja mentali-
teedist, kus erivajadustega lap-

si avalikkuses näha ei olnud. 
Nad saadeti silma alt «kuhugi 
ära», erihoolde- või lastekodus-
se. «Kanname ikka sama suhtu-
mist, et need, kes ei ole silmale 
ilus vaadata, surume nelja seina 
vahele. Erivajadustega laste peale 
mõeldakse kord aastas kui eetris-
se jõuavad telesaated nagu «Ing-
lite aeg» või «Jõulutunnel». Siis 
saavad nn tavainimesed endale 
vastu rinda taguda: ma anneta-
sin jõulude ajal viis eurot ja olen 
nüüd parem inimene! Ülejäänud 
ajal ei märka keegi, et ema-isal 
on see erivajadusega laps hoolit-
seda 365 päeva aastas.

KOLMIKUTE EMA: Inimeste suhtumine on endiselt nõukaaegne – 
puudega lapsed tuleb saata eriasutusse silma alt ära
«Teiste erivajadustega laste vanemad vaatavad sind nagu 
märulikangelast Chuck Norrist, kui oled juhtumisi saanud 
oma lapsele tugiisiku. Olemasolevad tugiisikud teevad or-
jatööd ega pea kaua vastu,» ütleb Tallinna naaberval-
las elav viieaastaste kolmikute ema Kadi Soop (34). Tal-
linn aga leevendas erivajadustega laste perede olukorda, 
suurendades alanud aastast tugiisikute tunnitasu seniselt 
seitsmelt eurolt üheksale. Samuti tõusis puudega lapse 
toetus varasemalt 125 eurolt 150 eurole aastas.

Lõppenud aastal said 
Tallinnas uue nime 11 tä-
navat, järv ja sadam. 
Valikul eelistas nimeko-
misjon väljakujunenud 
praktika järgi vanu aja- ja 
kultuurilooliselt tähtsaid 
nimesid.

Abilinnapea Madle Lip-
pus selgitas, et  linnavalit-
suse juures tegutseva alalise 
nimekomisjoni ülesanne on 
pealinna kohanimede vali-
ku korraldamine vastavalt 
Tallinna kohanimede mää-
ramise korrale. «See on kor-
raga privileeg ja vastutus, 
sest sobivad kohanimed ri-
kastavad linna kultuurilist 
ja ajaloolist pärandit,» üt-
les Lippus. 

Uute nimede määramisel 
on olulisemateks lähtenime-
deks endiste talu- või mõisa-
kohtade nimed. Nende alusel 
said sel aastal nime Kangru-

pere, Kristjani ja Vikimõisa 
tänav. Looduslike objektide, 
näiteks taimede või geoloo-
giliste asupaikade järgi vali-
tud kohanimed on Raunjala 
ja Salaoja tänav Mustamäel.

Mitmetes piirkondades on 
levinud temaatilised kohani-
med. Nii said laevandusega 
seotud nime sadama piir-
konda jäävad Läänemuuli 
ja Paali tänav, põllutööde-
ga seotud Kõpla ja Kärbise 
tänav Haaberstis ning pui-
du temaatikat kandev Vir-
na tänav Nõmmel. 

Lisaks on määramisel alu-
seks rahvapäraste, juba ela-
nike hulgas käibel olevate 
nimede omistamine. Nõm-
mel Harku metsas asuv seni 
nimetu veekogu sai nimeks 
Rõngasjärv. Samamoodi an-
ti sadama nimena ametlikult 
kohanimi Kalevi Jahtklubi 
sadamale.

Kõpla, Virna, Raunjala ja Salaoja 
– mullu sai linn 13 uut kohanime 

Kas uusaastalubadused on tõhus viis, et  inspireerida end näi-
teks trenniga alustama, enda eest hoolitsema, vägivaldsest suh-
test põgenema? Või on see pigem tarbetu stressiallikas, millega 
ennast piitsutada ja ebaõnnestumise korral süüdistada? 

Vastab paari- ja peretera-
peut Meelike Saarna 

Parema elu vajadus, 
enda hästi tundmi-
se vajadus, mille-
gi saavutamise va-
jadus ajab paljusid 
meist ka plaane te-
gema, sh kalendri-
aasta alguses – nii on 
kombeks. Ja ikka jagub nii   
neid, kes teevad plaane, kuid 
ei saavuta midagi, kui ka neid, 
kes pealtnäha plaani pidama-
tagi saavutavad palju. Nende 
kahe vahele mahub palju eri 
variante, nii enda sõitlejaid 
kui ka unustajaid.

Milline võiks olla hea va-
riant? Ühe võimalusena võiks 
kõigepealt enda üle mõelda. 
Kõik ei ole sama lauaga löö-
dud, kõigile ei sobi samad 
viisid. Kas olen plaanipida-
ja või voolu sees ujuja? Mil-
line ma tahaksin olla – roh-
kem niisama ujuda või pigem 
plaani pidada? Kõige ruma-
lam on pidevalt rahulolema-
tu olla. Sellest pääsemiseks 
on põhiliselt kaks varianti: 
kas olukorraga leppida en-
dale valetamata või tõepoo-
lest püüda muutuda.

Kõige selle juures on mõist-
lik silmas pidada ka üldise-
mat. On inimlik tegutsemist 
edasi lükata, eelkõige seetõt-
tu, et nähtav kasu on liialt 
hoomamatu ja näib ajas kau-
ge. Lihtne on õpitud tulemus-
rohkem tegutsemisviis taas 
sisseharjunu vastu vaheta-
da, sest viimane võtab vä-
hem energiat. Laiskus ja liht-
sam läbisaamine iseenesest ei 
ole halvad omadused. Need 
on üldinimlikud omadused, 
millel on inimkonna ajaloo-
ga seotud kaugeleulatuvad 
olulised põhjused. 

Ka paljuräägitud teadlik-
kusega on sarnased lood. Kõi-
ge õigem ja toredam plaan 
võib jääda unarusse, kui me 

endal silma peal ei hoia, sest 
meie aju pigem mõnuleb ja 

puhkab kui pingutab. 
Eneseseire on pin-
gutav, aga just sel-
le kaudu saame end 
mobiliseerida kok-
ku võtma ja ees-

märgile keskendu-
ma. See ongi raske, 

sest segajaid kohtab roh-
kelt nii meist väljaspool kui 
ka iseendas. Määravaks võib 
siin saada eelnevalt õpitu, s.t 
kas pingutamise harjumus on 
meile juba tuttav või mitte. 
Kui meid on juba lapsena osa-
tud suunata iseseisva mõtle-
mise ja initsiatiivikuse teele, 
on meil suure tõenäosusega 
lihtsam läbi elu pingutada ja 
saavutada. Aju normaliseerib 
kõike, mida on piisavalt pal-
ju juhtunud. Kui oleme har-
junud andma endale ülesan-
deid, mille täitmiseks peame 
oma ajurakke kõvasti ragista-
ma, peaks olema kergem pü-
sida teadlikult oma eesmär-
kide juures. Loomulikult saa-
me seda oskust tahte korral 
ka täiskasvanuna iseseisvalt 
juurde õppida ja harjutada.

Teadlik sihipärasus aitab 
eesmärkidele reeglina lähe-
male. Ka siis, kui oleme oma 
sihile põhjalikult mõelnud, ja 
seda mitte kirja pannud, on 
see parem variant eesmärgi 
saavutamiseks. Meie aju va-
jab teadlikustamist, fookusta-
mist, seiret. Kui oma mõtetes 
pigem niisama siia-sinna ui-
tame ja tähtsatestki asjadest 
muuseas mõtleme, saab aju 
märgi, et see pole kuigi täh-
tis ja unustab selle. Seevas-
tu teadlikult tähtsaks aseta-
tud, süvenemisega läbimõel-
du asub ajukihtides uitmõte-
tega võrreldes erinevas ko-
has, mis aitab tähtsustatut 
meeles pidada ja ühtlasi ka 
selle poole liikuda.

le vajalikku toetust pakkuda. Kui 
lapsele ei pakuta lasteaias piisa-
valt tuge, ei saa personal tema-
ga hakkama. Siis rõhutakse va-
nema südametunnistusele jätta 
see laps hoopis koju.»

Enamikul vanematest paraku 
ei ole pedagoogilist ettevalmistust 
– nad ei ole väljaõppinud eripeda-
googid, kes suudaks oma last ise 
kodus vajalikul tasemel arenda-
da. Seega ei saavuta see laps ko-
dus potentsiaali, mis ta tõenäoli-
selt oleks lasteaias saavutanud. 
Ema omakorda jääb koju nelja sei-
na vahele, tal kaovad kontaktid. 
«Isegi kui ta tahaks tööle minna, 
on väga keeruline leida paindliku 
graafikuga tööd, sest tõenäolise-
malt on erivajadusega laps sageli 
ka haige,» tõdeb Kadi.

Nii on Kadi tütardel kolme ja 
poole aasta jooksul olnud 12 eri 
tugiisikut ja kõige lühem tööta-
mine jäi vaid nädalapikkuseks. 
Lapsele tähendab see ebastabiil-
sust. «Kui laps harjub ühe inime-
sega ära – mis sest, et ta on kõ-
netu ega suuda oma emotsioo-
ne sõnadega väljendada –, tekib 
tal kiindumus,» toob Kadi välja. 
«Uue inimesega harjumine tä-

hendab erivajadusega lapse-
le tagasilangust ja emot-

sionaalset stressi. Igal 
tugiisikul on ju oma 
käekiri, kuidas ta last 
suunab, millele roh-
kem tähelepanu pa-
neb, kui sekkuv ta 
on, palju annab lap-
sele vabadust jne.»

Tugiisikute kehvad  
töötingimused
Kõige ulatuslikum mure 

ongi Kadi hinnangul tugiisiku-
te leidmine. «Kuigi tugiisikute 
töö on töölepinguga tehtav, sõl-
mivad omavalitsused nendega 
valdavalt käsunduslepinguid,» 
räägib Kadi. «Viimase kohaselt 
peaks inimene ise saama valida 
tööaega, -kohta ja -viisi. Kui me 
saadame tugiisiku tööle lasteae-
da, kus ta peab töötama näiteks 
kella seitsmest hommikul kuueni 
õhtul, ei saa ta ometi valida üh-
tegi neist tingimustest.»

Tugiisikule ei ole ette nähtud 
tasulist puhkust ega haigushü-
vitist alates neljandast päevast. 
«Eeldatakse, et tugiisik panus-
tab samamoodi nagu töölepin-
guga töötaja, ent ta jääb ilma 
sotsiaalsetest garantiidest,» lau-
sub Kadi. «See mõjutab juba 
inimväärikust! Ükskõik milline 
ametnik poleks valmis tegema 
iga kuu 200 töötundi, ja nii 12 
kuud aastas, ainult nädalavahe-
tuseti puhates! See on legaalne 
orjapidamine!»

2022. aastast ei saa linn enam 
Euroopa Sotsiaalfondist toetust 
raske ja sügava puudega lastele 
toe pakkumiseks, aga nüüd an-
nab selleks raha linn ise. Tallinn 
on abivajadusega laste tugiisiku-
teenusele alanud aastal kavanda-
nud 4,1 miljonit eurot, mis või-
maldab tõsta tugiisikute tunni-
tasu seniselt 7 eurolt 9 eurole.

«Kuna tugiteenuseid saab vas-
tavalt perede vajadustele, on tu-
giisiku saamiseks tarvis seda va-
jadust hinnata,» lausub abilinna-
pea Betina Beškina. Teenusele 

Krista Kiin
krista.kiin@ 
tallinnlv.ee

suunamine toimub elukohajärg-
se linnaosa valitsuses, kus sot-
siaalhoolekande osakonna lapse 
heaolu spetsialist hindab lapse 
toimetulekut ning täpsustab pe-
re kõrvalabi vajaduse. «Tugiisik 
saab pakkuda lapsele personaal-
set tuge saatjana avalikus ruumis 
ja vajadusel ka lapse kodus,» sel-
gitas abilinnapea. «Lisaks teostab 
tugiisik hooldustoiminguid ja ta-
gab lapse järelevalve. Vajadusel 
saab tugiisik võimaldada lapse-
le rehabilitatsiooniteenusel või 
taastusravis käimist või sihipä-
rast vaba aja sisustamist näiteks 
huviringides, treeningutel jms.»

Puuetega laste arv kasvab ning 
nende perede toetusvajadused 
samuti. Sotsiaalkindlustusameti 
andmetel elab Tallinnas 2023. 
aasta 31. oktoobri seisuga 2496 
puudega last, mida on enam kui 
200 võrra rohkem kui 2022. aas-
tal. Pealinnas vajas mullu 11 kuu 
jooksul tugiisikut 481 last, sh 137 
esimest korda. 11 kuu keskmine 
teenusekasutus lapse kohta oli 
612 tundi, mis teeb kuus umbes 
55 tundi. Tallinna sotsiaal- ja ter-
vishoiuameti laste ja perede hea-
olu osakonna juhataja Kaisa Ve-
temaa sõnul on suvekuudel – tu-
lenevalt puhkuseperioodist – tu-
giisikuteenuse vajadus väiksem.

Kuna Tallinna perekeskuse 
kaudu saab tugiisiku peaaegu 
400 last kuus, võib tugiisiku kii-
re leidmine osutuda pealinnas-
ki väljakutseks. «Samas otsivad 
perekeskuse töötajad pidevalt eri 
võimalusi, et ükski laps ei peaks 
tuge kaua ootama,» kinnitab Tal-
linna perekeskuse arendus- ja 
kvaliteedijuht Talvi Karbe.

1. jaanuarist tõusis pealin-
nas puudega lapse toetus seni-
selt 125 eurolt 150 eurole ka-
lendriaastas. Puudega lapse toe-
tust makstakse kord aastas lap-
se sünnikuul. Toetust on õigus 
saada kuni 16-aastasel puude-
ga lapsel, kellel ei ole tuvasta-
tud osalist töövõimet või töövõi-
me puudumist, kelle rahvastiku-
registrijärgne elukoht on Tallinn 
ning kelle ühe vanema elukoht 
on katkematult Tallinna linn vä-
hemalt toetuse taotlemise aasta-
le eelnenud aasta 1. jaanuarist.

Ilma õiguse nõudmiseta  
midagi ei muutu

Enda ja teiste eriliste vanema-
te lastele näiteks lasteaia aren-
dusrühma avamist nõudma min-
nes on Kadile koduvallast suisa 
otse öeldud, et erivajadustega 
laste teema on «ebaseksikas». 
«Milleks nii suurel määral res-

Kadi kolmikutest kaks, tütred Emily ja Mirjam, vajavad mõlemad tugiisikute abi koguni 200 tundi kuus.    Foto: erakogu.

Alles õiguskants-
leri sekkumisel il-

mus vajalik abi nagu 
võluväel.

Tugiisik  
annab vanematele 
võimaluse tööl käia 

ja puhata.

Kuidas saada puudega lapsele abi?

• Täiendavat infot Tallinna sot-
siaaltoetuste ja -teenuste 
kohta leiab www.tallinn.ee/
et/sotsiaaltoetused-ja-
teenused-lapsele ja www.
tallinn.ee/et/tugiisik-ras-
ke-ja-sugava-puudega-
lapsele

• Sotsiaalkindlustusameti puu-
dega laste tugiteenuste info htt-
ps://www.sotsiaalkindlustusamet.ee/
puue-ja-hoolekanne/toetused-puu-

dega-inimestele/puudega-
lapse-toetus
• Lapsele tugiisikuteenu-

se saamiseks võib 
pöörduda Tallinna Pe-
rekeskusse, Asula 11, 
tel. 6 556 970, e-post: 

info@pk.ee
• Tallinnas tugiisikuna tööta-

misest huvitatud on oodatud 
kandideerima Tallinna Perekeskusse, 
lähem info kertu.berman@pk.ee

Sotsiaalsele abile lisaraha
Kui abivajadusega inimese probleemi 
ei ole võimalik lahendada ük-
sikteenuste (nt tugiisik, 
taastusravi, hooldaja, 
isiklik abistaja) abil, on 
vaja kompleksset tee-
nust, mis kaaasab mit-
me eriala spetsialistid 
ehk rehabilitatsiooni-
meeskonna. 

Eesmärkide saavutami-
seks pakuvad abi tegevustera-
peut, loovterapeut, sotsiaaltöötaja, 
psühholoog, eripedagoog, logopeed, 
füsioterapeut ja kogemusnõustaja. 
«2022. aastal sai sotsiaalse rehabilitat-
siooni teenust ca 6 550 last,» sõnas 
sotsiaalministeeriumi hoolekande osa-
konna nõunik Berit Rohtjärv. Et vähen-
dada erivajadustega laste järjekordi 
nende spetsialistide teenustele, annab 
riik nüüd lisaraha. See tõstab abi limiiti 
aastas 2695 euro peale. «Abi kättesaa-
davus paraneb eelkõige nende jaoks, 

kelle teenuste kasutus ületab uute hin-
dadega kalendriaasta limiiti või 

jääb selle lähedusse,» selgi-
tas Rohtjärv.

Sotsiaalse rehabilitat-
siooniteenuste kvaliteeti 
aitavad tõsta ka uue aas-
taga jõustunud määruste 

muudatused. Nii näiteks 
eraldati teenusepakkujatele 

lisaraha, mis aitaks katta info-
süsteemide haldamise kulusid. Sa-

muti suurenes alates 1. jaanuarist teenus-
te tunnihind 5%, mis annab teenuseosu-
tajatele lisaraha ka näiteks töötajate pal-
gatõusuks. Lisaks väheneb grupiteenuse 
minimaalne liikmete arv kolmelt kahele, 
mis parandab teenuse kättesaadavust.

Samuti lihtsustub sõidukulude hüvi-
tamine, sest enam ei ole vaja esitada 
siiani nõutud kuludokumente. Edaspidi 
tõendab sõidukulusid esitatud taotlus, 
mis on leitav sotsiaalkindlustusameti 
kodulehelt.
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«Meie eesmärk oli muuta maa-
ilma veel paremaks kohaks. Soo-
vime toetada ja arendada lastes 
empaatiat,» ütles Miiamilla juha-
taja Jane Meresmaa-Roos. Endi-
sest väljapanekust on külastajate 
soovil alles punane auto, mis on 
nüüd küll oranž, ning vana kas-
saaparaat, millega palju mängiti. 
Kõik muu on uus ja nüüdisaegsem.

Kui Miiamilla muuseum 
2009. aastal avati, oli kavas näi-
tus iga nelja-viie aasta tagant väl-
ja vahetada. Sellega läks aga pal-
ju rohkem aega ning vana näitu-
se mänguasjad olid lõpuks üsna 
kulunud. Ka külastajad olid kõi-
gega juba hästi tuttavad. 

Väike muuseumikülastaja 
Saskia leidis, et uues muuseu-
mis on avastamist küllaga: «Va-
nas ma olin juba käinud ja tead-
sin, kus mis on,» ütles tüdruk, 
kelle lemmikeksponaat uuene-
nud muuseumis on peenar, kus 
saab aiatööd harjutada. 

Lible külastas Miiamillat esi-
mest korda. «Kui ma nägin seda 
väikest maja väljast, siis mõtle-
sin, et siin küll ei saa seda näi-
tust toimuda, aga tegelikult on 
see nii suur,» lausus  ta. Kõige 
enam meeldisid Liblele make-
tid, mis on ka muidu tema lem-
mikud. «Siia on näiteks padja-
kindlus ehitatud ja saab ise ra-
ha teenida,» mainis ta. 

Vanadest asjadest  
uued ja uhkemad

Näituse ruumid on jaotatud 
kolmeks. Laste sisemaailma tu-
ba räägib põhitunnetest ja on 
loodud laste joonistuste kaudu. 
«Kogusime vist 119 laste joonis-
tust, mille põhjal vaatasime, mis 
elemendid nende tubades on,» 
lausus Meresmaa-Roos.

Sisemaailma toas on ära pei-
detud tundeelukad – needki on 
laste enda disainitud ning teat-
ributafoori poolt päris tegelas-
teks õmmeldud. 

Järgmine tuba räägib kohtu-
misest välismaailmaga. Seal on 

kohtumispaik, park ja linn, kus 
saab proovida tööle minekut. 
«Meil on selline tööõnne ma-
sin, mis näitab, et iga töö võib 
muuta õnnelikuks,» rääkis Me-
resmaa-Roos. «See osutus üheks 
näitust testima tulnud laste lem-
mikuks. Tegu on käimislindiga, 
kust kõrvalt valid ketta. Näiteks 
kui tahad olla kunstnik, valid 
pintsli pildiga ketta, paned sel-
le masinasse ja alustad käimist. 
Siis hakkad nägema, kuidas ket-
ta liikumise käigus tekib pisike 
animatsioon.»

Välismaailma toas on juttu 
ka keskkonnast, enda ümbru-
se hoidmisest ja taaskasutusest. 
Sellest, kuidas mõnest esemest 
saab museaal, mõned aga jõua-
vad prügimäele ja mõned unus-
tatakse üldse. 

Muuseumit nüüdisajastades 
peeti mujalgi keskkonnahoidu 
silmas. Kadunud on külastajate 
varasem lemmik – rääkiv prügi-
kast –, sest sellest aastast sortee-
ritakse prügi; kõikjal kujundu-
ses kasutati annetustena saadud 

vanu mänguasju ja muid mater-
jale, mis kuskilt üle jäänud. Va-
nadest kiikhobustest said lam-
bid, nööpidest ja muudest nip-
sasjadest lauajalad, mänguka-
rudega kaeti terve sein. Siseku-
junduses kasutati eri ökoloogi-
lisi materjale. 

Muuseumi kõige tumedama-
tes toonides toal on helge nimi: 
üksmeele tuba. Seal saavad lap-
sed mõelda, kuidas lahendada 
tülisid. Lahenduse luugid õpeta-
vad, et igale tülile on võimalik 
lahendus leida. «Sa pead lihtsalt 
enda sisse vaatama ja püüdma 
teist inimest vaadelda uue nur-
ga alt,» mainis Meresmaa-Roos. 

Uuendamisel palju  
tööd ja vaeva

Kõige väiksem, Ilmaruumi 
tuba on paljude laste lemmik. 
Seal saab vaadelda, mis toimub 
meie pea kohal, kiigata kosmo-
sesse, uurida taevast ja fantasee-
rida. Fantaasiaruum on samas 
ka täitsa eraldi tuba, kus võib 
mängida ruumi vormi, valguse ja 

värvidega. «Ise kujundad ruumi 
enda ümber ja samas näed, kui-
das sellega kohaneb teine muu-
seumikülastaja. Avastad, kuidas 
seda teha koostöös ja võib-olla 
koos luues ruumi hoopis üm-
ber kujundada,» rääkis juha-
taja. «Vahva on ka see, et lap-
sed ise on joonistanud viidad, 
nt tualetiviidad ja väljas käru-
parkla omad. Audiotekstid luge-
sid samuti lapsed ise sisse. Meil 
on eesti-, inglise- ja venekeelne 
audio, viimase luges sisse Uk-
raina poiss.»

Muuseumi uuenenud sisu au-
torid on agentuur Motor koos-
töös KOKO arhitektidega, töö-
ga alustati juba 2021. aasta au-
gustis. «Pealtnäha tundub, et 
ühe muuseumi tegemine on liht-
ne – paned asjad välja, toodad 
vitriini ümber ja ongi valmis. 
Tegelikult on see aga märksa 
keerulisem,» ütles Motori juht 
Ott Sarapuu. Selle näituse loo-
mise tegid tema sõnul keeruli-
seks detailid, kaunistuste roh-
kus ning asjaolu, et kõik kau-

nistused on tehtud otsetrükina 
vineermööblile.

Sarapuu sõnul oli eesmärk 
luua lastele mänguline, turva-
line ja helge keskkond: «Kõige 
enam soovime, et laps mõtestaks 
suhteid endaga, sõprade, vane-
mate ja ümbritsevaga. Ja teeks 
kõike seda mängu kaudu. Täna-
päeva muuseumid peavad ole-
ma kaasavad, põnevad, emot-
sionaalsed, haaravad.»

Motori projektijuht Sandra 
Aleksius kirjeldas näitust järg-
miste sõnadega: mänglev, graa-
filiselt värvikirev, lastele mõel-
des. Ta lisas, et külastajatel ta-
sub pöörata tähelepanu detaili-
dele. «Näiteks on juba õues nä-
ha graafiliselt kujutatud pois-
si, kelle mütsil Miiamilla logo. 
Muuseumis ringi vaadates leia-
te teda veel eri olukordades ja 
riietes,» rääkis Aleksius.

Muuseum asub aadressil Koi-
dula 21c ja on avatud teisipäe-
vast reedeni kella 12-18, näda-
lavahetustel  10-17. Muuseumi 
telefon on 601 7057.

Oliver Õunmaa
oliver.ounmaa@tallinnlv.ee

«Ka meie elanikud kannata-
vad praegu tõusvate ener-
gia- ja toiduhindade ning 
inflatsiooni käes. Tasulist 
ühistransporti ei jõua nad 
enam kanda.» märkis 
Montpellier’ rahvusvahelis-
te asjade asepresident 
Clare Hart. Poole miljoni 
elanikuga Montpellier’ lin-
naregioon läks Tallinna ees-
kujul üle tasuta ühistrans-
pordile, saades suurimaks 
tasuta ühistranspordiga 
piirkonnaks Prantsusmaal.

Hart kinnitas, et nii nagu Tal-
linnal, on neilgi kohustus vähen-
dada kasvuhoonegaaside teket. 
«Kui me valime tasuta ühistrans-
pordi, siis me aitame kliimat,» 
ütles ta. «Kuid samuti oma ela-
nikke. Ka meie elanikud kan-
natavad praegu tõusvate ener-
gia- ja toiduhindade ning inflat-
siooni käes. Tasuline ühistrans-
port käiks praegu neile üle jõu. 
Tasuta ühistranspordiga aga an-
name igale inimesele 1000 euro 
eest tarbimisjõudu aastas.» 

Ka Montpellier’ linnapea 
Michaël Delafosse nentis, et ta-
suta ühistransport on oluline 
samm keskkonnasõbralikkuse 
poole. «Lisaks aitab see muuta 
ühiskonna solidaarsemaks, või-
maldades ka madalama sisse-
tulekuga inimestel täiel määral 
osa saada linnaregiooni elust,» 
märkis ta.

Montpellier’ liikuvuse asejuht 
Julie Frêche sõnul ühendab ta-
suta ühistransport keskkonna ja 
sotsiaalse õigluse eest seismise. 
«Kuna liikuvus on elanike õigus, 
oleme võtnud kohustuse sellega 
kohalikele elanike-
le ja pikemas pers-
pektiivis ka linnale 
kasu tuua,» märkis 
ta. «Tasuta ühistrans-
port on võimas mee-
de, mis aitab kliima-
probleemi lahendada 
süsinikuheitmest va-
ba transpordiga. Ka 
inimeste ostujõudu 
arvestades on tasuta 
ühistransport oluline. 
Meie linn saab muuta 
loodussõbralikule lii-
kumisviisile ülemineku 
ka solidaarsusele mõtle-
vaks sotsiaalseks revo-
lutsiooniks.»

Sarnaselt Tallinnale peavad 
mujal elavad inimesed või lin-
na külalised endiselt bussi- või 
trammipileti eest tasuma. 

Suurimad saastajad  
on autod

Praegu sõidavad inimesed 
Montpellier’s iga päev 280 000 
korda autoga ning liiklus põhjus-
tab 40% linna süsinikuheitmest. 
Montpellier’ kulud ühistranspor-
dile on preagu 130 miljonit eu-
rot aastas. Järgmise viie aasta 
prognooside kohaselt kasvab see 
200 miljoni euroni. Praegu sõi-
detakse piirkonnas aastas ühis-
transpordiga 55-60 miljonit kor-

da, kuid linnajuhid loodavad, et 
taristusse tehtavate investeerin-
gute ja tasuta sõitude toel suure-
neb see 20%. «Kui elanikud va-
liksid kasvõi ühel päeval näda-
las muu transpordivahendi kui 
auto, väheneksid ummikud viis 
korda,» märkis Frêche.

Lisaks peab ühistransport 
olema elanikele võimalikult 
mugav, et nad sõidaks vähem 
autoga. Elanikele mõeldud ta-
suta pileti saab alla laadida mo-
biilirakenduse ja interneti kau-
du. Frêche kinnitas, et uus alga-
tus ei mõjuta linna võimet ühis-
transporti arendada ja pare-

maks muuta, vaid on osa 
suuremast loodussõbraliku lii-
kuvuse plaanist. «Praegu in-
vesteerime hoopis 150 miljo-
nit eurot väikese süsinikuhei-
tega transporti,» märkis ta. 
«Ehitame viiendat trammilii-
ni, pikendame teist liini, osta-
me 77 uut trammi, uuendame 
rööpaid, tugevdame bussiliik-
lust, loome ühe uue bussilii-
ni ja arendame jalgrattateid.»

Montpellier’st sai nüüd Prant-
susmaa suurim tasuta ühistrans-
pordiga linn. Selle regiooni kuu-
lub lisaks Montpellier’le veel 30 
ümbritsevat väiksemat omava-
litsust ning kokku elab seal pea 
pool miljonit inimest. 

Tallinna linnapea Mihhail 
Kõlvarti sõnul on Montpellier’ 
Tallinnaga mitmeid sarnasusi. 
«Meil on umbes sama suur ela-
nike arv ja ühistranspordi eelar-
ve,» lausus ta. «Montpellier ka-
vatseb sarnaselt meile palju uu-
de veeremisse investeerida, os-
tes uusi tramme ja busse ning 
ehitades uut trammiliini.»

Osaliselt tasuta sõit ka 
suurlinnades

Seni on tasuta ühistransport 
end õigustanud just Prantsusmaa 
keskmise suurusega omavalit-
suses, kus piletimüük moodus-

tab vaid 10% ühistrans-
pordile kuluvast sum-
mast. Praegu saab tasu-
ta sõita juba 44 Prant-
susmaa linnas. Kõlvart 
ütles, et Eestis on ku-
junenud paradoksaalne 
olukord, kus võimuliit 
likvideerib riigis tasu-
ta ühistransporti, kuid 
samal ajal hakkavad 
Prantsusmaa jm Eu-
roopa omavalitsused 
Tallinna eeskujul seda 
rakendama. «Ma olen 
endiselt veendunud, 
et tasuta ühistrans-
port ei peaks olema 
ainult Tallinnas, vaid 

kogu Eestis. Seda enam, et sellel 
on tulevik kogu Euroopas,» ütles 
linnapea. «Tallinn on oma elani-
kele pakkunud tasuta ühistrans-
porti juba kümme aastat, kuigi 
alguses pälvis see palju kriitikat. 
Selle aja jooksul on majanduslik 
olukord nii meil kui ka maailmas 
palju muutunud ning tasuta ühis-
transpordist on kujunenud uni-
versaalne meede, millel on tugev 
sotsiaalne ja keskkondlik mõju.» 
Suurtes linnapiirkondades, nagu 
Pariis, Lyon ja Marseille, moo-
dustab piletitulu ühistranspordi-
le kuluvast rahast 25-40% ning 
neis linnades jääb ilmselt kehti-
ma tasuta ühistransport madala-
ma sissetulekuga inimestele, na-

gu noored, pensionärid ja töötud. 
2020. aastal kehtestas Pariis ta-
suta ühistranspordi alla 18-aas-
tastele, et aidata õpilastel kooli 
vahet sõita. Nantes seadis tasuta 
sõidud sisse 2021. aastal 
nädalavahetusteks. 
Samal aastal 
pakkus Lõu-
na-Prant-
susmaa 
Occitane’i 
piirkond 
18-26-aas-
tastele 
noortele 30 
tasuta ron-
gireisi kuus.

Kingituseks 
roheline kaart

Montpellier’is hakkas 
tasuta ühistransport kehtima 
mullu 21. detsembrist, kuid et-
tevalmistused selleks algasid juba 
varem. Linn katsetas tasuta ühis-
transporti enne lõplikku otsust 
kaks korda. Nii sai regioonis ta-
suta sõita 2020. aasta septembri 
ühel nädalavahetusel. Aasta hil-
jem said tasuta sõidu õiguse kõik 

alla 18-aastased ja üle 65-aasta-
sed inimesed.

Regioon rahastab tasuta ühis-
transporti liikuvusmaksust, mi-
da maksavad Prantsusmaal kõik 

vähemalt 11 töötajaga 
ettevõtted. Saadav 

maksutulu katab 
110 miljoni eu-

ro suuru-
se kulu  ja 
kompen-
seerib ise-
gi pileti-
müügitu-
lu kaotuse, 
mis moo-

dustas 30% 
ühistranspor-

dile kuluvast 
summast.

Möödunud aasta lõpus 
käis Tallinna delegatsioon Mont-
pellier’ tasuta ühistranspordi sis-
se seadmise puhul õnnitlemas. 
Tallinn kinkis Montpellier’ lin-
najuhtidele sel puhul rohelised 
kaardid, mille abil saab tasuta 
sõita ka Eesti pealinnas.

MONTPELLIER’ LINNAJUHID:  
Tasuta ühistransport jätab iga elaniku 
rahakotti aastas 1000 eurot alles

Miiamilla juhataja Jane Meresmaa-Roosi (vasakul) sõnul ootab muuseum külla nii roomavaid beebisid kui juba teismelisi lapsi. Aga isegi täiskasva-
nud leiavad sealt põnevaid sündmusi ja tegevusi.  Jelena Rudi

Uuenduskuuri järel taas uksed avanud 
Miiamilla õpetab lastele mängu kaudu 
emotsioonidega toime tulemist, tülide la-
hendamist ja palju muud. Laste lemmikud 
– suur auto ja vanaaegne kassaaparaat – 
on endiselt alles.

Taasavatud 
Miiamilla 
muuseum 
arendab lastes 
empaatiat

Tuuli Kalev
tuuli.kalev@tallinnlv.ee

Astangule ja Tiskresse li-
sanduvad peagi ilmselt 
uued bussiliinid ning ole-
masolevad liinid saavad 
peatusi juurde.

Ajakirjanik Merle Liivak 
Praks elab Kalamajas ja sõidab 
tavaliselt tööle ja tagasi trammi-
ga. Vahel satub ta ka bussi või 
rongi peale. Ta peab oluliseks, 
et kesklinnas on hea ühistrans-
pordiühendus. «Kui transpor-
diühendus kodu ja linna sõlm-
punktide vahel on kehv, pole 
pereinimesel kerge elada ja toi-
me tulla,» ütles Liivak Praks.

Abilinnapea Vladimir Sve-
ti sõnul tuleb Tallinna kesklin-
nast lääne poole jäävale alale 
aasta teises pooles mitu täiesti 
uut bussiliini. See oleks jätkuks 
mullu augustis alanud ühistrans-
pordi reformile, mil linn ühen-
das omavahel või muutis mars-
ruuti 11 bussiliinil.

Sveti sõnul pöörab linn tä-
helepanu Haabersti ja Põhja-
Tallinna vahelisele ühendusele 
ning Astangu ja Tiskre asumi-
te ühistranspordile. Täpsemaid 
tulevikuplaane on kavas tutvus-
tada aprillis või mais ja siis saa-
vad  linnaelanikud neile ka ta-
gasisidet anda.  

Lisaks uute liinide loomise-
le võidakse olemasolevaid liine 
ühildada või muuta  ning neile 
peatusi lisada.

Kavas rohkem ära teha  
kui mullu

Linn võtab ühistranspordi 
kaasajastamise ette etappide 
kaupa. Eelmisel aastal tegel-
di eeskätt Pirita ja Lasnamäe 
liinidega, sel aastal on plaanis 
rohkem ära teha, ja palju jääb 
ka tulevikku. «Mõistagi ei saa 
selle etapiga kõiki muutusi ära 
teha,» nentis Svet. «Päris pal-
judes kohtades on vaja  raja-
da uusi ümberistumisvõimalu-
si, uusi peatusi või busside oo-
tealasid.» 

Tallinna ühistranspordiosa-
konna juhataja Liis Spielbergi 
sõnul kasutatakse uute liinide 
planeerimisel peamiselt ühissõi-
dukites sõitmise andmeid. An-
durid, mis mõõdavad, kus pea-
tuses ja kui palju inimesi peale 
tuleb ja maha läheb,  on enam 
kui pooltes Tallinna ühissõidu-
kites. Lisaks kasutab transpor-
diamet maksu- ja tolliameti and-
meid elanike elu- ja töökohta-
de kohta. Mobiilpositsioneerimi-
se andmed ei ole  praegu trans-
pordiametis kasutusel, kuid seda 
nähakse tulevikuvõimalusena. 

Esialgsed arvutused näita-
vad Spielbergi sõnul, et liini-
võrk vajab põhjalikku ümber-
kujundamist. «Läheneme asja-
le  sammhaaval, ei tee siin kohe 
midagi suurt ja drastilist,» ütles 
ta. «Tiskresse ja Astangule on 
viimastel aastatel tekkinud pal-
ju uusi elamurajoone, aga ühis-
transpordivõrk pole neile aren-
gutele järele jõudnud.»

Ka muudes uuselamurajoo-
nides on Speilbergi sõnul palju 

teha:  «Tahame inimesed auto-
dest ära saada ja ikka ühistrans-
pordi peale panna.» 

Võimalus ka jala liikuda 
meelitab ühistransporti

Ka Liivak Praks eelistas ku-
nagi liiklemiseks autot, nüüd 
aga rohkem ühistransporti. 
Kuigi esimene kord taas trol-
liga sõites tabas teda peaae-

gu paanika: «Mulle tundus, et 
olen teistega liiga lähestikku. 
Ma polnud kindel, kas seal on 
turvaline. Hoidsin kotti raud-
ses haardes – nüüd ajab see 
mind naerma.»

Sveti kinnitusel tuleb vana-
nenud liinivõrk muuta muga-
vamaks, atraktiivsemaks ja kii-
remaks, et ühistransport oleks 
elanikele autoga võrdne trans-

pordivalik. Liivak Praksi sõnul 
aitab jätkusuutlik mõtteviis ja 
käepärasus inimesi ühistrans-
porti meelitada. «Ma ise eelis-
tan ühissõidukit juhul, kui on 
vaja jõuda ühte kohta ja tagasi 
nii, et oleks võimalik ka õues 
liikuda,» lausus ta. «Mitmes lin-
naosas järjest käies, kui mars-
ruut tundub keeruline, eelistan 
siiski autot.» 

Transpordiameti andmetel 
kasutab ligikaudu 40% Tallina 
elanikest nii tööle kui ka koju 
minekuks ühistransporti.  

Liivak Praksi sõnul on to-
re, et tänu uusarendusele Kop-
lis, kuhu ta  tööle sõidab, on 
trammis palju rohkem pereini-
mesi ning ka muidu kirjum 
seltskond. 

Sel aastal jätkub Sveti sõnul 
veel Vanasadama trammiliini 
ehitus, mis tähendab, et aasta 
jooksul katkeb mingil ajal Kop-
li-suunaline trammiliiklus. Ton-
di ristmiku ehitus võib sel aastal 
mõjutada ajutiselt 3. liini tram-
mi teekonda.

Tallinn plaanib seada linna lääneossa sisse uued bussiliinid

Haaberstis  
sündis tegevus-
keskus

Jaanuarist tekkis Haabersti 
päevakeskuse ja Haabersti 
vaba aja keskuse ühinemisel 
uus asutus – Haabersti  tege-
vuskeskus (Õismäe tee 24). 
Seal jätkavad tööd neli ük-
sust: päevakeskus, perekes-
kus, suunatud teenustena ko-
duteenus ning noortekeskus. 
«Pakutavad teenused ja huvi-
tegevus on samad mis va-
rem,» kinnitas Haabersti lin-
naosa vanem Oleg Siljanov. 
Vajalik on eelregistreerimine 
päevakeskuse infotoas või tel 
5624 2925. Lisainfo  kaidi.lii-
ve@haabersti.ee

Keskraamatu-
kogu avas lae-
nutuskapid ja 
iseteenindus-
automaadid

Keskraamatukogu lugejad 
saavad nüüd kasutada raa-
matute laenamisel ja tagasta-
misel kodulähedasi 24/7 ava-
tud laenutuskappe, lisaks on 
teenindussaalidesse paigal-
datud iseteenindusautomaa-
did. Esimesed laenutuskapid 
ja iseteenindusautomaadid 
avati keskraamatukogu pea-
majas (Estonia pst 8), võõr-
keelse kirjanduse osakonnas 
(Liivalaia 40) ning Kännukuke, 
Laagna, Pelguranna, Pirita, 
Pääsküla ja Väike-Õismäe 
raamatukogus. Raamatutelli-
muse saab esitada veebivor-
mi, e-kirja või telefoni teel ning 
raamatud kapist kätte lugeja-
kaardi abil. Laenutuskappide 
juures on ka tagastusluugid. 
Abilinnapea Kaarel Oja sõnul 
tulevad iseteenindusauto-
maadid ka teistesse haruraa-
matukogudesse. Täpsem info 
www.keskraamatukogu.ee.

Lasnamäel oo-
tab naisi vas-
tuvõtule mam-
mograafia buss

19. jaanuarini töötab Lasna-
mäe Centrumi parklas mam-
mograafia buss, mis kutsub 
naisi rinnavähi tasuta sõeluu-
ringule. Rinnavähi sõeluurin-
gut korraldavad AS Mam-
mograaf ja tervisekassa. Uu-
ringutreilerisse on seekord 
oodatud kõik 1950, 1954, 
1956, 1958, 1960, 1962, 1964, 
1966, 1968, 1970, 1972 ja 
1974 sündinud naised.

Rinnavähi sõeluuring on ta-
suta, vastuvõtt toimub 15.-19. 
jaanuarini eelregistreerimise-
ga tel 627 4470.

Montpellier’ linnapea Michaël Delafosse võõrustas mee-

leldi oma Tallinna ametivenda Mihhail Kõlvartit. Tallinna 

tasuta ühistranspordi edulugu andis Prantsusmaa linna-

le innustust.  
Jan-Joonas Kimmel

Nii nagu Tallinnas, on nüüd ka Montpellier’s kohalikele inimestele ühistranspordis sõitmine tasuta.  Scanpix

Kui autojuhid 
valiksid kasvõi 

ühel päeval nädalas 
ühistranspordi, vä-
heneksid ummikud 

viis korda.

Euroopas juba üle 50 tasuta  
ühistranspordiga linna
• Peaaegu 200 000 ela-

nikuga Dunkerque 
oli seni suurim 
tasuta trans-
pordiga Prant-
susmaa linn. 
Pärast tasuta 
bussiliinide 
kehtestamist 
2018. aastal kasvas 
reisijate arv seal keskmi-
selt 85%.

• 2020. aastal seadis Luk-
semburg esimese riigina 
maailmas sisse tasuta ühis-
transpordi. 

• Prantsusmaa ja Saksamaa 
kingivad sel suvel noortele 

ühiselt 60 000 tasuta 
rongipiletit, et soo-

dustada kultuu-
rivahetust.

• Hispaania kat-
setab tasuta 
pileteid aasta 

lõpuni lühikese 
ja keskmise pik-

kusega rongisõitu-
del. Eesmärk on vähen-

dada elukalliduse mõju, vä-
hendades samal ajal süsi-
happegaasi heidet.

• Kokku on nüüdseks tasuta 
ühistranspordi sisse sead-
nud enam kui 50 Euroopa 
linna.

Merle Liivak Praks ühistranspordis.



ta vanuste hoonetega, ehkki 
näiteks palkidest tehtud aja-
looline kultuurikeskus Nõm-
mel rõõmustab meid tänaseni.

«Fassaadielementidele on 
vaakumkambris rõhu all suru-

tud sisse polümeere, et muuta 
need vastupidavamaks,» rää-
kis Pelgulinna riigigümnaasiu-
mi üks arhitektidest Ott Al-
ver tänapäevasest puidutööt-
lusest. «Hooldusvälp on see-

ga umbes 30 aastat. Üritame 
puitfassaadide puhul seega saa-
vutada mitte ainult põnevaid, 
vaid ka kauakestvaid lahendu-
si. Väga huvitav on seejuures 
teada saada, kuidas eri puit-
materjalide tüübid meie klii-
mas vastu peavad.»

Puitkonstruktsioon peab 
tulekahjus paremini vastu

Omaette reeglid seab mui-
dugi tuleohutus. Nii kapselda-
takse ehituses vähemalt 50% 
puitkonstruktsioonist mingis-
se teise, tulekindlasse mater-
jali. Samamoodi peavad ole-
ma betoonist evakuatsiooni-
teede seinad. Üllatav, kuid 
puitkonstruktsioone hinnatak-
se tulekahjude puhul isegi te-
raskonstruktsioonidest vastu-
pidavamaks. Viimased võivad 
nimelt tulekahjus kokku vari-
seda, samas kui puithoone ise 
jääb üldiselt püsti. 

Arhitekt Alveri sõnul on 
konstruktsioon puitehitise pu-
hul kindlasti väljakutse. Näi-
teks Pelgulinna riigigümnaa-
siumi puhul on puidust 85% 
kandekonstruktsioonidest, pä-
ris ilma betoonivaluta seega 
läbi ei saa. Piltlikult öeldes 
ehitatakse puitkonstruktsioo-
nid ümber betoonist nn tor-
nide või ankrute, sest muidu 
ei saavuta hoone talle vajalik-
ku jäikust. Klassikaliselt võib 
seda näha kasvõi Kopli lii-
nide majadel: puithoone kes-
kel asub kivitrepikoda. Tüli-
kamaks muudab puidust ehi-
tamise muidugi see, et konst-
ruktsioone tuleb ehitusplat-
sil hoida vihma eest 
kaitstuna. 

Kasvõi las-
teaeda-
de puhul 
saaks abi-
linnapea 
Tiit Teri-
ku sõnul 
kasutada 
lahendu-
si, kus ma-
ja ei ehitata 
nö platsi peal, 
vaid pannakse 
kokku tehases too-
detud detailidest. Ta lisas, 
et uuringte põhjal on peaae-
gu kõik tehases toodetud puit-
majad märksa parema õhupi-
davusega kui platsil ehitatud 
hooned. Näiteks tehases too-
detud detailidest puitkarkas-
shoonete puhul esineb lausa 
74% vähem õhulekkeid.

Lasteaedade puhul on üht-
lasi tähtis, et puidust paneeli-
dest saab maja kiiremini val-
mis ehitada. Laste hoidmine 
kusagil manööverpinnal on pa-
ratamatult tülikas. 

Kui aga rääkida kiiru-
sest, siis on maailmas tuntud 
Londonis 2009. aastal valmi-
nud üheksakordne Graphite 
Apartments – selle puitkonst-
ruktsiooni püstitasid vaid 27 
päevaga neli meest, kärpides 
nii kogu ehituse ajast 23 nä-
dalat. Lisaks on puidul oma-
dus, mida pole betoonil või 
klaasil, nimelt   emotsionaal-
ne soojus.

Tallinnas hakati möödunud 
aasta lõpus puitelementidest 
ehitama Männimudila laste-
aeda. Nagu paljud 60ndatel 
ehitatud lasteaiad, oli ka see 
amortiseerunud. Nüüd kerki-
vas moodsas ja lapsesõbralikus 
hoones on senise nelja rühma 
asemel ruumi kaheksale. 

Tegemist on esimese Tal-
linna lasteaiaga, mis ehitatak-
se CLT-ist ehk puitelementpa-
neelidest. Positiivne mõju ter-
visele on siinkohal tõestatud. 
Ja kui kõik kulud kokku võt-
ta, tuleb puitelementidest ehi-
tamine odavam kui tavapära-
selt betoonist ja plokkidest.

Lisaks Tallinna lastekodu 
kahele peremajale ja Männi-
mudila lasteaiale valmib suu-
res osas puidust laste turva-
keskuse uus hoone. Järjekor-
ras ootavad veel Päikese, Pää-
supesa ning Liikuri lasteaed. 
Kaalumisel on veel kuue las-
teaia ning kolme kooli raja-
mine puitkonstruktsioonidest.

Ühte lasteaeda ehitatak-
se, mitmed on kavas

Omaette võimalusi avab ehi-
tuses vana puidu taaskasuta-
mine. Paljud teavad, et kui mi-
dagi ehitades  õnnestub vanast 
puidust korralik detail saada, 
on see  väärtuslikum kui uus. 
Erinevalt kiirkuivatist läbi käi-
nud uuest materjalist on selline 
kraam lõplikult läbi kuivanud 
ja ehitusmeeste keeles «enam 
ei mängi». Liiga palju lammu-
tuspuitu, mida saaks ehituses 
uuesti tarvitada, köetakse pa-

raku lihtsalt ära. 
Taolisi puidujää-
ke on kavas ka-

sutada Lasna-
mäele rajata-

vas ringma-
jas – sellest 
on val-
mistatud 
fassaadi-
elemen-
did. Sise-

viimistlu-
ses aga  tar-

vitatakse taas-
kasutatavaid tel-

liseid. 
Tegemist on esimese pä-

ris uue põlvkonna ringmajan-
duskeskusega, mille ehitamine 
Punasele tänavale algas mul-
lu novembris. Lisaks jäätme-
te vastuvõtmise võimalustele 
rajatakse sinna parandustöö-
kojad, õppeklassid ja taaska-
sutusruumid. Elanikud saavad 
meistrite juhendamisel ise oma 
vanu asju remontida või üm-
ber teha, kasutades jäätmejaa-
ma toodud materjale. Loodeta-
vasti aitab keskus taas meenu-
tada vanarahva tarkust: enne 
kui mingi lauajupi ahju ajad, 
mõtle, äkki saad seda kuskil 
kasutada. Kui ise ei taha või 
ei oska, anna ära jäätmejaa-
ma teistele.

Samalaadne keskus valmib 
tänavu ka Kristiine linnaosas 
Mustjõe tänaval, samuti on 
kavas luua see Haaberstisse.
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Tallinna lastekodu ühes 
osas, linnakus Pähkli 15 te-
kib tunne, nagu oleksid sat-
tunud kuhugi kaugele Põhja-
maa külasse. See maaliline, 
skandinaavialikus eramustii-
lis hoonekompleks asub vaid 
mõnekümne sõiduminuti kau-
gusel kesklinnast, Maarjamäe 
kandis. Aia taga kasvab mets. 
Mitte miski ei viita esmapilgul 
võimalusele, et siin võiks paik-
neda lastekodu.

Paar aastat tagasi tehti 
Pähkli kaheksas peremajas, 
aga ka sealses noortekodus ja 
administratsiooni hoones põh-
jalik remont. Eriline on see 
2001. a valminud kompleks 
põhjusel, et ühena vähestest 
on see linna tellimusel ehitatud 
puidust. Snitti võeti seejuures 
Keila SOS lastekülast. Kokku 
on Pähkli peremajad koduks 
umbes poolesajale lapsele.

Justnagu tavaline kodu
Kui koos juhataja Meelis Ku-

kega ühte peremajja sisse astu-
me, jääb mulje, nagu oleks te-
gemist ühe tavalise maa-  või 
äärelinnakoduga. Elamise süda 
on suur tuba koos kööginurga-
ga, mille akende taha kuhjab 

järjekordne tuisk lund. Lap-
sed käivad oma tubade vahet.

«Siin tekib alati selline maa-
lähedane tunne, sest puit on 
väga mõnusalt soe ja kodune 
materjal,» nentis Kukk. «Ko-
gu olemine võtab stressi ma-
ha, rahustab.» 

Perevanem Marika lisas, et 
mõni aasta tagasi, enne remon-
ti ja ülevärvimist nägid ma-
jad välja eriti loodusläheda-
selt moodsad. Nõnda nagu il-
mastik puitu naturaalselt hal-
liks muudab.

Helmiku ja Künna-
puu tänava äärde ka-
vatsetakse nüüd lin-
na tellimusel raja-
da veel kaks tao-
list lastele mõeldud 
perekodu. Puite-
lementidest, nagu 
seda on ka Pähkli 
kompleks. 

Tänavu sügisel 
peaks ehitus pihta hak-
kama ning juunis 2025 
saaks juba sisse kolida. «Pähkli 
majades on asjadele ehk pisut 
vähe ruumi, aga uute hoone-
te projekt on selles  osas ehk 
rohkem läbi mõeldud,» lausus 
Kukk. «Lisaks on sinna kavan-
datud rohkem omaette olemi-
se võimalusi.»

Linn ja puitmajade tootjad 
on siin leidnud ühise keele. 
Hädasti on vaja juurde ehita-
da või uuendada igasuguseid 
avalikke hooneid, sh lasteaedu. 
Teisalt aitavad linna tellimused 

Nõmmele kerkib puitpaneelidest lasteaed, Tallin-
na lastekodule projekteeritakse juurde kaht perema-
ja ning ka Stroomi rannahoone rajatakse puidust. Ala-
nud on selle sooja ja igipõlise ehitusmaterjali uus tu-
lemine Tallinna. Isegi kui fiboplokki, betooni ja klaasi 
troonilt ei tõugata, tekib juurde mitmekesisust ja kon-
kurentsi.

Jaak Uibu

Teoinimesena suri Sulev 
Roosma töölaua taga 92. 
eluaastal. Seal oli õilis 
hing ta eluvõitlustes kulu-
nud keha maha jätnud, et 
taevastes kõrgustes taas 
kohata oma lahkunud lä-
hedasi ja oodata järele 
sellele teele valmistuvaid 
sõpru. 

Paar päeva varem oli ta 
öelnud, et on oma töömater-
jalid korda saanud ja edasta-
nud need arhiivi.

Sulev oli julge, otsekohene 
ja õigust ning õiglust nõudev 
inimene, kes ei kartnud kor-
rumpeerunud ametiisikuid. 
Tema viimaseid aktsioone kes-
tis aastaid seoses Muuga sada-
ma plahvatusohtlike väetiste 
kehva ladustamise ja hoiuga, 
suur oli tema panus Tallinna 
sadamas Beiruti tragöödia ära-
hoidmisel.

Kui ei oleks olnud Sulevit, 
ei oleks tulnud kõne allagi, et 
Tallinn saab olümpia purjere-
gati kohaks. Pirita jõe suue oli 
igal aastal liiva nii täis, et ei 
saanud sisse ega välja... Sule-
vi väsimatu tegutsemise tule-
musel valmis originaalne mu-
dapump, millega jõesuue pu-
hastati. Sulevi osalusel tuvas-
tati siinsete hoovuste eripära 
ja projekteeriti muulid, mis 
hoovuse ja liiva tänini kõr-
vale juhivad. Sulevi juhtimi-
sel viidi mandrilt Muhumaa-
le elektrikaabel ja sealt edasi 
ka läbi Väikse väina. Sulev 
oli ka vanalinnapäevade üks 
algataja ja väsimatu korralda-

ja. Need on vaid mõned pär-
lid Sulevi ampluaast.

Sulevi koolivend Westholmi 
päevilt meenutab teda kui aa-
temeest ja võitlejat hea, õige ja 
vajaliku eest. Sulevi sõpruskon-
da kuulusid nii muusikainime-
sed kui purjesportlased, nii in-
senerid kui laevakaptenid. Nad 
on tänulikud Sulevile tema na-
katava energia, huumorimeele, 
visaduse, hoolivuse, leppimatu-
se jpm eest. Riho Lahi kujunda-
tud eksliibrisel hoiab Sulev pur-
jeka roolina peos viiulivõtit. Ta 
oli Eesti II elujõu kongressi 2024 
tulihingeline toetaja. Kui miski 
oli hästi tehtud, olid tema sõ-
nad: «Oled kui Põhjatäht ala-
ti paigas!»

Sulevist jäid maha tema 
juhtimisel rajatud vesiehitu-
sed, rajatised ja meeleolukad 
vestlused inimeste mälestus-
tes. Tema teeneid vajasid nii 
Lennart Meri kui Arnold Rüü-
tel, kuid hilisemad presidendid 
enam mitte. Talle on omista-
tud Tallinna teenetemärk aas-
tast 2006 selgitusega «Tallinna 
linnamajanduse arendaja, Tal-
linna rannaalade ja Pirita jõe 
ning Harku ja Ülemiste järve 
vesikonna seire, kasutamise ja 
kaitsmise korraldaja».

Hea ülevaate saab lahku-
nud suurmehe tegevusest Vei-
ko Huuse tehtud intervjuust 
Sulev Roosmaga YouTube ka-
nalil mõlemat nime sisalduva 
päringu kaudu. Sulev Roosma 
oli üks õige eesti mees, kellest 
tunneme nüüd suurt puudust. 
Kuid tänu taevale, et ta oli ja 
andis oma eluga Eestile palju. 
Teda mälestati Vigala Maarja 
kirikus 1. jaanuaril 2024. 

Sulev Roosma 
– ühe õige eesti 
mehe lahkumine 
teispoolsusse

PUIT TAAS AUSSE: Uued lasteaiad, ringmajanduskeskused ja 
rannahoone annavad raskel ajal linna toel ehitajatele tööd

mas üsna uhke puitehituste 
pärand, oleks nüüd küll juba 
aeg mõelda ja tegutseda, et ka 
endal oleks midagi pärandada.

Kuigi on kardetud, et puit ei 
pea ehitusmaterjalina ajaham-

bale nii hästi vastu kui klaas 
või betoon, pole see  nõnda. 
Tänapäeva puitmajade sünni 
taga ei peitu mitte ainult mets, 
vaid suur hulk innovatsiooni. 
Neid ei saa võrrelda saja aas-

Vastab korteriühistute liidu 
juhatuse liige, õigusosakon-
na juhataja Urmas Mardi

Sellisel puhul tuleks leida 
juba enne tööde alusta-
mist ühistu liikmete 
vahel ühine aru-
saam, kes vas-
tutab oma kor-
teris oleva to-
rustiku ümbru-
se kordategemi-
se eest. Kui selli-
seid kõiki puuduta-
vaid töid tehakse, tu-
leb eelnevalt kokku lep-
pida, kes mille eest vastutab. 
Võimalusi on siin laias laas-
tus ju kaks: kas teha paran-
dustööd kõigis korterites ühi-
selt või teeb igaüks oma kor-
teris ise viimistluse nii, nagu 
talle meeldib. See on minu 
hinnangul kõige mõistlikum. 
Kõik oleneb sellest, milline 
on ühistu laenuvõimekus ja 

kuidas liikmete rahakott väl-
ja kannatab. Seda printsiipi 
olekski vaja jälgida. 

Juhul kui remonditakse 
kaasomandis olevaid sead-

meid – torustikud, tre-
pikoda, küttesüs-

teem –, on vaja 
ka ära otsusta-
da, kuidas korte-
rites viimistlus-
töid teha. Sageli 
võtavad ühistud 

vastu otsuse teha 
kõik tööd komp-

lektis. See tähendab, 
et vahetatakse välja to-

rustik ja taastatakse ka endi-
ne olukord korterites. Aga see 
ei pea nii olema. Kui ühistul 
laenuvõimet ei ole ja kulusid 
pole võimalik katta ka ühis-
tu remondifondist, tuleb vas-
tu võtta otsus, et korterioma-
nikud teevad oma ruumides 
ise tööd ära. Seda lahendust 
toetab ka riigikohtu praktika.

Kui meie kortermajas vahetatakse seina sees olevaid torusid, 
siis kes peab maksma korterites vannitoa seina taastamise eest? 
Meil sai just vannitoas kallis remont tehtud ja plaadid seina, 
nüüd tulevad töömehed neid maha kiskuma. Ühistu väidab, et 
see pole tema mure. Torud on olnud seina sees juba nõukogude 
ajast, me ei ole neid ise meelega kinni ehitanud. 

Linnakodanik Märtettevõtetel kriisis pinnale jää-
da. Nüüdne kriisiaeg on puit-
majade või -konstruktsioonide 
eksportijaid teatavasti 30-40% 
käibelangusega valusasti löö-
nud. Eriti neid, mis on olnud 
sõltuvad Skandinaavia turust 
– aga parimatel aastatel läks 
sinna umbes 80% meie puit-
majaekspordist. 

«Me oleme arutanud, et pui-
dust võiks ehitada lasteaedu, 
aga miks mitte ka Stroomi uue 
rannahoone,» ütles  abilinna-
pea Tiit Terik. 

Oleme ehitanud teistele, 
mitte endale

Taolisi uusi puitehitisi, nagu 
Tallinnas nüüd mitmeid kavas, 
on Eestis seni rajatud kahjuks 
harva. Seda taustal, mil ko-
halikel tootjatel on keeruka-
te puithoonete ehitamise osas 
laialdane kogemus ja me oleme 
puithoonete ekspordilt  olnud 
aastate viisi Euroopa juhtriik. 

Lihtsalt öeldes on kõik tei-
sed meie teadmisi ja os-

kusi selles vallas ka-
sutanud ja kiidavad 
neid – ainult mitte 
meie ise.

Välismaale on 
meie usinad fir-
mad rajanud pui-
dust kortermaju, 

aga ka koolimaju, 
lasteaedu, haiglaid jm 

avalikke hooneid. Näi-
teks pärinevad meilt Hel-

singi raamatukogu fassaadi-
elemendid, maailma kõrgeim, 
14-korruseline puidust korter-
maja Treet Norras, lasteaiad 
Soomes jne. 

Samal ajal kui väljamaal on 
Eesti puitehituskunstile tormi 
joostud, on see meie enda riik-
likud tellijadki üsna külmaks 
jätnud. Tõsi, viimasel ajal hak-
kab suhtumine pisut muutuma. 
Ühe vähese erandina võib ni-
metada riigi kinnisvara eest-
vedamisel rajatud Pelgulinna 
riigigümnaasiumi. Kahtlema-
ta tegi see hoone puitarhitek-
tuuri osas ajalugu. Lisaks ker-
kib praegu Lennusadama lä-
hedusse Eesti suurim puitma-
ja, mis läheb maksma ligi 60 
mln eurot. Sinna kavatsetak-
se kolida loodusmuuseum, aga 
ka mtmed keskkonnahoolega 
tegelevad riigiametid.

Nii mõnigi arhitekt ütleb, et 
puidu tagasitulek linna on osa-
liselt jäänud selle taha, et ole-
me alles viimastel kümnenditel 
õppinud väärtustama oma aja-
loolist puitarhitektuuri. 

Veel 1990ndatel kutsu-
ti praegu vaata et kõrgeima-
te kinnisvarahindadega Kala-
majagi kõdurajooniks. Pelgus 
puitmajade suhtes oli ajenda-
tud muuhulgas sealsest koha-
ti hulkurlikust elanikkonnast, 
kes regulaarselt põlenguid põh-
justas. Nüüdseks on sarnaselt 
Kalamajaga allakäigu sümboli 
tähenduse minetanud Kassisa-
ba, Uus Maailm ja  Pelgulinn 
– rääkimata Kopli poolsaare 
lõpus asuvatest omaaegse Ve-
ne-Balti laevatehase teenistu-
jate majadest, nn professori-
te külast. Kuna meil on ole-

Tallinna lastekodu juhataja Meelis Kukk on rahul, et juurde rajatavad peremajad tulevad samuti puidust nõnda, nagu neid on Pähkli tänaval juba terve linnak. Tema sõnul on just puit 
soe ja emotsionaalselt tuge pakkuv materjal.  Jelena Rudi

Lammutamisel 
üle jäävat puitu 

saab taaskasutada 
näiteks ringmajan-
duskeskuste ehi-

tamiseks.

Virkko  
Lepassalu
virkko. 
lepassalu@ 
tallinnlv.ee

Tallinna «mäed» saaksid puitkonstruktsioo-
nide abil kiiremini renoveeritud
Lisaks linna tel-
limustele, nagu 
rannahoone või 
lasteaiad, avab 
puidu kasutami-
ne suure tööpõl-
lu paneelmajade 
renoveerimisel.

Kui viiekorru-
selise ja viie tre-
pikojaga maja 
soojustamine 
vahtpolüstürooliga võib kesta peaaegu 
aasta, siis tehases toodetud fassaadi-
elementidega kaetakse maja fassaad  
kolme-nelja nädalaga. 

Puitmajaliidu juhi Martin Taltsi sõnul 
koosnevad taolised paneelid tsement-
plaadiga kaetud puitkonstruktsioonist. 
Paneeli välimus sõltub muidugi sellest, 
kus kandis maja paikneb – Lasnamäe 
ja Nõmme lahendused on ilmselt erine-
vad. Paigaldamiseks pole tarvis tülikaid 
tellinguid, piisab platvormtõstukist ja 
kraanast. Seda nimetatakse tehaseli-
seks renoveerimiseks, sest paneelid 
valmistatakse tehases. Ja uuesti tuleb 

korrata, et ühtlasi 
antakse tööd 
Eesti inimestele 
ja kasutada saab 
meie metsade 
puitu.

Esimesena 
tehti Eestis 2018. 
a taolisel viisil 
korda Tallinnas 
Akadeemia teel 

asuv Taltechi ühis-
elamu. Korralikuma hoo sai uuel viisil re-
noveerimine sisse mõne aasta eest tänu 
KredExi pilootprojektile. Selle raames 
on nüüdseks Eestis niiviisi renoveeritud 
kümmekond maja ja teist sama palju on 
praegu töös. Ühistud, kes pole oma ma-
ja veel korda teinud, võiksid end aga te-
haselise renoveerimise eelistega kurssi 
viia. Mullu Kredexile esitatud umbes 
200 toetustaotlusest ükski seda kah-
juks ei käsitlenud, kuigi aja  ja raha kok-
kuhoid on märgatav. Muidugi on peami-
ne põhjus, et tehaseline renoveerimine 
on Eestis uus ja majade renoveerimis-
projektide ettevalmistamine võtab aega.

MIHHAIL KÕLVART:  
Üks eesmärk on puidu abil  
kiiremini lasteaedu ehitada

Linnapea Mihhail 
Kõlvart ütles, et 
Tallinna ees-
märk ehitada 
rohkem puit-
konstruktsiooni-
dega maju on en-
nekõike keskkon-
nasõbralik, sest kasu-
tatakse taastuvaid materja-
le. Lisaks  rikastatakse 
linnaruumi ning antakse 
tööd kodumaistele puitma-
jade tootjatele.

Linnapea märkis, et teata-
vasti on puitmajatootjatel 
praegu rasked ajad ja nii läh-
tub linn sellest, et kriiside ajal 
tuleb tegutseda kontratsüklili-
selt ning teha investeeringuid, 
mis toetavad meie majandust.

 Kõlvart lisas, et linn soovib 
ehitada avaliku otstarbega 
puitmoodulmaju. «Üks ees-
märk on leida lahendus laste-
aedade kiiremaks rajamiseks, 
mistõttu eraldas linn 2024. 
aasta eelarvest miljon eurot 
puitmoodul-lasteaia piloot-
projektiks,»  lausus ta. «Kuna 
lasteaiad on üsna sarnased 
hooned, siis on tehases too-
detud mooduleid kasutades 
eeldatavasti võimalik vähen-
dada nii ehituse ajakulu kui ka 
maksumust. Praegu on puit-
moodulhoonetena projektee-

rimisel näiteks Põh-
ja-Tallinna laste-
aiad Päikene ja 
Pääsupesa.»

Linnapea mai-
nis veel, et järg-

misel aastal ava-
takse Lasnamäel 

Punasel tänaval uus 
ringmajanduskeskus, mis on 
esimene taoline uue põlvkon-
na oma. Selle projekteerimisel 
saadi linnapea sõnul eeskuju 
Põhjamaadest ja ehitusel ra-
kendatakse ringmajanduse 
põhimõtteid. See tähendab, 
et ehitusel kasutatakse või-
malikult palju puitkonstrukt-
sioone ja taaskasutatud ma-
terjale.

«Samuti on plaanis kombi-
neerida Stroomi ranna pea-
hoone puitmoodulitest nii, et 
see oleks võimalik lahti võtta 
ning mujal uuesti kasutada,» 
mainis Kõlvart. Lisaks on pui-
tu kasutatud ja kasutatakse 
ka edaspidi mitmete hoonete 
viimistlusmaterjalina, samuti 
vastavalt otstarbekusele 
kombineerituna teiste mater-
jalidega kandekonstruktsioo-
nides. «Tulevikus soovime 
veelgi rohkem avaliku funkt-
siooniga puitkonstruktsiooni-
dega maju ehitada,» ütles lin-
napea.

Puidust maja tuleb keskkonnasõbralikum  
ja odavam
• Puidust toodete kasutamine on kesk-

konnasõbralikum kui rauast, betoo-
nist, plastmassist vm materjalist. 

• Kasutada saab Eestis kasvavat met-
sa ja anda rohkem tööd oma inimes-
tele, vähendades ekspordi languse 
halbu mõjusid majanduses. 

• Puitmaterjalid siseruumides tekitavad 
sooja ja hubase tunde ning vähenda-
vad stressi.

• Puitpinnad vähendavad viiruste levi-
kut. Uuringute järgi püsivad viirused 
puitpinnal 12 tundi, plast-, teras-, 
klaas- ja müüritiste pindadel aga 96 
tundi.

• Puidupõhiste materjalidega siseruu-
mides on õhu kvaliteet parem.

• Siseruumi õhuniiskuse tase on ühtla-
sem ja see  vähendab allergilisi reakt-
sioone, hingamisteede infektsioone ja 
bakterite levikut.

• Puidust ehitamine kohalikul turul on 
positiivne ka transpordi seisukohast 
– ei ole vaja importida metalli Hiinast, 

millega kaasneb suur CO2 emissioon. 
Lisaks vähendab puidu kasutamine 
kivi või betooniga võrreldes transpor-
divajadust ehitusplatsile kuni viis kor-
da.

• Ukraina sõja mõjul vahepeal tõusnud 
puiduhinnad on langenud ja puidust 
ehitamine tuleb odavam kui n-ö tra-
ditsiooniliselt. Väiksem on muuhulgas 
kulu vundamendile – puithoone on 
30-50% kergem. 

• Kui ehituses rakenduks printsiip 
«saastaja maksab», oleks kõik majad 
ehitatud puidust ning tehasetingi-
mustel seal toodetud elementidest, 
sest see on kõige vähem saastavam 
ehitustehnoloogia.

• Puitdetailidest võib teha igat tüüpi 
hooneid, lasteaedadest elamuteni. 
Maailma kõige kõrgem puitmaja asub 
Norras Bergenis ja on eestlaste ehi-
tatud, see on 14-korruseline ja 51 
meetri kõrgune.
 Allikas: Tallinna linnavaraamet

Järgmise  
aasta juunis saa-

vad lapsed juba uu-
tesse puidust pere-

majadesse sisse 
kolida.

Vaade rajatavale Stroomi 
rannahoonele.
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Mäletan hästi ängistust, mida tundsin, kui nägin 
aastaid tagasi Koplis või Kalamajas taas mõnda 
rohkem või vähem põlenud vana puitmaja. See 
tundus otsekui isiklik rünnak või solvang. Kad-

riorul läks veel kehvemini – kunagi oli  periood, mil seal 
regulaarselt midagi maha põles või põletati, ja asemele ehi-
tati ikka betoonist. Pahatihti  mõni arhitektuurselt kole, 
kuigi rahaliselt tasuv hoone.

Õnneks on need ajad nüüd möödas. Samamoodi unune-
vad toonased arusaamad, mille järgi peeti puitu linnas pi-
gem sobimatuks – et mädaneb ära või pannakse põlema. 
Kogu Euroopas on linnaplaneerijad puidu kui materja-
li taasavastanud, sest nii-öelda vanad linnaehituse mater-
jalid betoon, raud ja klaas on kallimad ja loodusele kur-
navamad. Kuigi ega Skandinaavias pole puitu õieti kuna-
gi unustatud, mistõttu ongi seal meie puitmajade tootjaid 
piltlikult öeldes kallistatud. 

Selle taustal – arvestades, et Skandinaavias on suruti-
se tõttu tellimusi vähemaks jäänud – võiks just Tallinnast 
saada Euroopa puitarhitektuuri uus pealinn. Sajanditagu-
sed kihid nagu Lenderi ja Tallinna tüüpi majad on meil ju 
alles. Ja see kihistus on laiemas vaates haruldane, sest be-

toon, raud ja klaas on pal-
judes Euroopa maades 
praegusajal veelgi võidu-
kamalt peale tunginud kui 
meil. Siin on seega olemas 
nii oskused kui ka toetav 
ajalugu.

Arhitekt Sille Pihlaku 
sõnul on lihtsasti ehitata-

vad puidust kortermajad olnud meie kohaliku linnakultuu-
ri häll. Linna tulnud talupoegadest said tänu neile maja-
dele töölised, kes valisid enda linnapeaks 1906. a esimese 
eestlasena Voldemar Lenderi.

Puitmajaliit valis 2021. aasta konkursi võitjaks  Kodu-
maja toodetud hotellihoone Norras. Nüüd tekib küsimus, 
kas poleks juba aeg meilegi taolisi rajada. Vähemalt Pelgu-

linna riigigümnaasiumi hoone on suutnud 
meie au natuke päästa. Puidul on palju 
eeliseid. Lisaks üldisele emotsionaalsele 
soojusele saab seda kodumaa metsadest 
ja ehitamiskulu tuleb väiksem. Tööd 

saavad Eesti tootjad ja raha jääb roh-
kem riiki. Tuleviku, nüüd küll ju-
ba üha rohkem tänapäeva puit-
maja ei panda kokku palkidest, 
vaid moodulitest, mis valmis-
tatakse tehases n-ö rätsepatöö-
na. Arvestades, et Tallinnas on 
vaja ehitada lasteaedu, annavad 
just taolised puitpaneelid või-
maluse ehitada odavamalt, loo-
dussõbralikumalt ja ka  oma-
pärasemalt. Muidugi ei kao be-
toon, raud ja klaas ehitusplat-
sidelt kuhugi. Kuid puit loob 
lisaks meie oma ettevõtetele 
töö andmisele arhitektidelegi 
märksa avarama mängumaa.

Tallinnast saagu uue 
puitarhitektuuri pealinn!

Virkko Lepassalu,  
vanemtoimetaja

Väljaandja Tallinna strateegiakeskus

Toimetus Toompuiestee 35, Tallinn

Peatoimetaja Maarja-Liis Arujärv

Tegevtoimetaja Oliver Õunmaa

Toimetaja Virkko Lepassalu, virkko.lepassalu@tallinnlv.ee, 616 4044

Toimetaja Krista Kiin, krista.kiin@tallinnlv.ee, 645 7308

Toimetaja Ivo Karlep, ivo.karlep@tallinnlv.ee, 616 4071

Toimetaja Linda-Mari Väli, linda-mari.vali@tallinnlv.ee, 616 4071

Toimetaja Tuuli Kalev, tuuli.kalev@tallinnlv.ee, 616 4071

Tellimine, tellimuste tühistamine, kandemured 661 6616

Rohkem puitmaju 
ehitades saaks tööd 
Eesti tootjad ja raha 
jääks rohkem riiki.

Linnavalitsus kinnitas mää-
ruse, millega tõstetakse lin-
na haridustöötajate tööta-
su alammäärasid 3,1%.

Abilinnapea Andrei Kante 
selgitas, et pealinna haridus-
töötajate töötasude alammäära 
korrigeeritakse, kuna ka ülerii-
giliselt tõusis üldhariduskooli-
de ja kutseõppeasutuste õpeta-
jate töötasude alammäär 3,1%. 
«Lisaks sellele tõstame klassi-
juhatajatasu 200 euroni,» mär-
kis abilinnapea. Seni oli klassi-
juhatajatasu põhikoolis 130 eu-
rot ja gümnaasiumis 100 eurot.

Üldhariduskoolide ja kutse-
õppeasutuste õpetajate tööta-
sude alammäär tõusis üleriigi-

liselt alates 1. jaanuarist 1749 
eurolt 1803 eurole. Sellest joh-
tuvalt tõusevad samale tasemele 
ka linna üldhariduskoolide, kut-
seõppeasutuse ning lasteaeda-
de õpetajate ja tugispetsialistide 
töötasu alammäärad. Koolieelse 
lasteasutuse õpetaja abi töötasu 
alamäär tõusis 1050 eurolt 1085 
eurole. Huvikooli õpetaja tööta-
su alammäär liikus 1749 eurolt 
1803 eurole.

Alates 1. jaanuarist on pal-
gatõusu oodata ka Tallinna las-
teaia- ja koolijuhtidel. Koolieel-
se lasteasutuse direktori tööta-
su alammäär tõuseb lähtuvalt 
rühmade arvust kas 2250 eu-
role (1-3 rühma), 2535 eurole 
(4-10 rühma) või 2725 eurole 

(11 ja enam rühma) kuus. Hu-
vikooli direktori töötasu alam-
määr tõuseb vastavalt õpilaste 
arvule kas 2525 eurole (kuni 
900 õpilast), 2725 eurole (901-
1400 õpilast) või 3215 eurole 

(üle 1400 õpilase) kuus. Üld-
hariduskoolide direktorite töö-
tasu alammäär tõuseb lähtuvalt 
õpilaste arvust kas 2390 eurole 
(kuni 350 õpilast), 2650 euro-
le (351-700 õpilast), 2920 eurot 
(701-900 õpilast) ja 3180 eurot 
(üle 900 õpilase). Kadaka põhi-
kooli, Ristiku põhikooli, Laag-
na lasteaed-põhikooli, Tondi põ-
hikooli, Lasnamäe põhikooli ja 
Heleni kooli direktori töötasu 
alammäär on 2650 eurot kuus. 
Üldhariduskoolide direktorite 
töötasu kaetakse riigieelarvest 
linnale eraldatud haridustoetu-
se vahenditest. Linnavalitsuse 
määrust rakendatakse tagasiula-
tuvalt alates 1. jaanuarist 2024.

Alanud aastal jõuab Tallinna 
tänavatele 12 uut trammi ja 
15 elektribussi, algab 
Peterburi tee remont ja lõ-
peb Tondi eritasandilise 
ristmiku ehitus.

Linnapea Mihhail Kõlvar-
ti sõnul peab linn majandu-
se elavdamiseks investeerima. 
Seetõttu kasvavad investeerin-
gud 2024. aasta linnaeelarves 
21,2%, tõustes 252 miljoni eu-
roni. «Muuhulgas uuendab Tal-
linna Linnatransport märki-

misväärselt pealinna ühistrans-
pordi veeremit – alanud aastal 
jõuab Tallinna tänavatele 12 
uut trammi ja 15 elektribus-
si,» märkis ta.

Linnatranspordi ja teede-tä-
navate kuludeks on kavandatud 
182 miljonit ja investeeringuteks 
87 miljonit eurot.  Elektribusse ja 
laadimispunkte soetab linn koos 
keskkonnainvesteeringute kes-
kusega. Algab Peterburi tee re-
mont, lõppevad Tondi eritasan-
dilise ristmiku ehitus ja osaliselt 
Kotka tänava uuendamine. Üht-

lasi jätkub Vanasadama trammi-
liini ehitus, mille tulemusena val-
miv uus ligi 2,5-kilomeetrine lõik 
ulatub Kivisilla ja Gonsiori tänava 
ristmikust Põhja puiesteeni. «Uus 
trammiliin loob kiired ja muga-
vad ühendused kõigile reisijatele 
ja Tallinna  külalistele, sõltumata 
sellest, mis transpordiga siia saa-
butakse,» ütles Kõlvart. «Rajatav 
Vanasadama trammiliin hakkab 
ühendama mitte üksnes Tallin-
na, vaid kogu riigi olulisemaid 
väravaid: mere-, õhu-, raudtee- 
ja bussiväravaid.»

Linnapea sõnul on see projekt 
üks etapp Vanasadama piirkonna 
ja kogu linnaruumi arendamisest. 
«Nii on siinne  piirkond kujune-
mas läbimõeldud kontseptsiooni 
ja atraktiivse arhitektuuriga in-
novaatiliseks linnakeskuseks, just 
nagu uue trammiliini läbitav Rail 
Balticu Ülemiste terminal ja ko-
gu sealne piirkond,» lausus Kõl-
vart. «Mida rohkem on trammi-
liine, seda rohkem kasutavad ini-
mesed ühistransporti. Trammit-
ranspordi areng sobib Tallinna-
le kui rohelisele linnale.»

Tallinn tõstab alanud aastast haridustöötajate palku

Uus trammiliin hakkab ühendama mere-, õhu- ja maanteeväravaid

pealinn@tallinnlv.ee

Tänu lõppenud rohepealin-
na aastale kaunistab linna 
nüüd 14 lilleniitu ja rohelised 
parkmikud,  jäätmekeskus-
te juurde tekkisid kordus-
kasutusruumid ja paran-
dustöökojad ning Raekoja 
platsi populaarse suvepargi 
püstitab linn ka alanud 
aastal.

Hiljuti andis Tallinn Euroo-
pa rohelise pealinna tiitli üle 
Hispaania linnale Valenciale, 
aga algatatud tegevused lä-
hevad edasi. Näiteks projek-
ti «Rohejälg» raames lõi linn 
Raekoja platsi suvepargi, mis 
osutus nii menukaks, et see 
avatakse ka järgmisel suvel. 
Uued avalikud vaba aja veet-
mise alad loodi Pirita ranna 
juurde ja linnahalli ümbru-
sesse. Kuumadel suvepäeva-
del vähendati linnale kuulu-
val maal niitmist.

Rohelise pealinna aastat jää-
vad linnaruumis meenutama 14 
lilleniitu ja parkimiskohtadele 
toodud rohelust pakkuvad park-
mikud. Ümberistutamist vaja-
vatest puudest loodi Haabers-
tisse uus taskupark, kolme suu-
re ristmiku eraldussaarele rajati 
haljastus, loodi üheksa toidus-
alu. Suviseid kuumasaari arves-
se võttes istutati üle 300 varju-
puu, samuti istutasid 150 puud 
laulu- ja tantsupeo noored. «Ro-
hejälje» projekt jätkub Euroo-
pa rohelise   pealinna 2023 ju-
hi Krista Kampuse sõnul ka ala-
nud aastal. «Senisele lisaks on 
kavas otsida näiteks uusi koh-
ti väikestele parklatele või lei-
da muid paiku nn rohesekku-
miseks,» lausus Kampus.

Reovesi sooja tootma
Linnapea Mihhail Kõlvart 

tõi välja koostöö jätkumi-
se  energiakontserniga Utili-
tas. «Meie nägemuses tekivad 
Tallinnal 2027. aastaks uued 
energiaallikad, mis kasutavad 
keskküttesüsteemis ära nii reo- 
kui merevett, asendamaks se-
nist gaasikütet,» selgitas linna-
pea. «Sellega tagab pealinn ka 
oma energiasõltumatuse, sest 
me ei sõltu enam importgaa-
sist. Me ei räägi siin vaid ro-
heenergiast – see on tähtis ka 
julgeoleku jaoks.»

Teine suurem projekt, mis 
samuti alanud aastal jätkub, on 
«Test in Tallinn.» Selle raames 

katsetavad 13 ettevõtet Tallin-
nas oma uusi liikuvuse ja ener-
geetika tehnoloogiaid ning linn 
on saanud juurde koostööpart-
nereid nii kohalike kui rahvus-
vaheliste ettevõtete seast. «Nad 
kõik soovivad pakkuda oma 
tooteid või teenuseid ning meie 
omakorda saame valida, mis 
meile sobib,» mainis Kõlvart. 

Kampus tõi välja, et Tallinn 
oli esimene pealinn Euroopas, 
kes rakendas korduskasuta-
tavaid lahendusi niivõrd suu-
res mahus. «Keskkonnahoid-
lik noorte laulu- ja tantsupidu 
tõi kokku üle 100 000 osaleja 

ja külastaja ning tänu kordus-
kasutusnõudele jäi tekkimata 
2,3 tonni jäätmeid,» nentis ta. 
«Sama lahendust kasutasid ka 
suviste suurkontsertide korral-
dajad.»

Kampuse sõnul loodi esimest 
korda rohelise pealinna rahva-
kogu, mis kutsus linlasi arutle-
ma linna haljastuse teemadel. 
Rahvakogu tegi 39 ettepane-
kut ja andis need linnale üle 
novembris. Muuhulgas soovi-
sid selles osalenud linlased säi-
litada kõrghaljastust, laiendada 
rohealasid ja vähendada val-
gusreostust. Praegu vaatab lin-

na loodud töörühm rahvakogul 
pakutud ettepanekuid läbi. «Põ-
hiline siht on võimalikult palju 
häid ideid ruttu ka ellu viia,» 
kinnitas Kampus.

Rohkem tähelepanu  
jalakäijatele

49 keskkonnaprojektile jaga-
ti «Loome koos» toetust sum-
mas 1,2 miljonit eurot, et kõik 
linlased, ettevõtted ja mittetu-
lundusühingud saaksid roheli-
sest pealinnast osa ning oma 
keskkonnaalaseid ideid ellu viia. 
Linlastega koos viis linn läbi 
mitmed talgud ja heakorratööd. 

Samuti kutsus linn keskkon-
nateadlikke inimesi rohenügi-
jateks, kes aitasid keskkonna-
sõbralikku mõtteviisi edasi viia.

Seoses OECD raporti kinni-
tamisega rohelise pealinna aas-
tal sai Tallinn tõuke ringmajan-
duse edendamisele ning selle  
tegevuskava väljatöötamisele, 
millega alustatakse sel aastal. 
Samuti loodi linna jäätmekes-
kuste juurde korduskasutusruu-
me ja parandustöökodasid ning  
alustati esimese ringmajandus-
keskuse rajamisega. «Viimane 
näitab suunda liikuda jäätme-
jaamadest uut tüüpi ümbertööt-

lemise keskuste juurde,» selgi-
tas Kampus. «Eesmärgiks on, et 
võimalikult vähe jäätmeid vee-
taks prügimäele ning võima-
likult palju saaks võtta uuesti 
ringlusse.»

Tallinna linnastrateegia di-
rektor Raido Roop kinnitas, et 
edaspidi mõeldakse tänavate 
remondi juures rohkem jalgrat-
turitele, jalakäijatele ning hal-
jastusele. «Kuna tänavatele on 
tulemas järjest rohkem elektri-
autosid, on linna strateegiakes-
kuses valminud ka idee, kuidas 
luua avalikku elektriautode laa-
dimistaristut,» rääkis ta. «Selle 
kohaselt hakkame koos partne-
ritega linnamaale avalikke laa-
dimistaristu punkte jõudumöö-
da rajama.»

Kortermajad ilusti korda
Mustamäel Akadeemia teel 

asutakse koos Tallinna Tehni-
kaülikooliga ja Kredexi finants-
toetusel korda tegema nelja nn 
hruštšovka tüüpi elumaja. «Pool 
rahast tuleks Kredexi kaudu, 
teise poole peavad elanikud ise 
pangalaenuna maksma,» jätkas 
Roop. «Iga maja saab 400 000 
eurot välistoetustest ning 100 
000 eurot panevad majaelani-
kud ise juurde. Näiteks on ela-
nikud soovinud lifte. Samas, 
kui nii otsustada, kulukski see 
pool miljonit pelgalt liftidele...»

Rahvakogu ettepanekutest 
kerkis ühe teemana esile piir-
kiiruste ja liikluse vähendami-
ne. Neidki ettepanekuid võetak-
se kuulda. «Ka sel aastal tuleb 
juurde mitmeid tänavaid, kus 
piirkiiruseks saab 30 või 40 
km/h,» sõnas  Roop. «Kuna pal-
ju on kumanud läbi haljastuse 
ja linnalooduse teema, peame 
leidma lahendusi, et infrastruk-
tuur ei segaks puid ja nende juu-
ri ning vastupidi. Saame selle-
ga kindlasti hakkama!»

Linnapea rõhutas, et rohe-
pealinn ei jää ainult loosungiks 
ja ühe aasta projektiks. Lin-
nale on endiselt olulised uued 
energiaallikad ja ringmajan-
dus. «Suur osa eelmisel aastal 
tehtud projektidest oleks reali-
seeritud ka ilma rohepealinna 
tiitlita, kuid tiitel andis rohkem 
motivatsiooni ja energiat häid 
ideid ellu viia,» märkis Kõlvart 
rohelise pealinna aastat kokku-
võtval pressikonverentsil. «Ka-
sutasime rohelise pealinna aas-
tat selleks, et teha pikaajalise 
mõjuga otsuseid.»

Rohepealinna ajal kogutud linlaste ideed 
saavad alanud aastast teoks 

Linna haridusameti noorte-
programm «Hoog sisse» sai 
riigilt kolmeks aastaks toetust 
ning jätkab pealinna noorte 
toetamist tööle või haridussüs-
teemi naasmisel.
Programmi eesmärk on 2019. 
aastast olnud kontakti loomine 
pealinnas mitteõppivate või 
-töötavate 13-29-aastaste 
noortega, pakkumaks neile te-
gevusi ja tuge, mis parandavad 
tööalast konkurentsivõimet 
ning toetavad naasmist tööle 

või haridussüsteemi. Abilinna-
pea Andrei Kante sõnul on 
2022. aastast toetatud tege-
vust linna eelarvest, aga oluli-
ne on ka riigi tugi. Tänavu riigilt 
saadud toetus võimaldab te-
gevusi laiendada. 
Programmi tegevuste korral-
damiseks on linna haridusame-
tis tööl viis spetsialisti, kes pa-
kuvad aktiivset tuge. Konsul-
tatsioonile registreerimine ja li-
sainfo: www.tallinn.ee/et/
hoogsisse.

Lisaks igasugustele muudele 
hinnatõusudele seab inimeste 
toimetulekut üha enam ohtu 
kõrge elektrihind. Jaanuari al-
gusnädala mõnel päeval maksis 
elekter pea 700 eurot megavatt. 
Siis langes see 400-500 euroni 
ja mõnel päeval väga vedas, kui 
see oli vaid 100. Mitte midagi, 
mis objektiivselt õigustaks taoli-
si hüppeid, turul ei juhtunud. Kui 
mäletame, siis 2021. a augustis 
teatas ERR, et 2021. aasta 
märtsist aprillini kasvas Eesti 
keskmine elektrihind 40 euro 
võrra. 2021. a juulikuu hind, 
83,78 eurot megavatt-tunni koh-
ta, on Eesti Energia sõnul kõr-
geim alates elektrituru avanemi-
sest. Millise košmaarina tundus 
see toona. Nüüd siis oleme õn-
nelikud 100 eurose megavatt-
tunniga päevade eest. Eesti 
Energia energiakaubanduse juht 
Armen Kasparov rääkis Viker-
raadiole, et praeguse rekordkõr-
ge elektrihinna põhjuseks on 
Eesti ja Soome külm ilm, mille 
tõttu on elektri tarbimine tõst-
nud, samas kui tuuleenergiat on 
turul vähe. Sinna pidanuks mui-

dugi lisama, et kui külm ilm on 
talvel end kindlustanud, siis ongi 
tuult alati vähe ja see ei saagi 
teistmoodi olema. 5. jaanuaril 
läks Nord Pooli börsil kirja elektri 
rekordiline keskmine ööpäeva-
hind: 891 eurot megavatt-tun-
nist. Päeva keskmist kergitas 
tublisti asjaolu, et kl 19 ja 20 va-
hel maksis börsielekter 1896 eu-
rot megavatt-tunnist. Energee-
tik Andres Noodla kirjutas ERRis 
õigesti: «Arutelud, kui palju ja 
kuhu uusi tuule-päikeseparke 
Eesti vajab, on sisutud, kuni puu-
dub jätkusuutlik majandusmeh-
hanism, kuidas Eesti omatoode-
tud elekter konkurentsivõimelise 
hinnaga turule pääseb. Praegu 
see seda pole ja kehtivate sea-
duste taustal praktiliselt puudub 
võimalus selle saavutamiseks.» 
Jääb üle lisada, inimeste välja-
ränne teistesse maadesse, mis 
hetkel on veel mõõdukas, võib 
talumatu energiahinna tõttu, mis 
kõikide kaupade hindu tõstab, 
muutuda massiliseks. Mitte üks-
ki tööstus ei saa taoliste hüple-
vate hindadega mingeid plaane 
teha.

Maalehes kirjutati pikemalt 
omavalitsuste kehvenevast 
rahalisest seisust. «Sul-
geme, optimeerime ja 
pakime kokku,» ise-
loomustab prae-
gust KOV-ide as-
keldamist regio-
naalminister Madis 
Kallas, kes on ka ise 
endine omavalitsusjuht. 
Maalehes tõdetakse, et kül-
lap rabelevad omavalitsused 
seegi kord kehvast seisust välja, 
aga küsimus, et mis hinnaga. 
Märkimisväärne näide on Elva 
vald. Lisaks laste koolilõuna ta-
suliseks muutumisele hakkavad 
ka lasteaia kohatasud järgneva 
nelja aasta jooksul kasvama 
ning kohati ulatub tõus lausa 
200% juurde. Praegu on see 

lapse kohta 45 eurot. Kohaliku-
le omavalitsusele on lap-

se lasteaiakoha mak-
sumus ligikaudu 

612 eurot kuus 
ning seda riik 
KOV-ile ei hüvita. 
KOV-ide eelar-

veid kurnavad ül-
diselt nii laenumak-

sed, õpetajate palga 
tõus kui hooldereform. 

Tartu vald koondas mullu sügi-
sel u 15% vallaametnikke. Hea 
näide on muidugi hooldereform. 
Riik on KOV-ile kohustuse pan-
nud, aga raha tuleb KOV-il leida 
millegi või kellegi arvelt. Maale-
hes kirjeldatu taustal jääb üle 
vaid tõdeda, et jätkub kõige ja 
kõigi koondumine Tallinna ja lä-
hiümbrusesse.

Nõnda nagu vahendas ERR, on 
majandus- ja kommunikatsioo-
niministeeriumi ametnikud üle 
vaatamas  alkoholireklaamile 
seatud reegleid. Reklaamisea-
dus on 15 aastat vana. Siis 
ei osanud keegi ar-
vestada reklaa-
miga sotsiaal-
meedias või 
voogedas-
tuses. 
Muuhul-
gas on 
laual nii 
kellaajalis-
te piirangu-
te kaotamine 
kui ka alkoholi-
reklaamiga sar-
naste reklaamide piira-
mine. Lugedes asjaosaliste 
kommentaare tekitab see mui-
dugi küsimuse, kas reklaami vä-
hendamise asemel ei kavatseta 
reegleid hoopis lõdvemaks las-
ta. Näiteks on küsimärgi alla 
seatud, kas kellaajaline piirang, 
mille järgi ei tohiks televiisoris ja 
raadios mängida alkoholireklaa-
mi kella seitsmest hommikul 
kella kümneni õhtul, ja mis 

peaks kaitsema eelkõi-
ge alaealisi, on mõtte-
kas. Nimelt vaadatakse TV-saa-
teid üha enam pärast nende 
esitusaega. Ministeeriumis arut-

letakse, et muidugi võiks pii-
rangut laiendada üle 

kõigi vaatamis-
platvormide, ai-

nult et niikui-
nii jääksid 
kehvemas-
se seisu 
Eesti ette-
võtjad, sest 
välistootjaid 

piirang ei 
puudutaks. 

Samamoodi on 
küsimus, mida teha 

mitte otsese alkoreklaa-
mi, vaid alkoreklaamina mõjuva 
reklaamiga. Nii on turule jõud-
nud alkoholivaba rumm, mida 
saab vabalt esitleda. Teisalt te-
kib küsimus, kas pole – nagu al-
kovabade õlledegi puhul – te-
gemist lihtsalt niiöelda turu sis-
sesöötmisega. Igal juhul kavat-
setakse juba jaanuari lõpus esit-
leda reklaamiseaduse muutmi-
se väljatöötamiskavatsust.

Keskkonnaamet on algatanud 
ühe ettevõtte suhtes väärteo-
menetluse Paljassaare-Karja-
maa-Hundipea piirkonnas leviva 
haisu tõttu.  Tegemist on juba 
väga vana murega, et mereäär-
setes piirkondades Põhja-Tallin-
nas levib toornafta ümberlaadi-
mise tõttu hais. Kevadel seiras 
oma anduritega ümbrust kesk-
konnaamet, kuid siis normide 
ületamist ei tuvastatud. Samas 
kaebavad kohalikud elanikud 
haisu üle pidevalt ja aastate viisi. 
Inimestel tekitab hais igasugu-
seid vaevusi ja üks Postimehega 
kevadel vestelnud mees ähvar-
das kaebekirja Euroopa Komis-
joni saata, kui siin kohapeal la-
hendust ei leita. Möödunud aas-
tal on riigiinfo telefonile teatatud 
Tallinnas levivast ebameeldivast 
lõhnast 720 korral, kusjuures 

590 neist teadetest pärines 
Põhja-Tallinnast. Nüüd on kesk-
konnaamet ühe Paljassaare sa-
dama piirkonnas toimetava et-
tevõtte ka pihtide vahele võt-
nud. Juba möödunud aasta lõ-
puks pidi ettevõte paigaldama 
gaaside pesuseadme, mis või-
nuks tuua olukorrale leevendust. 
Nõnda nagu keskkonnaameti 
töötajad avastasid, on seade 
siiski paigaldamata. Jääb üle 
loota, et nii-öelda näidisuurimi-
ne muudab olukorra paremaks 
ja sellest õpib mõni teinegi selle 
piirkonna «lõhnastaja», sest too 
ettevõte pole ainus taoline. Lä-
hemate aastate perspektiivis 
kolivad ettevõtted Hundipea sa-
dama piirkonnast ära ja sinna 
tuleb moodne elurajoon. Kuid 
sinnamaani, nagu öeldakse, on 
vaja veel elada.

«Hoog sisse» jätkab 
Tallinna noorte toetamist

Veebruaris tuleb maksta 
elektri rekordarveid

Olukord omavalitsustes:  
suletakse, optimeeritakse,  
pakitakse kokku

Kuidas muuta  
alkoreklaami reegleid?

Hundipea piirkonna «lõhnasta-
ja» tõmmatakse liistule

Menukaks osutus Raekoja platsi suvepark, mis avatakse saabuval suvehooajal taas.  Fotod: Rohelise pealinna büroo

Projekti «Rohejälg» raames rajati magalapiirkondadesse üheksa vilja-
puude, marjapõõsaste ja ravimtaimedega toidusalu, kust kõik võisid en-
dale söömiseks vilju, marju ja ürte korjata.

Üle linna loodi 14 lilleniitu, et rikastada linnaruumi, tõsta liigirikkust ning 
vähendada soojussaare efekti. Kokku rajati kodumaiste taimedega niite 
3,5 hektaril.



Andrei Kante, 
abilinnapea 

Eestikeelsele õppele üle-
minekuks pakub linn õpe-
tajatele praktikat eesti-
keelsetes koolides või las-
teaedades, täiendkoolitu-
si ning keeleõppe- 
rakendust.

Kõik teavad, et Eesti hari-
duses valitseb segadus. Kuida-
gi ei suju õpetajate palgatõusu 
dialoog valitsusega, õpetajad 
plaanivad streiki, valitseb suur 
pedagoogide puudus ning ees-
ti õppekeelele üleminekul on 
puudujäägid. Hoolimata olu-
korra keerukusest on Tallinn 
otsustanud võtta initsiatiivi ja 
toetada õppijaid ja õpetajaid 
nii palju, kui võimalik.

2024. aasta linnaeelarves 
on eesti õppekeelele ülemi-
nekuks ette nähtud 8,8 miljo-
nit eurot. Märkimisväärne osa 
sellest rahast on mõeldud sel-
leks, et aidata koolide ja las-
teaedade õpetajatel täita kva-
lifikatsiooninõudeid. Eelkõige 
puudutab see muidugi eesti 
keele oskust, kuid ka metoo-
dilist ettevalmistust. Uus aas-
ta on alles alanud, kuid juba 
praegu saame rääkida, kuidas 
pealinna õpetajad oma keele-
oskust parandavad, ja ka lä-
hituleviku plaanidest.

Sügisel toimus Tallinna 
koolides ja lasteaedades kee-
lerände pilootprojekt. See on 
üks linna toetustest õpetaja-
tele, mille jaoks on eelarves 
eraldatud üle miljoni euro. 
Projektis osalenud kaheksa-
teist inimest olid kaks kuud 
keelepraktikal. Eesti lasteae-
dade õpetajad töötasid vene-
keelsete lastega ja vastupi-
di, eesti keelele üle mineva-
te koolide õpetajad sukeldu-
sid eestikeelsete koolide te-
gelikkusesse.

Keelekursused
Projekt tõestas oma tõhu-

sust ja jaanuaris käivitasime 
selle  täies mahus. See tähen-
dab, et veel ligi 200 õpetajat 
saavad neile vajaliku keele-
praktika ja eestikeelses töö-
keskkonnas töötamise koge-
muse. Esimene grupp, mis 
koosneb 85 pedagoogist, läbib 
programmi jaanuarist märtsi-
ni. Suur rõõm on kinnitada, 
et pealinna haridusasutused 
osalevad väga aktiivselt, ot-
sides iseseisvalt partnerkoole 
ja lasteaedu. Neil õpetajatel, 
kes ei jõudnud jaanuari rüh-
ma registreeruda, on võima-
lus projektiga liituda märt-
sis. Loodan siiralt, et see in-
tensiivne kahekuuline kümb-

lus aitab õpetajatel, kes juba 
üsna hästi eesti keelt valda-
vad, end enne tasemeeksamit 
kindlamalt tunda.

Täienduskoolitused õpeta-
jatele on ilmselt kõige tradit-
sioonilisem viis keele õppimi-
seks. 2023. aasta detsembri 
seisuga on nii linna kui ka rii-
gi korraldatud kursustel ees-
ti keelt õppinud kokku 1078 
Tallinna haridusasutustes töö-
tavat inimest. See arv 
näitab märkimis-
väärset moti-
vatsiooni ja 
huvi keele-
õppe vas-
tu. Lin-
na 2024. 
aasta eel-
arves et-
te nähtud 
130 000 
eurot, mi-
da Tallinna 
haridusamet 
on kasutanud uu-
te keeleõppe rühma-
de avamiseks. Nii saab alates 
jaanuarist veel ligi 200 hari-
dustöötajat kursustel osale-
da ja paremini eksamiks val-
mistuda. 

Tuletan meelde, et lisaks 
linna korraldatavatele kur-
sustele on ka teisi õppimis-
võimalusi. Alanud aastal saa-
vad koolid ja lasteaiad endi-

selt kasutada töötukassa raha-
list toetust. Programm «Töö-
ta ja õpi» võimaldab tööand-
jatel saada rahalist toetust 
oma töötajate oskuste paran-
damiseks. Nii saab  korralda-
da kursusi töökohal, järgides 
paindlikku skeemi.

Lisaks pakume uuendusli-
kumat lähenemist – Lingvisti 
keeleõppe rakendust. See võib 
toimida iseseisva vahendina 

sõnavara omandami-
sel ja grammati-

ka kordamisel 
või täienda-

va õpiele-
mendina. 
Litsent-
side ost-
miseks 
on eelar-
ves eral-

datud üle 
35 000 eu-

ro ning prae-
gu kasutab ra-

kendust juba tuhat 
Tallinna õpetajat.

See meetod on personaal-
sem, sest esialgu hindavad 
keeleteadlaste loodud algo-
ritmid kasutaja taset ja vali-
vad talle individuaalsed üles-
anded. Seejärel on kõik juba 
õppija kätes! Minu kogemu-
se kohaselt mängib keeleõp-
pel võtmerolli regulaarsus. 
Õppija peab selleks eraldama 

vähemalt 15 minutit päevas, 
harjutama iga päev ilma jä-
releandmisteta ja veenduma, 
et teeb iga harjutuse lõpuni. 
Kõnekeele taseme paranda-
miseks on aga kindlasti va-
ja elavat suhtlemist. Sellega 
seoses täiendab rakenduses 
olevaid õppetunde ideaalselt 
keelekümblusprojektis osale-
mine või vestlus keelesõbraga. 

Abi nõutava hariduseta 
töötajate koolitamisel

Uued tingimused, milles-
se õpetajad haridussüsteemi 
reformi jõustumisel satuvad, 
eeldavad ka uusi meetodeid. 
Soovime, et pedagoogid suu-
daksid oma ülesandeid edu-
kalt täita multikultuurses klas-
siruumis, kus on nii eesti kui 
ka muu emakeelega lapsi. 

Et toetada pedagooge vas-
tavate oskuste arendamisel, 
loob Tallinn õpetajate majja 
metoodika kompetentsikes-
kuse (MEKK). Jaanuaris tööd 
alustava keskuse spetsialis-
tid pakuvad teenuseid kolmes 
valdkonnas. Esiteks hakkab 
keskus õpetajatele pakkuma 
lõimitud aine- ja keeleõppe 
(LAK) metoodika koolitusi. 
Lihtsustatult öeldes on tege-
mist meetodiga, mis võimal-
dab õpetada mis tahes õppe-
ainet võõrkeeles. 

Teiseks pakub keskus üld-
pedagoogilisi kursusi ilma eri-
alase diplomita spetsialisti-
dele. Praegu peavad koolid 
ja lasteaiad sellega ise toi-
me tulema, koolitades uusi 
kolleege, kes on tööle tulnud 
teistest valdkondadest. Tal-
linna MEKK  võtab koormu-
se neilt üle.

Esimene teenus, mida kes-
kus hakkab pakkuma, on indi-
viduaalne nõustamine kooli-
dele ja lasteaedadele. Spetsia-
listid aitavad planeerida tööd, 
pakuvad võimalusi töökoor-
muse ümberjaotamiseks, sel-
gitavad välja ja koostavad õp-
peasutuse töötajatele koolitus-
plaani jne.

Lõpetuseks tahan rõhuta-
da, et hoolimata olukorra kee-
rukusest teeme kõik endast 
oleneva, et toetada pealinna 
koole ja lasteaedu haridusre-
formi elluviimisel. Olen veen-
dunud, et ühised jõupingutu-
sed ja läbimõeldud toetus ai-
tavad ületada kõik ülemine-
kuperioodi raskused. Ja loo-
mulikult tahan tänada õpeta-
jaid, kes vaatamata oma suu-
rele töökoormusele leiavad 
energiat ja aega, et viia oma 
professionaalsus veelgi kõrge-
male tasemele.le nõu, kuidas näiteks elanike-

ga suhelda. «Meie töö juures 
on kindlasti oluline  empaati-
avõime ja ärakuulamisoskus, 
sest me tegeleme väga isiklike 
teemadega,» tõdeb ta. «Inime-
si peab armastama!» 

Iga viie aasta tagant  
uus sobivuseksam

Sareveti kinnitusel peavad  
perekonnaseisu ametnikul ole-
ma ka laialdased juriidilised 
teadmised. Olgu siis perekon-
naõiguse, eri seaduste või Eu-
roopa Liidu määruste kohta. 
«Ja seadused muutuvad kogu 
aeg. On oluline hoida end nen-
de muudatustega kursis ja käia 
ajaga kaasas,» lausub ta. «Suure 
vastutuse tõttu on meil väljaõpe 
väga pikk. Lisaks on perekon-
naseisuamet üks väheseid ame-
teid linnas, kus ametnikud tee-
vad kutseeksami. Iga viie aasta 

tagant tehakse uus eksam, mis 
tähendab, et on lausa kohus-
tuslik kogu aeg oma teadmisi 
täiendada.»

Oma 35 tööaasta tõttu Sare-
vet end eriliseks ei pea. «Meil 
on väga palju staažikaid kol-
leege, pigem tuleb uusi juur-
de siis, kui inimesed siirduvad 
pensionile,» märgib ta. «Viimas-
tel aastatel ongi see nii olnud, 
ja uued kolleegid on väga tub-
lid! Neil silm särab, nad räägi-
vad, et meil on huvitav ja va-
heldusrikas töö.» 

Sarevet on sellega nõus, sest 
kõik päevad on erinevad. «Me 
teeme muuhulgas ka õigusak-
tidele muudatusettepanekuid, 
olen kaasa rääkinud eri ümar-
laudades, mis puudutavad laste 
ärakuulamist ja hooldusõigust,» 
ütleb ta. «Oleme enda praktika-
le toetudes arutanud kohtunike 
ja ministeeriumitega hooldus-
õiguse teistele inimestele üle-
mineku õiguslike tagajärgede 
üle. Varem oli kasutusel ter-
min «vanema õiguste äravõt-
mine». Uue seaduse järgi saab 
hooldusõigust piirata, üle anda 
või peatada, ning neil on erine-
vad õiguslikud tagajärjed. Ole-
me teinud ettepanekud need ta-
gajärjed juhendites välja tuua.»

Laste nime muutmisel tuleb 
perekonnaseisu ametnikel väl-
ja selgitada lapse arvamus või 
nõusolek ning tema huvi. «Ühel 
arutelul osalesid ka psühholoo-
gialektor, kohtunik ja sisemi-
nisteeriumi ametnikud,» mee-
nutab Sarevet. «Arutlesime, et 
kas lapse ärakuulamine on õi-
gus või kohustus, kuidas lapse-
ga vestlusi läbi viia, kuidas hin-
nata lapse huvi.»

Inimeste tänu teeb  
rõõmsaks

Sarevet peab oluliseks, et 
linn tunnustab oma pikaajali-
si töötajaid. «Ma arvan, et iga 
inimene on meelitatud, kui te-
ma tööd väärtustatakse ja teda 
märgatakse,» räägib ta. «Minu 
arust on see linnal väga ilus 
traditsioon, et väärtustada pi-
kaajalist töötamist. Sellest on 
palju kasu, kui inimesed taha-
vadki pikalt töötada, nad on ju-
ba mingi taseme ja teadmised 
saavutanud.»

Asejuhi sõnul on perekonna-
sisuameti koostöö linnajuhtide-
ga ka muus osas väga hea: «Meie 
ettepanekul on meile sotsiaal- 
ja tervishoiuametist tulnud üle 
näiteks linna sünnitoetused.» 

Oluliseks peab Sarevet ka 
toetavaid ja rõõmsameelseid 
töökaaslasi ja võimalust linlas-
tele kasulik olla. «Meie igapäe-
vatöö on tore, saame inime-
si aidata ja nõustada,  vastuta-
suks on inimeste siiras tänu,» 
märgib ta. 

35 aasta jooksul on töö ko-
linud üha rohkem internetti. 
«Kui ma tööd alustasin, siis täi-
deti käsitsi kaks aktieksemplari. 
Nüüd esitatakse avaldusi turva-
lises veebikeskkonnas ja amet-
nikud kinnitavad selle ka digiall-
kirjaga,» selgitab Sarevet. «Li-
sandub ka e-teenuseid ja kõik 
see muudab töö olemust.» 
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Tundub, et eestlased lasevad 
ennast ametlikult paari panna 
alles siis, kui on oma valikus 
kindlad, või vähemalt ei näita 
nad oma erimeelsusi välja. Sa-
reveti sõnul pole ta  aastaküm-
nete jooksul näinud, et keegi 
oleks viimasel hetkel «ei» öel-
dud või et pruutpaar pulmas 
ümber otsustaks. Küll on juh-
tunud, et abiellumine lükatak-
se edasi, näiteks haiguse tõttu, 
või jäetakse üldse ära.

Enim sõlmiti lõppenud aas-
tal abielusid veebruaris sõbra-
päeval, numbrimaagia päevadel 
20.03.2023 ja 23.03.2023, aga 
ka sellistel kuupäevadel nagu 
20.07.2023 ja 27.07.2023. Ül-
diselt registreeriti mullu abi-
elusid tavapärasest veidi vä-
hem. Kui tavaliselt sõlmitakse 
Tallinna perekonnaseisuametis 
aastas umbes 2500 abielu, siis 
eelmisel aastal jäi see arv pisut 
väiksemaks. Abielude ja lahu-
tuste arv on olnud suhteliselt 
stabiilne. Sünde saab kirja  vä-
hem seetõttu, et sünnitusealiste 
naiste hulk on langenud.

Iga aastaga sõlmivad Tallin-
na perekonnaseisuametis üha 
rohkem abielusid välismaa ko-
danikud. Sareveti sõnul ulatub 
nende osakaal juba kahekümne 
protsendini. «Leidub nii selliseid 
paare, kus üks osapool on eest-
lane, kui ka neid, kus mõlemad 
osapooled on välisriigi kodani-
kud,» selgitab ta. 

Perekonnaseisuametis saab 
tseremooniat läbi viia eesti, ve-
ne ja inglise, kuid ka itaalia, 
kreeka ja hispaania keeles. Sel 
aastal abiellus Tallinna pere-
konnaseisuametis välismaalas-
test  enim Venemaa, Ukraina, 
Suurbritannia ja Türgi kodanik-
ke. Kaugematest riikidest olid 
esindatud näiteks Filipiinid, Ko-
lumbia, Indoneesia, Kuuba, Tšii-
li ja Usbekistan. «Ühes kuus 
on abiellujaid keskmiselt kahe-
kümnest eri riigist. Nii suur vä-
lismaalaste osakaal on just Tal-
linna perekonnaseisuameti eri-
pära,» mainib  Sarevet.

Veidraid nimesid  
tuleb kontrollida

Välisriikide kodanike paari-
panemine Eestis nõuab ametilt 
veidi suuremat tööd dokumen-
tidega ning teadmisi eri riikide 
õigusaktidest ja tavadest. Välis-
maalased peavad siin  abiellumi-
seks esitama lisaks muule abi-
eluvõime tõendi. Tavapäraselt 
võtab Eestis naine abiellu-
des mehe perekonnani-
me, kuid kui teine pool 
on välismaalane, jäe-
takse vahel nimi ka 
vahetamata. Välis-
riigi kodanik peab 
veenduma, et te-
ma kodumaa akt-
septeerib uut pere-
konnanime, ning et 
ta saab sinna kohale 
sõita dokumente vaheta-
ma. Eesti kodanik, kes vä-
lisriigis abiellub ja nime vahe-
tab, võib seda aga julgelt teha, 
sest Sareveti sõnul aktsepteerib 
Eesti teistes riikides välja antud 
dokumente ja ka nimevalikut.

Linnavalitsus esitas linna-
volikogule Pirita linnaosas 
asuva rannaala detailpla-
neeringu, mille eesmärk on 
kaasaegse rannaala aren-
damine ja kujundamine lin-
na esindusrannaks.

Abilinnapea Madle Lippu-
se sõnul on oluline luua Tallin-
na esindusrannale terviklik ja 
kaasaegne lahendus ning pak-
kuda seal külastajatele teenu-
seid, mis seni on olnud puuduli-
kud. «Detailplaneeringuga ka-
vandatakse Pirita rannaala aas-
taringne avalik kasutus,» lau-

sus Lippus. «See loob võimalu-
se muuta Pirita liivarand seni-
sest atraktiivsemaks. Kavanda-
tavad muudatused harmonee-
ruvad rannametsa puistualaga 
ning tagavad ka vanalinna si-
lueti vaadeldavuse säilimise.»

Heakskiidetud planeeringu 
kohaselt piki liivaranda met-
sa piiril kulgev jalakäijate ran-
napromenaad hakkab ühenda-
ma eri tegevustega alad nagu 
jõulinnaku, laste- ja pallimän-
guväljakud, ajutine lava ja tri-
büünid. Jalakäijate rannapro-
menaadiga ristumispunktides-
se on planeeritud kioskite ja 

paviljonidega hoonete grupid. 
Hoonestus ei piira avatud vaa-
teid randa viivatelt teedelt. Jalg-
teede ja jalgrattateede võrgus-
tik ning rannapromenaad loo-
vad ühendused Merivälja tee 
kergliiklusteedega ja Pirita tee 
äärse rannapromenaadiga.

Planeering tagab kogu ran-
naalal hea ligipääsetavuse, väl-
tides rannapromenaadil ast-
meid, treppe jms. Astmete ja 
treppide rajamisel peab olema 
tagatud ka ohutud kaldpinnad 
rannapromenaadil liikumisel. 
Rannaala külastajate parkimi-
ne on lahendatud jalgrattapark-

lates ja olemasolevatel autode 
parkimisaladel, näiteks Suplu-
se puiesteel.

Detailplaneering hõlmab ka 
Pirita vaba aja keskuse hoone 
laiendamist, tingimusega säili-
tada ajalooline fassaad. Meri-
välja tee 5b kinnistule on an-
tud ehitusõigus kuni kahekor-
ruselise ärihoone ehitamiseks, 
kõrgusega kuni üheksa meetrit.

Planeeringu lahenduse koos-
tas osaühing Ruum ja Maas-
tik. Rannaala detailplaneerin-
gu peab heaks kiitma  linna-
volikogu.

Pirita ranna planeering toob kaasaegse puhkeala

TEENEKAS PEREKONNASEISU AMETNIK:  
Meie töös lihtsalt peab inimesi armastama!
«Tänapäeval peavad noored ka ingli- või Batmani-tee-
malisi pulmi, saabuvad kohale veoauto või mootorrat-
taga,» räägib Tallinna  perekonnaseisuameti juhataja 
asetäitja Ingrid Sarevet. «Ennekõike proovitakse te-
ha abiellumise päev meeldejäävaks iseendale, küla-
liste olemasolu ei ole alati nii tähtis.» Aasta lõpul tun-
nustas linn Sareveti 35 tubli tööaasta eest perekonna-
seisuametis.

Äsjase aastavahetuse paiku 
abiellusid inimesed rohkem kui 
muidu talveajal – aasta viimasel, 
lühikesel nädalal sõlmiti kokku 
30 abielu. Muidu aga eelistatak-
se abielluda suvel, siis käib pe-
rekonnaseisuametis ühes kuus 
300-400 pruutpaari, muul ajal 
aastas 150-200. 

Viimase aja komme on te-
maatiliste pulmade korraldami-
ne. «Tallinna perekonnaseisu-
ametis on peetud näiteks ingli-
teemalist pulma või siis on kasu-
tatud halloweeni, James Bondi, 
Batmani temaatikat,» ütleb Sa-
revet. «Mõned pulmad on väga 
põhjalikult läbi mõeldud: kaas-
kond on ühtses riietuses, väike-
sed lilleneiud samuti. Pulma tul-
lakse limusiiniga, tuunitud va-

naaegse auto, mootorratta või 
koguni veoautoga. Ennekõike 
proovitakse abiellumise päev 
teha meeldejäävaks iseendale, 
külaliste olemasolu ei ole alati 
esmatähtis.»

Ka pulmamood on Sareveti 
sõnul aastatega vabamaks läi-
nud. «Üldiselt kannab pruut 
pulmas valget kleiti, aga aina 
rohkem näeme pükskostüüme 
ja lihtsamaid kleite. Pulmi on 
peetud ka eri maade rahvariie-
tes,» lisab ta.

«Ei!» jääb registreerimisel 
ütlemata

Osakonnajuhatajale endale 
lähevad enim südamesse need 
tseremooniad, kus osalevad ka 
pruutpaari lapsed. Sel juhul on 
pere juba loodud ja pulm olu-
line sündmus kõigi  pereliik-
mete jaoks. «Kui inimestele lä-
heb tseremoonia hinge ja nad 
seda ka välja näitavad, on ko-
gu meie asutus rõõmus. Tõeli-
selt armunud paarid tunneb ära 
silmavaatest,» nendib Sarevet. 

Tuuli Kalev
tuuli.kalev@ 
tallinnlv.ee

Sarevet sai perekonnaseisuametisse tööle 
tänu parimatele hinnetele
• Ingrid Sarevet õppisi majanduskoolis 

õigusteadust. Kooli ja perekon-
naseisuameti koostöö raa-
mes võttis amet ühe õpila-
se endale tööle – ja sel-
leks õnnelikuks osutus 
Sarevet. Amet tegi valiku 
õppeedukuse alusel, sest 
soovijaid oli teisigi. Pere-
konnaseisuametil oli hea ku-
vand ning töö tundus põnev. 

• Perekonnaseisuametil on Tallinnas 
olnud kolm osakonda ning Sarevet 
on töötanud neis kõigis. 1988. aastal 
alustas ta tööd Nõmme osakonnas 

vaneminspektorina, siis töötas Mus-
tamäe osakonnas ja alates 

2000. aastast Õnnepalees. 
Juhataja asetäitja on  

2016. aastast. 
• Vahepeal töötas Sare-

vet ka mujal ja oli viis 
aastat kahe lapsega ko-

dus. Siiski meeldib talle 
töö perekonnaseisuametis 

kõige rohkem.
• Üle kümne aasta osales Sarevet isi-

kunimekomisjoni töös, lisaks on ta 
täiendanud oma õigusalaseid tead-
misi TÜ magistriõppes. 

Õpetajate majja 
tuleb eestikeelsele 
õppele kaasa aitav 
hariduskeskus

Asjatundjad  
aitavad ka tööd  

paremini  
planeerida.

Lisaks rõõmsatele sündmus-
tele nagu abielude või laste sün-
dide registreerimine tuleb pe-
rekonnaseisu ametnikel para-
ku tegeleda ka raskemate üles-
annetega. «Varem oli  meie 

peal ka surma registreeri-
mine,» mainis Sarevet. 

«Eriti kurvaks tegi, 
kui pidi registreeri-
ma lapse siitilmast 
lahkumisi.» 

Nüüd on Sareve-
ti igapäevatöös ras-
kemad, aga ka hu-
vitavamad ülesan-

ded need, kus on vaja 
midagi rohkem uurida 

ja selgitada. «Kuigi olen 
töötanud siin nii kaua, tu-

leb ikka ette küsimusi ja prob-
leeme, millega enne pole kok-
ku puutunud. Maailm on muu-
tunud, peresuhted ja välisriigi 
kodanike suurem arv on toonud 

teistsuguseid küsimusi, millega 
on pidanud tegelema,» ütleb ta. 
«Näiteks seesama töö välismaa-
laste dokumentidega. Üha enam 
soovivad meilt eri teenuseid vä-
lisriikide kodanikud, kes esita-
vad dokumente eesti, vene ja 
inglise keeles. Uurime näiteks, 
kas ja millal on dokument jõus-
tunud või kas vanematel ikka 
on lapse hooldusõigus. Ka lap-
sele nime andmisel tuleb teada 
teise riigi õigust ja tava. Nime 
andmisel võib teha erandi, kui 
isikul on oma kodakondsuse, 
peresuhete, rahvuskuuluvuse 
või usu tõttu isiklik seos muu-
keelse nimetraditsiooniga. Sa-
mas tuleb Ikkagi välja selgita-
da, kas taotletav nimi ja nime-
kuju vastab teise riigi õigusele.»

Sarevet on üks kogenumaid 
ametnikke perekonnaseisuame-
tis ning ta annab vajadusel mee-
leldi  noorematele kolleegide-

Lõppenud aastal sündisid ka nelikud

• Tallinna perekonnaseisuametis sõl-
miti eelmisel aastal 2384 abielu, va-
nim peigmees oli 87- ja vanim 
pruut 79-aastane.

• Abielludes võttis 1667 
naist mehe perekonna-
nime, 56 meest tegi ot-
suse naise perekonnani-
me kasuks.

• Abielulahutusi registreeri-
ti eelmisel aastal 1018 ehk 
9 lahutust vähem kui 2022.

• Välisriigi kodanikud moodustasid 
ühes kuus keskmiselt 19% abiellu-
jaist, aasta jooksul abiellus kokku 
924 välisriigi kodanikku 67 riigist. 
Enim oli abiellujaid Venemaalt, Ukrai-
nast, Valgevenest, Suurbritanniast ja 

Türgist. Kaugematest riikidest on 
esindatud Vietnam, Brasiilia, Taiwan, 

Kamerun ja Kuuba.
• Populaarseimad kuud abi-

ellumiseks olid juuli ja au-
gust, mil sõlmiti kokku 
üle 600 abielu.

• Sünde registreeriti 
3609, nende hulgas 48 

paari kaksikuid ja ühed 
nelikud.

• Populaarseimad tüdrukute ni-
med olid möödunud aastal Sofia, Eva, 
Olivia, Emilia, Alisa, Mia, Amelia, Emily, 
Anna ja Nicole, populaarseimad pois-
te nimed aga Mark, David, Miron, Da-
niel, Martin, Aaron, Daniil, Timur, Ar-
tur, Lev ja Matvei.

Tõeliselt  
armunud paari  

tunneb ära silma-
vaatest.

«Kui inimestele läheb abielutseremoonia hinge ja nad seda ka välja näitavad, on kogu meie asutus rõõmus, » kinnitab Sarevet.
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Maris Sild võttis Eesti ühelt 
tuntumalt poliitikult Jevgeni Os-
sinovskilt volikogu ohjamise kel-
lukese üle mullu augustis. Te-
ma eelkäija oli nimelt otsusta-
nud minna Toompeale riigias-
ju ajama.

Kui poliitikute olemus jagada 
tinglikult kaheks – särada ihka-
vad staarid ja töömesilased –, siis 
Sild kuulub kaheldamatult vii-
maste hulka. Olulisem kaame-
ratest ja poliittehnoloogilistest 
võtetest on tema jaoks see, et 
sisuline töö saaks tehtud. 

Sild on varem töötanud po-
liitik Sven Mikseri nõunikuna. 
Tallinna linnavolikokku on ta 
kuulunud kolmes järjestikuses 
koosseisus ja juhib ka volikogu 
rahanduskomisjoni. 

Kui olen kutsunud Silla jutu-
ajamiseks jalutama tema lapse-
põlveparki Löwenruh`sse, jään 
tema saabudes ausalt öeldes pah-
viks. Endamisi arvan, et ta vu-
hiseb Kullo keskuse parklasse 
moodsas elektromobiilis. Tema 
tulek aga näeb välja nagu Tal-
linna ühistranspordi mugavu-
se reklaamiklipp. Pool minutit 
enne kokku lepitud aega astub 
Sild liinibussist välja ja jalutab 
kiirustamata Kullo keskuse et-
te. «Minus tekitab see hea tun-
de, kui täpselt õigel ajal kohal 
olen,» lausub ta rahulolevalt.

Siin Löwenruh`s on seega siis 
teie tänav, pink ja puu?

Lapsepõlve olen jah veetnud 
siin lähedal Linnu teel, vanava-
nemate ehitatud majas. Siin on, 
nagu loosung ütleb, aed linna 

südames. Aga nüüd on minu 
kodukohaks saanud Järve. See 
on samuti väga tore koht, sest 
terviserajad asuvad lähedal. Ja 
vajadusel saab kiiresti rongiga 
kesklinna. 

Aga oma lapsepõlve nii-öel-
da pingiks pean Löwenruh` par-
ki. Kui vajan mõnda hetke, kui 
on vaja mingite asjade üle järe-
le mõelda või mõtteid koguda, 
siis on see esimene koht, kuhu 
sammud sean. Ka enne voliko-
gu esimeheks saamist said nii 
mõnedki arutelud iseendaga just 
siin pargis ära peetud. 

Mul on muide väga hea meel, 
et ehitatakse uus Kullo keskus. 
See on koht, kus ma oma lap-
sepõlves tantsuringis ja laulu-
kooris käisin.

Kas pakkumine hakata volikogu 
esimeheks tuli suvel suure ülla-
tusena?

Väga ehk ei tulnud, 
sest olen kümmekond 
aastat olnud voliko-
gu liige ja enne se-
da pikalt meie era-
konna Tallinna piir-
konnas toimetanud. 
Aga kindlasti oli see 
väga aukartust äratav 
pakkumine. Minu eel-
käija Jevgeni Ossinovs-
ki oli väga hea volikogu 
esimees ja samadesse kin-
gadesse astumisest sai kindlasti 
väga suur väljakutse. Minu elu 
üks suurimaid.

Mis tundega te oma tähtsasse 
kabinetti esimest korda sisse as-
tusite?

See oli augustis, reedene päev. 
Seadsin eesmärgiks end kõige-
pealt kurssi viia. Volikogu liik-
mena olin muidugi näinud, kui-
das eri esimehed ja aseesimehed 
koosolekuid juhivad. Aga vaja oli 
teada saada, kuidas toimib voli-

LÖWENRUH` TÜDRUKUST VOLIKOGUJUHT MARIS SILD:  
Lõpuks täitus minu elu unistus – pühenduda täielikult Tallinnale

väga südamelähedane. Varem 
olen töötanud lastekaitse liidus. 
Kogu see inimeste toimetuleku 
pool – eriti vaadates keerulise-
le aastale, mis ootab ees.

Kui viitasite linnaruumile – lin-
naplaneerimine on teie erakon-
nakaaslase, abilinnapea Mad-
le Lippuse töömaa –, siis mis 
on siin uued suundumused või 
muutused, kui üritada need lü-
hidalt kokku võtta?

Oluline, et võeti vastu linna 
liikuvuskava, mis seab väga eda-
sipüüdlikud eesmärgid järgmis-
teks kümneteks aastateks. Me 
kõik unistame ju linnast, kus 
on võimalik sõita igast linna ot-
sast 15 minutiga kesklinna. Uu-
test trammidest, mis on tulemas. 
Kogu see liikuvuse pool on mi-
nu arvates väga tähtis. 

Mul on väga hea meel, et meie 
ööbusside pilootprojektist sai pä-
ris asi. Et see toimibki nüüd aas-
ta läbi ja inimestel on võimalik 
turvaliselt ja mugavalt ka öisel 
ajal koju saada. 

Need võivad tunduda pisi-
asjad, aga lõpuks jõuame ees-
märgini, et inimesel ongi mu-
gavam auto kojul jätta. Ja neil, 
kes käivad siia linna valdadest 
tööl, on lihtsam auto jätta linna 
äärde ja tulla edasi ühistrans-
pordiga. Ma arvan, et selline 
olekski see linnaruum, mida 
me tahame. 

Planeerimise mõttes aga 
peaksid kõik saama end muga-
valt tunda. Jalgrattur, jalakäi-
ja, eakas, noor, lapsevankriga 
inimene. Samamoodi autojuht. 
Tasakaalu otsimine ongi kõige 
keerulisem. 

Kas viimaste talvede külmalai-
ned meid ära ei hirmuta: kulu-
tame raha rattateede puhastami-
sele, aga kokkuvõttes seal kuu-
de viisi eriti keegi ei sõida.

See on see Eesti kliima. Käin 
sageli oma maakodus  Pärnu-
maal Varblas, kus peab vahel 
mõtlema, kuidas autoga  välja 
saada, kui öösel on palju lund 
sadanud. Selle reaalsusega pea-
me hakkama saama. 

Mis puudutab rattateid, siis 
tuleb see võrk lõpuni ehitada ja 
teha põhivõrk kõigile ligipääseta-
vaks. Ma ise elan Järvel, ja  no 
ei ole see ligipääs sellele kandi-
le rattaga mugav ega hea. Seal 
puuduvad teatud lõigud, ehk siis 
rattateed vahepeal ei ole. 

Kui leidub ikka mugav tee, 
tuleb rattureid oluliselt juurde. 
Ja möödunud karmimatel talve-
päevadel võis neid näha ka siis, 
kui lund oli sadanud päris palju. 

Ei olnud ainult Bolti kullerid, 
vaid leidus teisigi julgeid?

Jah, leidus ka teisi julgeid. Aga 
jah, meie kliima on ootamatusi 
täis ja tuleb kohaneda. Suureks 
väljakutseks on talviti mitte ai-
nult jalgratta-, vaid ka kõnnitee-
de puhastamine.

Mida nende kõnniteedega siis 
teha – aeg-ajalt kõlavad arva-
mused, et võtta kinnistuomani-
kelt see puhastamise kohustus 
ära ja anda linnale.

Linn ongi ju tegelikult üha 
enam võtnud erakinnistutega 
piirnevate kõnniteede puhasta-
mist oma õlule. See kilomeetri-
te arv, mida me puhastame, pi-
devalt suureneb. Viimane osa, 

mis on veel eraomanike kohus-
tus, ongi ju see kõige keeru-
lisem – paigad, kuhu sageli ei 
pääse traktori vm masinaga li-
gi. Seal peabki tegema tee puh-
taks labidaga, aga linnaeelarves 
tähendaks see suurt kulu. 

Üks enim kirgi kütnud teema, 
kui linnaruumist rääkida, on 
linnahall. Mida siis teie arvates 
sellega peaks ette võtma?

Linnahall on mulle isiklikult 
emotsionaalne teema. Minu lap-
sepõlvemälestused on seotud lin-
nahalliga. Nii kontsertetenduste 
kui muu sellise näol. 

Mulle linnahall tohutult meel-
dib. Tegemist on väga huvitava 
arhitektuurimälestisega. Teisalt 
mõistan, millises olukorras ta 
on. Kui aastaid tagasi kultuuri-
ministeeriumis töötasin, ka siis 
tuli tegeleda linnahalliga ja otsi-
da mingeid lahendusi. Siis tulid 
aga igasugused kriisid ja plaa-
nid ei teostunud. 

Oluline on, et see mereäär-
ne osa oleks inimestele avatud 
ja mõnus koht, see peaks ole-
ma põhiline eesmärk. Kindlasti 
ei oleks ma õnnelik, kui linna-
hall maha võetaks. Ideaalis tu-
leks see ikka renoveerida. Samas 
mõistan, kui kulukas see oleks. 

Igal juhul on põhiline see ala 
korda saada. Kusjuures külasta-
sin linnahalli ekskursiooniga mõ-
ni nädal tagasi. 

Oli hullemaks läinud?
Olen seal sageli käinud, sest 

arhitektuurikeskus teeb sinna 
põnevaid ekskursioone. Ega ta 
silmaga nähtavalt hullem ei ole. 
Aga kuna hoone on ikkagi pii-
savalt halvas seisus, on see kah-
juks linnakodanikele praegu su-
letud ruum. Mõnes kohas katu-
sel saab veel käia vaadet nauti-
mas, aga ma mäletan aega, kui 
kogu katuseala oli avatud ja seal 
võis mõnusaid suveõhtuid veeta.

Vanalinnast on palju räägitud – 
kuidas sinna elu tuua. Et tõm-
bame kasvõi pesunöörid üle tä-
navate, et päris muuseumiks ei 
muutuks. Mida seal annaks ära 
teha?

Eks võtmeküsimus on, kui-
das tuua sinna tagasi sealt ter-
visekriisi tõttu lahkunud ärisid. 
Üks väga hea asi –  jõuluturg – 
ju äsja Raekoja platsil oli. See tõi 
väga suure hulga inimesi teistest 
Tallinna otstest vanalinna. Sel-
liseid  üritusi nagu vanalinna-
päevad võiks rohkem toimuda. 
Ja koostöös Kesklinna valitsu-
sega on neid ka tehtud, et roh-
kem elu tagasi tuua. 

Detsembrikuu näitas, et rah-
vast käis vanalinnas tõesti vä-
ga palju. Kuna ma lähen tava-
liselt läbi vanalinna Balti jaa-
ma rongi peale, siis olen ise näi-
nud, et suuremate üritustega on 
võimalik vanalinna palju elava-
maks muuta.

Kas turismikortereid tuleks pii-
rata?

Mingeid regulatsioone peaks 
riigiga koostöös tegema. Kui ma-
jas on enamus kortereid lühiaja-
lisel rendil, siis loomulikult hir-

mutab see viimase kohaliku ela-
niku ära. Kindlaks tuleks mää-
rata täpsed nõuded, näiteks mil-
lised võiksid olla ühistu õigused 
siinjuures. 

Mida te turismimaksust arvate 
– need mõni eurot turisti ei ta-
paks, aga tooks linnale mingit 
lisatulu.

Ma ise olen turismimaksu 
poolt, see oleks mõistlik lahen-
dus Tallinnas. Euroopa pealinna-
des on see ju tavaline. Olukor-
ras, kus juba tõusis käibemaks 
ja tulevad muud maksutõusud, ei 
arva ma aga, et peaksime prae-
gu Tallinnas lisamaksu kehtes-
tama. Peaks laskma inimestel ja 
majandusel taastuda ja siis 
vaatame, millised on 
käibemaksu tõu-
su mõjud. 

Kuidas ül-
dine mul-
je on, kas 
majandus-
lik kitsikus 
paistab ta-
vapärasest 
enam silma, 
olgu või teie 
enda tutvuskon-
nas?

Eks see on väga eri-
nev. Ja käibemaksu tõusu mõju 
me ei ole ju veel selle lühike-
se aja jooksul jõudnud tajuda. 

Kindlasti on inimesed muutu-
nud ettevaatlikumaks. Väga pal-
jud vaatavad poes pikalt hindu, 
mõtlevad hoolega, mida osta. 
Aga tegelikult muutus see olu-
kord keerulisemaks juba mõ-
ned aastad tagasi, kui me rää-
gime näiteks elektrihinnast või 
küttearvetest. 

Eks abivajajaid on tekkinud 
üha rohkem, ja see on ka üks 
põhjus, miks Tallinna selle aas-
ta eelarve keskendub üsna palju 
toimetuleku poolele, eri toetus-
tele. Me tahame aidata inimesi, 
et nad hätta ei satuks. 

Kui parklas või poes tuleb kee-
gi ligi ja küsib, et üks euro on 
puudu, kas te annate?

Tavaliselt on vastus, et mul 
pole kaasas sularaha. Ma mak-
san tõesti telefoniga. Viimasel 
ajal pole taolisi olukordi ka ette 
tulnud. Aga üldiselt heategevu-
se osas on mul kujunenud välja 
kohad, kuhu iga kuu annetan.

Räägime otsese vaesuse kõr-
val ka varjatud kodutusest, kui-
gi omavalitsuse võimalused on 
siin muidugi väikesed. Aga mi-
da võiks üldse teha, et noored 
pered, kes sageli pangalaenu ei 
saa, leiaksid endale soodsamalt 
korteri?

See on ikka riikliku poliiti-
ka küsimus ennekõike. Kuna-
gi oli riiklik üürieluasemete ra-
jamise programm, seda võiks 
laiendada. 

Riigi toetusega oleks võima-
lik ehitada soodsama hinnaga 
üürimaju, teisalt on ju ka näi-
teid riikidest, kus on arendaja-
tele pandud suisa kohustus, et 
mingi arv kortereid tuleb anda 

munitsipaaleluruumiks, 
vältimaks segre-

gatsiooni. Et po-
leks eraldi ma-

ju, kus ela-
vad ainult 
rikkad. 
Kindlas-
ti tuleks 
siin riigi-
ga koos-
töös mi-

dagi välja 
mõelda. 
Ja see prob-

leem pole muidugi 
ainult Tallinna oma. On 

omavalitsusi, kus üüriturg pea-
aegu täiesti puudub. Samas tu-
leb töökohti juurde ja uutel töö-
tajatel pole, kus elada. Milline 
võiks olla täpsem lähenemine, 
on keeruline küsimus, mida tu-
leks laiemalt arutada. 

Kuhu võiks Tallinnas esmajär-
jekorras teha juurde mõne ühis-
transpordiliini?

Mul on hea meel, et tuleb 
Vanasadama trammiliin. Ja ma 
arvan, et ennekõike just Liiva-
laia tänava trammitee paran-
daks kesklinna pääsemise või-
malusi oluliselt. 

Kristiinekana unistan mui-
dugi sealsest ühistranspordikes-
kusest, kus bussid-trollid-ron-
gid saaksid kokku. Aga mõned 
väiksemad muudatused on näi-
teks minu elu oluliselt juba pa-
randanud. See, et buss nr 67, 
mis asendab ka bussi nr 17, lii-
gub nüüd otse Kristiinest kesk-
linna ja bussijaama kaudu Las-
namäele välja, on ligipääseta-
vust juba tõstnud. Aga kindlasti 
annab paljutki paremaks teha. 

Sõidate iga päev ühistranspor-
diga?

Jah. Bussi ja rongiga. Tram-
miga ka. Trammid on mu lem-
mikud.

Inimesi üldse rõõmustas vä-
ga see nr 6 tramm, mis suvel lii-
nile pandi. Seni ju puudus hea 
ühendus Kopli ja Tondi vahel, 
tuli ümber istuda. 

Ma arvan, et on võtmetäht-
susega, et ümberistumise ko-
had oleksid võimalikult muga-
vad. Et ei peaks minema ku-
hugi kaugele või üle mitmete 
autoteede, vaid kõik oleks lä-
bi mõeldud ja mugav. Olulised 
on ka teatud liinid, mis ei pea 
läbima kesklinna, vaid lähek-
sid kõrvalt mööda ja hoiaksid 
aega kokku. 

Samamoodi on tähtsad kiired 
bussid nagu nr 11, mis peatub 
Vabaduse väljakul ja järgmine 
peatus on Sõpruse Rimi juures. 
Väga mugav viis tipptunni ajal 
koju jõudmiseks,  oluliselt kiire-
mini kui autoga. 

Kui veel ummikutest rääkida, 
siis arendajad on tublilt arenda-
nud, aga koole-lasteaedu osas 
rajoonides pole ja nii surutakse-
gi ju lapsevanemad autodesse.

Selles osas on asi paremaks 
läinud. Arendajatel on siin mui-
dugi samuti huvi, sest on suur 
vahe, kas müüa korter lasteaia 
lähedal või mitte. Noored pered 
ju valivad selle järgi. 

Koostööd linna ja arendajate 
vahel näen tegelikult üha roh-
kem, ja ma ei mõtle ainult laste-
aedu või koole, vaid ka laiemalt 
linnaruumi panustamist. Kasvõi 
mänguväljakute näol. Arenda-
jatel on tekkinud suurem huvi 
tuua alumistele korrustele äri-
pindade kaudu rohkem elu ka 
päevaseks ajaks. 

Ma arvan, et koostööd ja lä-
bimõtlemist esineb juba mär-
gatavalt rohkem, aga muidu-
gi annab seda paremaks teha. 
Me oleme linnavalitsuses igal 
juhul sellele teemale süsteem-
selt lähenenud, et vaadata, ku-
hu arendused on tekkinud või 
tekkimas, ja kus on lasteaia-
kohtade puudus. Linn püüab 
siin omalt poolt tegutseda – 
nii lasteaedade renoveerimise 
kui uute juurde ehitamise kau-
du. Loomulikult, probleemseid 
piirkondi veel leidub. Aga ma 
usun ja tean, et lahendused on 
sinnagi tekkimas.

Kui te ei oleks volikogu esimees 
ega üldse poliitik, mis ametit 
siis peaksite?

Ma tean, mida ma kindlasti 
tahan elus teha: koolis õpetaja-
na töötada. Kas ühiskonnaõpe-
tust või ajalugu anda. Juba 15 
aastat tagasi otsustasin, et ühel 
hetkel ma seda teen. 

Aga mu poliitikahuvi on ikka 
nii suur, et kui ma poleks vo-
likogus, ju ma siis mõnes mi-
nisteeriumis töötaksin. Õpeta-
japisik on mul pärit emalt, kes 
on inglise keele õpetaja. Ja mul 
oli gümnaasiumis suurepära-
ne ajaloo ja ühiskonnaõpetu-
se õpetaja.

Tallinna volikogu esinaise Maris Silla lemmik jalutamiskoht on tema lapsepõlvekodu lähedane Löwenruh`park. Seal asunud mõisa omanik oli Eestimaa kuberner aastatel 1728–1736 
Friedrich von Löwen, kelle nime järgi pandigi sellele nimeks Löwenruh` ehk «lõvirahu».  Jelena Rudi

Volikogus kuulamas aasta linnakodanikuks valitud Aigi Heinoineni.
 Aleksandr Guzhov

Tallinna volikogu esimees Maris Sild kinnitab, et lin-
na valitseva koalitsiooni tervis on hea. Eriti rõõmus on 
ta tänavuse eelarve üle, mis püüab inimesi praeguses 
majanduskitsikuses toetada. «Kasvõi lasteaia kohata-
su tõstmata jätmine annab peredele aastas 300 eurot 
kokkuhoidu,» nendib Sild. «Me tahame aidata inimesi, 
et nad hätta ei satuks.»

Kunagi oli riiklik 
eluasemete rajami-
se programm, seda 

võiks elustada ja 
laiendada.

Virkko  
Lepassalu
virkko. 
lepassalu@ 
tallinnlv.ee

Tallinna linnajuhid: koalitsiooni  
käsi käib jätkuvalt hästi
Nii Tallinna linnapea Mihhail 
Kõlvart kui ka volikogu 
juht Maris Sild tõdevad, 
et Keskerakonna ja sot-
siaaldemokraatide või-
muliidus valitseb teine-
teise mõistmine ja sõb-
ralik tööõhkkond.
«Koalitsiooni tervis on 
hea,» ütles Maris Sild (SDE). 
«Samasugune nagu aasta lõpus, kui me 
väga üksmeelselt võtsime vastu suure-
pärase eelarve selleks aastaks. Koos-
töö toimib. Meil on jätkuvalt 43 kohta 
linna volikogus. Ei ole midagi muutunud 
selles osas.»

Linnapea Kõlvart tõdes samuti, et 
Tallinna koalitsioonis käib väga 

hea koostöö. «Oleme ellu vii-
nud neid eesmärke, milles 
Keskerakonna ja Sotsiaal-
demokraatliku Erakonna va-
litsusliidu sõlmimisel kokku 

lepitud sai,» sõnas ta. «Jah, 
meil on mõnes küsimuses võib-

olla eriarvamusi, aga suudame jõu-
da kompromissideni ja saavutada aru-
telude kaudu kokkuleppeid. Tõepoolest 
on opositsiooni ammune soov olnud 
praeguse võimuliidu ja Keskerakonna 
kukutamine, aga hetkel ei ole märke, et 
see neil õnnestuks.»

kogu kantselei ja mis on kellegi 
tööülesanne. 

Mulle väga meeldib, et saan 
oma töös lõpuks pühenduda ai-
nult Tallinnale. See on olnud mi-
nu suur unistus! Ma olen pida-
nud tavaliselt tegelema oma töös 
rohkem kui Tallinnaga, ülesan-
ded on puudutanud kogu Eestit. 

Nii et kabinetti astudes tek-
kis tunne, et lõpuks olen jõud-
nud õigesse kohta.

Miks tahate pühenduda just Tal-
linnale? Kogu Eesti on ju tore.

Kahtlemata on. Ja ma loomu-
likult muretsen ka teiste omava-
litsuste ja nende keerulise olu-
korra pärast. Aga Tallinn on 
minu kodu. Olen siin sündinud, 
kasvanud. Olen mitmendat põl-
ve tallinlane ja minu arvates on 
tegemist suurepärase linnaga, 
kus elada.

Kahtlemata on Kristiine, mi-
nu kodulinnaosa, see koht, kus 
end kõige paremini tunnen.

Kõrvaltvaatajale jätab voliko-
gu mulje klassiruumist, kuhu on 
siis kokku kogunenud palju kee-
rulisi õpilasi, kes rohkem või 
vähem viisakalt mõtteid vaheta-
vad või asju ajavad. Kas vahel 
tuleb selline klassijuhataja tun-
ne peale?

Mõnikord ikka, kui keegi 
pinginaabriga liiga kaua 

lobisema kipub. Siis tu-
leb kellukest helistada 

või korrale kutsuda.
Aga mulle väga 

meeldib, et kõik 
fraktsioonid ja vo-
likogu liikmed suh-
tuvad nii üksteises-
se kui ka minusse 

väga lugupidavalt. 

Volikogu tööst paistab 
välja peamiselt käetõst-

mise pool. Kui palju seal ku-
lisside taga küsimustega sisulist 
tööd tehakse?

Kuna olen viimased kaks aas-
tat olnud rahanduskomisjoni esi-
mees, siis tean, et komisjonides 
käib väga tihe ja sisuline töö. Me 
ju vaatame kasvõi eelarve puhul 
läbi kõik muudatusettepanekud. 

Loomulikult esitavad voliko-
gus nii linnapea kui abilinnapead 
pikki ettekandeid, aga aeg on 
seal piiratud. Komisjonides saa-
me võtta rohkem aega, vajadu-
sel arutada mõnda asja ka mit-
mel koosolekul. Ja mul on hea 
meel, et seda huvi mingit tee-
mat rohkem uurida esineb kõi-
kides fraktsioonides. 

Selliseid üle jala tegijaid siis vo-
likogus ei leidu?

Eks inimesed on erinevad ja 
kõikide komisjonide sisse ju ei 
näe. Aga mu enda rahandusko-
misjoni kohta julgen küll öelda, 
et pole kedagi, kes ei tahaks kaa-
sa rääkida või ei oleks kohuse-
tundlikult kohal. Selle kahe aas-
ta jooksul pole kordagi juhtunud, 
et kvoorumit ei saa kokku. Kõik 
räägivad kaasa, tunnevad huvi. 
Nii koalitsiooni kui opositsioo-
ni poolelt. 

See ei ole nii, et kui linnava-
litsuses on midagi otsustatud, siis 

volikogus automaatselt kiidetak-
se heaks. Vastupidi.

Kas volikogu on ehk liiga sel-
lise... juba elu näinud, natuke 
küünilise keskealise elukutselise 
poliitiku nägu?

Eks seal ole noori ka. Aga 
võiks muidugi alati rohkem ol-
la. Kuna olen ise noortevolikogu 
taustaga, siis on noorte osalemi-
ne minu jaoks alati väga tähtis. 

Ma hindan väga, et volikogu 
koosneb eri vanuse- ja huvigrup-
pidest ja väga erinevatest inimes-
test. Julgen samas öelda, et ega 
mina ka enam ei tea, mida see 
16- või 18-aastane noor mõtleb 
või mida ta vajab. Kui ma kuulen 
meie päris noorte volikoguliik-
mete küsimusi saalist, siis mõt-
len, et oi, ma ise poleks osanud 
seda teemat selle nurga alt näha.

Kuidas te suudate niimoo-
di võrdselt kõigisse saadikutes-
se suhtuda? Seal on ju sotsidega 
diametraalselt vastupidiste sei-
sukohtadega inimesi?

Ma lähtun ikkagi- sellest, et 
kõik saadikud on valinud rah-
vas. Kõik on saanud ühesugu-
se mandaadi otsustada ja kaa-
sa rääkida. See on üks olulise-
maid põhimõtteid.

Muidugi ma pole ehk nõus 
kõigi arusaamade või vaadetega, 
millest lähtutakse mõnes teises 
fraktsioonis. Kuid eri arvamusi 
esineb ka nii sotside erakonnas, 
meie fraktsioonis kui ka teistes 
fraktsioonides. Aga arvamust 
avaldada on õigus igal saadikul. 

Ja mida ma olen öelnud: minu 
kabineti uks, kui on vaja midagi 
rääkida või arutada, on avatud 

kõikide volikogu liikmete jaoks. 
Ja sisse on astunud ka EKRE 
fraktsiooni saadikuid.

Sõnasabast haarates – mis tee-
made üle sotside endi seas roh-
kem vaieldakse?

Volikogu fraktsioonis on vaid-
lemist ehk vähem, pigem on ol-
nud tegu pisiasjadega, et missu-
gune mingi kord peaks olema või 
kus saaks midagi paremaks teha. 
Võib-olla suuremad teemad tu-
levad esile erakonna enda sees, 
kus Tallinna esindajatel on ehk 
vahel teistsugune arvamus kui 
mõne teise omavalitsuse puhul. 

Eks need rõõmud ja mured eri 
omavalitsustes ongi väga erine-
vad. Kahtlemata on ka mingid 
poliitilised teemad, mis ei ole 
ilmselgelt parem- või vasakpool-
sete vastustega. Sellistes olukor-
dades tuleb pikalt vaielda ja lõ-
puks seisukohale jõuda.

Mis on tänavuses linnaeelarves 
teie arvates kõige paremini õn-
nestunud?

Mul on väga hea meel, et 
suutsime selle ambitsioonikana 
vastu võtta nõnda, et see aitab 
ja toetab meie linnakodanikke. 
Kasvõi lasteaia kohatasu tõstma-
ta jätmine annab peredele aastas 
300 eurot kokkuhoidu. 

Mis on teile endale eriti kor-
da minevad linna küsimused, 
et hommikuti ärkate ja mõtlete: 
vaat nende asjadega peab nüüd 
kohe kindlasti tegelema?

Ühelt poolt on minu jaoks olu-
lised linnaruumi ja keskkonna 
küsimused. Teisalt on sotsiaal-
valdkond olnud mulle samuti 

Mul tuleb  
volikogus inimesi 
õpetaja kombel  

korrale kutsuda, kui 
näiteks keegi liiga 

kaua lobiseb.
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1930ndate Tallinna poltsei-
pealik oli kindel, et noortelt 
ei tohi talviseid rõõme ära 
võtta. Seetõttu pidi autode 
ja teiste sõidukite liikumine 
Toompea, Luise, Lubja ja 
Vilmsi tänaval olema teatud 
ajal piiratud, et seal oleks  
ohutu kelgutada.

Tänapäeval soovib linn tea-
tud kohtades ohutuse mõttes au-
toliiklust piirata või vähendada 
liikumiskiirust 30 km/h. Auto-
vabad päevad on aga andnud 
terved suure autoliiklusega tä-
navad teatud ajaks jalakäijate 
kasutusse. Tegelikult ei ole see 
jalakäijate ja laste liikumise tur-
valisemaks muutmisel uus aru-
saam – sama tehti ka sõjaeelse 
vabariigi ajal, kuid hoopis oo-
tamatul põhjusel.

Esimesed tõendid selle koh-
ta, et linnas kelgutati, pärinevad 
alles XIX sajandi lõpust. Aeg-
ajalt võis linna ajalehtedest lu-
geda lühikesi uudiseid selle koh-
ta, et keegi oli jätnud oma kel-
gu värava juurde ja see varas-
tati. Või siis sai keegi kelguta-
des viga, nagu see juhtus res-
torani «Muddist» puhvetimüü-
ja pojaga 1893. aastal.  

Olukord hakkas muutu-
ma alles I maailmasõja ajal, kui 
kelgutamist vaadati mitte ainult 
lasterõõmuna, vaid ka talispor-
dina nagu suusatamine või kii-
ruisutamine.

1917. aasta jaanuari alguses 
teatas ajaleht Tallinna Teataja, 
et üks spordiühing avab Toom-
Vaestekooli (praegune Wismari) 
tänaval pidulikult esimese kel-
gumäe. See koht oli spetsiaal-
selt valitud – Toom-Vaestekoo-
li tänav on lameda kallakuga, 
justkui loodud kelgutamiseks. 
Lisaks oli Hirvepargis avatud ui-
suväli ja kohalik ajaleht avaldas 
lootust, et liikuva elustiili aus-
tajad saavad uisutada kevadeni. 

Kelgumägi elas üle mitmeid 
aegu ja 1919. aasta talvel kutsus 
ühing Sport taas kõiki kelguta-
ma, küsides selle eest  mõistlikku 
tasu. Kuid sellest rahast ei piisa-

nud, et tasuda elektri ja puhkpil-
liorkestri esinemiste eest näda-
lavahetustel. 1917. aasta märt-
sis otsustati kelgumägi sulgeda 
ja kelgud maha müüa. 

Keelata kelgusõit või mitte?
«Teisipäeva õhtul oli Koman-

dandi tänaval sündmus, mis või-
nuks ohustada paljusid inime-
si,» kirjutas Päewaleht 1929. 
aasta talve lõpus. Reporteri nä-
hes kihutasid kaks noort preilit 
tõukekelkudega Vabaduse väl-
jaku poole, nii et riivasid üht 
härrat, kes tahtis samal täna-
val Mayeri trepist üles minna.   
Preilidel vedas – nad pääsesid 
hange kukkudes kerge ehmatu-
sega –, kuid mehel nii hästi ei 
läinud. Nimelt oli löök ühelt tõu-
kekelgult nii tugev, et selle käe-
pide lendas härra pihta ja ainult 
paks kasukas päästis ta traumast.

«Kelgusõit sel tänaval tuleb 
rangelt keelustada!» märkis väl-
jaanne. Unustades, et viis aastat 

tagasi olid linnaisad proovinud 
seda «tähtsat hooaja küsimust» 
lahendada. 

1917. aasta märtsis pöördus 
linna loodud rahvamiilitsa 
6. jaoskonna juht lin-
navõimude poo-
le nõudmisega 
keelata täie-
likult kel-
gutamine 
kesklin-
nas. Põh-
juseks 
üha suu-
renev au-
tode arv ja 
tihedam liik-
lus.

Toona see 
mõte ajalehtedele ei 
meeldinud, sest kelgutamist 
peeti kasulikuks ja lõbusaks 
laste talverõõmuks, mida ei 
tohi keelata. «Juhul kui kel-
gutamine tänavatel keelatak-
se, siis tuleb mõelda ametlike 

kelgumäede loomisele,» kirju-
tas Päewaleht.

1917. aasta algul valiti Kad-
riorg üheks selliseks kohaks. 

Spordiühingu Kalev tehtud 
kelgumägi asus «los-

si vasakul kalla-
kul», praegu-

sel Weizen-
bergi täna-
val. Kõik 
oleks ol-
nud hästi, 
kuid kuna-
gine tsaa-

riloss asus 
linnast suh-

teliselt kaugel 
ja nendel, kes 

iga päev ühissõi-
dukiga ei sõitnud, ei 

pruukinud olla kaasas tram-
mipileti raha. Seetõttu kasuta-
sid Tallinna koolilapsed kelgu-
tamiseks igat võimalikku nõlva 
kodu läheduses, kuid sageli oli 
see üsna ebaturvaline.

1920.-1930ndatel kirjutasid 
ajalehed sageli, et mõned lap-
sed üritavad oma kelgu veoau-
to või bussi külge köita ja nende 
taga sõitu teha, kuid sageli lõp-
pes selline ettevõtmine haiglas.

 Veel üks ohtlik koht oli Ka-
lamaja mererand, kuhu suubus 
linna elektrijaama soe vesi. See-
tõttu oli jää liivakalda ääres vä-
ga õhuke ja kelgud vajusid sealt 
läbi. Hea, kui kelgutaja jõudis ise 
jääaugust välja ronida ja pääses 
eluga. Kui  kelgutaja siis õnneli-
kult koju jõudis, võis ema rõõ-
mustada – lõpuks ometi on see 
neetud kelk ära uppunud!

Ohtlik Kalamaja rand
«Tallinna autojuhid pöördu-

sid linnapolitsei poole palvega 
keelata kelgutamine tänavatel, 
sest kelgutamine takistab au-
tode liikumist,» kirjutas 1937. 
aasta talvel ajaleht Waba maa.

Tolleaegne pealinna politsei-
pealik vaidles vastu, põhjenda-
des, et noortelt ei tohi talvi-
seid rõõme ära võtta, see oleks 
täiesti ebaõiglane. Vastupidi: te-
ma soovitas linnavõimudel ot-
sida kohti, kus autode ja teiste 
sõidukite liikumine oleks tea-
tud ajal täiesti piiratud, et seal 
saaks ohutult kelgutada.

Üks selline koht oli selleks 
ajaks juba vähemalt kaks aas-
tat linnas olemas olnud – 1935. 
aastast oli Toompea tänav  Falgi 
teest kuni Kaarli puiesteeni tal-
vel lastele kelgutamiseks antud. 
Pühapäeviti sai seal kelgutada 
kella ühest kuueni ja neljapäe-
viti kella neljast seitsmeni, üle-
jäänud päevadel oligi see koht 
vaid kelgutajate päralt. Sõidukid 
pidid Toompeale jõudma möö-
da kõrvalteid.

1917. aastal oli samasugune 
sõidukord kehtestatud veel mõ-
nel Tallinna tänaval nii kesklin-
nas kui ka sellest päris kaugel. 
Kelgutamise jaoks olid mõel-
dud Luise, Lubja ja Vilmsi tä-
nava kallakud. Aga juba järg-
mise aasta sügisel keelati liik-
luse tihenemise pärast kelguta-
mine Toompea nõlval ja mille-
gipärast ka mööda Kaarli puies-
tee alleed.

Saadet «Tallinna uudised» 
näeb nüüd TV3 asemel 
Duo5 kanalil, pühapäevane 
«Minu Tallinn» on eetris 
Kanal 2-s. Uudistesaade on 
eetris esmaspäevast ree-
deni kl 18.45, linnaelu põh-
jalikumalt käsitlev «Minu 
Tallinn» algab pühapäeviti 
kl 16.

Linna kommunikatsioonidi-
rektor Kirsti Ruul selgitas, et 
kanalivahetus oli tingitud 2024. 
aastaks tehtud soodsamast hin-
napakkumisest. «Olime TV3-
ga koostööga igati rahul, kuid 
selleks aastaks tegi Duo Media 
parema pakkumise, mis võr-
reldes eelmise aastaga on lin-

na jaoks märkimisväärselt sood-
sam,» selgitas Ruul.

«Tallinna uudised» 
toovad vaatajate-
ni päeva olulise-
mad sündmused 
ja rahvusvahe-
lised uudised, 
mis mõjutavad 
elu pealinnas ja 
selle ümbruses. 
Saade pakub mit-
mekülgset ja usal-
dusväärset uudiste-
voogu, et hoida kursis nii 
kohalike kui ka üleilmsete aren-
gutega.

Lisaks «Tallinna uudiste» ot-
sesaatele kanalil Duo5 on saate 
kordused hommikuti Kanal 2-s, 

samuti on Kanal 2 uudistema-
gasinis «Reporter» 3-minutiline 

pealinna uudiste lõik. Ve-
nekeelne uudistesaade 

jätkab senistel ka-
nalitel 3+ ja 1+2 
kl 21 ning Kanal 
7 kl 20.30 ja Ka-
nal 7+ kl 19.30. 
Venekeelsete uu-

diste edastamiseks 
on vastavalt koos-

töökokkuleppele eet-
riaeg linnale tasuta.

Telesaadete vahendamise 
eest maksab linn 2024. aastal 
Duo Media Networksile kokku 
247 586 eurot (lisandub käibe-
maks), mis on pea 177 000 eu-
rot soodsam kui mullu.

«On väga oluline, et inime-
sed ei viskaks kuuski tava-
listesse prügikonteinerites-
se ega jätaks niisama täna-
vale kõdunema,» rõhutas 
Lasnamäe linnaosa vanem 
Julianna Jurtšenko. 
Jõulupuude  kogumispunkti 
viimiseks on aega 31. jaa-
nuarini, seejärel tuleb kuusk 
utiliseerida oma kulul.

Sellel aastal on 15  kogumis-
punkti, kuhu saab vana jõulu-
kuuse viia: Uuslinna 9 ja staa-
dioni (Võidujooksu 8) vaheline 
haljasala; Majaka ja Lasnamäe 
t nurk (Majaka esine haljasa-
la); Pae 48a esine haljasala; 
Võru 16 juures olev haljasala; 
Vikerlase 13 tagune haljasala 

(Kahu t); Katleri asumis Gros-
si poe ja kooli staadioni vahe-
line haljasala; Läänemere tee 
8 esine haljasala; Läänemere 
tee 19 juures olev haljasala; 
Kivila 34 vastas olev haljasa-
la; Mustakivi konsum, Maht-
ra 9 ees olev haljasala; Raa-
diku 4 ja 8 vaheline haljasala; 
Ümera Maxima ja Grossi poe 
vaheline haljasala; Kalevipoja 
10 esine haljasala (Vikerlase t 
poolt); J. Smuuli tee 8 haljasa-
la Maxima poolsel küljel; Us-
simäe tee 1D park Ussimäe t 
poolses küljes.

Jõulukuuse küljes ei to-
hi olla ehteid, plastikut, riiet 
või muud materjali. Lisainfo 
www.tallinn.ee/et/keskkond/
korduskasutus-tallinnas

Tänavu on Tallinna uudised eetris Duo5 
kanalil ning «Minu Tallinn» Kanal 2-s

Lasnamäel on 15 kogumispunkti 
vanadele jõulupuudele

Kunagi maksid kelgud palju, nii et sageli tegid neid vanemad ise käepärastest materjalidest. Foto: Eesti rahva muuseum

Jätkub taot-
luste vastuvõtt 
toetusele «Hoo-
vid korda»
Korteriühistute esindajad või-
vad taotleda toetust linna 
projekti- ja tegevustoetuste 
infosüsteemi kaudu 1. märtsi-
ni. Linna toel saab rajada või 
parandada prügimaju, kõnni-
teid või teekatteid, mänguväl-
jakuid, turvakaameraid, halja-
salasid, piirdeaedu, hoovide 
inventari ja abihooneid. Täp-
semad juhised leiab «Hoovid 
korda» programmi kodulehelt. 
Toetusega saab katta 15-70% 
projekti maksumusest, kuid 
maksimaalselt 16 000 eurot 
aastas ning 40 000 eurot ühe 
hoovi kohta. Küsimusi saab 
esitada artur.zahharov@tal-
linnlv.ee või tel 645 7761.

Loomaaeda 
asub juhtima 
Kaupo Heinma
Linnavalitsus nimetas ametis-
se loomaaia direktori Kaupo 
Heinma, kes asus tööle 15. 
jaanuarist. Abilinnapea Vladi-
mir Sveti sõnul oli eesmärk lei-
da loomaaiale eestvedav ja 
hooliv, inimeste ja protsesside 
juhtimist hästi valdav ning 
valdkonda tundev tippjuht. 
Kaupo Heinma on omanda-
nud magistrikraadi Tallinna 
Ülikoolis loodusteaduste vald-
konnas. Ta on olnud keskkon-
naministeeriumi keskkonna-
korralduse osakonna juhataja 
ning töötanud ligi viis aastat, 
kuni mullu septembrini kliima-
miniseeriumi asekantslerina.

Kesklinnas 
muutus bussi nr 
35 liikumistee
15. jaanuarist muutus Narva 
mnt ja Pronksi t bussiliini nr 35 
liikumistee. Pelguranna suunal 
sõidab buss marsruudil  Narva 
mnt, Pronksi t, Rävala pst, 
Teatri väljak, Estonia pst, Vaba-
duse väljak ja Kaarli pst. Peatu-
sed on Raua, Paberi, Tornimäe 
ja Estonia, ära jäävad F.R. 
Kreutzwaldi (ajutine) ja Kesk-
turg (ajutine) peatus. Seli suu-
nal on bussiliini liikumistee Es-
tonia pst, Teatri väljak, Rävala 
pst, Pronksi t ja Narva mnt. 
Peatused Estonia, Tornimäe, 
Paberi ja Raua. Ära jäävad pea-
tused Keskturg (ajutine) ja F.R. 
Kreutzwaldi (ajutine). Lähem 
info transport.tallinn.ee

Liiklusest  
ohtlikum oli Kala-

maja mererand, kus 
jää oli nii õhuke, et 

kelgud vajusid 
sealt läbi.

TEATED DETAILPLANEERINGUTEST

Tallinna Linnavalitsus otsus-
tas 18. detsembri 2023 istun-
gil:
1.   korraldusega nr 1159:
kehtestada Kesklinnas asuva 
1,88 ha suuruse maa-ala koh-
ta koostatud Ahtri tn 3 kinnis-
tu ja lähiala detailplaneering 
(edaspidi detailplaneering), K-
Projekt Aktsiaseltsi töö nr 
07366. Detailplaneering on 
koostatud eesmärgil moodus-
tada ärimaa sihtotstarbega 
Ahtri tn 3 kinnistust kaks ela-
mu- ja ärimaa sihtotstarbega 
krunti ja määrata moodusta-
tavatele kruntidele ehitusõi-
gus kokku kuni kaheksa kuni 
7-korruselise ühise maa-aluse 
osaga ärihoone ja/või äriruu-
midega korterelamu ehitami-
seks ning kruntide kasutamise 
tingimused. Lisaks on ette 
nähtud moodustada üks 
transpordimaa sihtotstarbega 
krunt Paadi tn 3a kinnistust ja 
üks transpordimaa sihtotstar-
bega krunt Ahtri tn 3 kinnis-
tust trammitee teenindami-
seks. Kahe planeeritud alale 
jääva transpordimaa sihtots-
tarbega krundi suurust, piire 
ja ehitusõigust ei ole ette näh-
tud muuta. Laeva tänav T1 
kinnistule on määratud isiklik 
kasutusõigus Tallinna linna 
kasuks trammiteede ning sel-
lega seotud rajatiste ehitami-
seks ja teenindamiseks.
1.1 Detailplaneeringu kehtesta-
misel muutuvad Tallinna Linna-
volikogu 22. juuni 2006 otsu-
sega nr 235 kehtestatud Paadi 
tn 1, Ahtri tn 3 ja Laeva tn 4/
Paadi tn 3 kinnistute detailpla-
neering ja Tallinna Linnavalit-
suse 21. mai 2008 korralduse-
ga nr 893-k kehtestatud Laeva 
tn 2 kinnistu detailplaneering 
käesolevas detailplaneeringus 
planeeritud maa-ala osas keh-
tetuks.
2.   korraldusega nr 1160:
kehtestada Kesklinnas asuva 
0,46 ha suuruse maa-ala kohta 
koostatud Endla tn 13, Lõkke 
tn 3a ja Lõkke tn 5 kinnistu de-
tailplaneering, ConArte OÜ töö 
nr DP-2017/208, milles on ette 
nähtud kolm lahenduse varian-
ti. Esimeses variandis on pla-
neeritud moodustada üks 
ühiskondlike ehitiste maa siht-
otstarbega krunt ja transpordi-
maa sihtotstarbega krunt ning 
määratud ehitusõigus kuni 5 
maapealse ja 1 maa-aluse kor-
rusega koolihoone (riigigüm-
naasiumi) ehitamiseks. Teises 
variandis on planeeritud moo-
dustada üks kuni 25% elamu 
ja/või ärimaa sihtotstarbega 
krunt ja transpordimaa sihtots-
tarbega krunt ning määratud 
ehitusõigus kuni 7 maapealse 
ja 2 maa-aluse korrusega hoo-
ne ehitamiseks. Kolmandas va-
riandis on planeeritud moo-
dustada üks kuni 90% elamu-
maa ja vähemalt 10% ärimaa 
või ärimaa sihtotstarbega 
krunt, üks kuni 30% elamumaa 
ja/või ärimaa sihtotstarbega 
krunt ja üks transpordimaa 
sihtotstarbega krunt ning mää-
ratud ehitusõigus kuni 7 maa-
pealse ja 2 maa-aluse korruse-
ga hoonete ehitamiseks.
korraldusega nr 1161:
kehtestada Kesklinnas asuva 
1,45 ha suuruse maa-ala kohta 
koostatud Magasini tn 31a // 
Õilme tn 6 kinnistu detailpla-

neering (edaspidi detailpla-
neering), Skepast&Puhkim OÜ 
töö nr 2017-0071. Detailpla-
neering on koostatud eesmär-
gil määrata riigikaitsemaa siht-
otstarbega 2 Magasini tn 31a 
// Õilme tn 6 kinnistu kasuta-
mise tingimused ja ehitusõigus 
krundil asuvate kuni 3-korru-
seliste hoonete rekonstrueeri-
miseks ja laiendamiseks ning 1 
maa-aluse ja kuni 3 maapealse 
korrusega hoonete ehitami-
seks. Suurim lubatud hoonete 
arv krundil on kuni 9 hoonet.
Detailplaneeringutega saab 
tutvuda Tallinna planeeringute 
registris https://tpr.tallinn.ee/

Haabersti Linnaosa Valitsus 
ja Tallinna Keskkonna- ja 
Kommunaalamet avalikusta-
vad
ajavahemikus 17.01–
31.01.2024 Projekteerimistin-
gimuste nr 2311802/04503 
eelnõu Päevalille tn 17 elektri-
varustus.
Alal on kehtiv detailplaneering 
„Õismäe tee 147a ja 147b kin-
nistute ning lähiala detailpla-
neering“.
Projekteerimistingimustega 
nähakse ette detailplaneerin-
gut täpsustav majanduslikult ja 
tehniliselt kõige otstarbekam 
lahendus elektrivarustuse 
osas. Tegemist on 100% ela-
mumaaga. Kinnistul asub kor-
terelamu.
Lahendus erineb detailplanee-
ringu lahendusest, kuna 
AJ1054 on demonteeritud ning 
ei eksisteeri enam Päevalille tn 
13 kinnistul. Detailplaneeringut 
täpsustavate projekteerimis-
tingimuste ja võrguvaldaja teh-
niliste tingimuste järgselt 
asendatakse Õismäe tee 151e 
AJ894 olemasolevad trafod 
21(10,5)/0,41 630 kVA trafode 
vastu, ehitatakse 220 m kesk-
pinge liine, 750 m madalpinge-
liine ning ehitatakse jaotus- ja 
liitumiskilp Päevalille tn 17 kin-
nistule. Esitatud lahendus on 
majanduslikult kõige optimaal-
sem ja välja toodud tehnilises 
lähteülesandes.
Digitaalselt saavad materjalid 
olema leitavad Tallinna Pla-
neeringute Registrist „Õismäe 
tee 147a ja 147b kinnistute 
ning lähiala detailplaneeringu“ 
DP009010 materjalide juurest 
ja aadressil https://www.tal-
linn.ee/et/kaasamine.
1. Huvitatud isikul ja isikul, kelle 
õigusi võib avatud menetluse 
korras antav õigusakt puudu-
tada, on õigus esitada menet-
lust läbiviivale haldusorganile 
eelnõu või taotluse kohta ette-
panekuid ja vastuväiteid kuni 
31. jaanuarini 2024
2. Juhul, kui eelnevas punktis 
nimetatud tähtaja jooksul ette-
panekuid või vastuväiteid ei 
esitata soovib haldusorgan as-
ja arutada ilma avalikku istun-
git läbi viimata.
Avalik väljapanek toimub nime-
tatud ajavahmikus Haabersti 
Linnaosa Valitsuses, Ehitajate 
tee 109a/1 teisel korrusel es-
maspäeval 8.15–18.00, teisi-
päevast neljapäevani 8.15–
17.00 ning reedel    kl 8.15–
16.00.

Pirita Linnaosa Valitsus kor-
raldab Kummeli tee 99 pro-
jekteerimistingimuste eelnõu 

avaliku väljapaneku.
Projekteerimistingimuste eel-
nõuga saab tutvuda 15.01. – 
29.01.2024 Pirita Linnaosa Va-
litsuses Kloostri tee 6 toas 
128, tööpäevadel. Võimalusel 
palume tutvuda materjalidega 
elektroonilisel teel. Huvitatud 
isikuil on samal ajavahemikul 
võimalik ka kirjalikke ettepane-
kuid ja vastuväiteid esitada. 
Kui nimetatud tähtaja jooksul 
ettepanekuid või vastuväiteid 
ei esitata, soovib haldusorgan 
asja arutada ilma avalikku is-
tungit läbi viimata.
Vastavalt planeerimisseaduse 
§ 125 lõike 1 punktile 1 on de-
tailplaneeringu koostamine 
nõutav linnades kui asustusük-
sustes, alevites ja alevikes ning 
nendega piirnevas avalikus 
veekogus ehitusloakohustusli-
ku hoone püstitamiseks.
Kohaliku omavalitsuse üksus 
võib planeerimisseaduse § 125 
lõike 5 alusel lubada detailpla-
neeringu kohustuse korral de-
tailplaneeringut koostamata 
püstitada või laiendada projek-
teerimistingimuste alusel ole-
masoleva hoonestuse vahele 
jäävale kinnisasjale ühe hoone 
ja seda teenindavad rajatised, 
kui: 1) ehitis sobitub mahuliselt 
ja otstarbelt piirkonna väljaku-
junenud keskkonda, arvesta-
des sealhulgas piirkonna hoo-
nestuslaadi; 2) üldplaneerin-
gus on määratud vastava ala 
üldised kasutus- ja ehitustingi-
mused, sealhulgas projekteeri-
mistingimuste aluseks olevad 
tingimused, ning ehitise püsti-
tamine või laiendamine ei ole 
vastuolus ka üldplaneeringus 
määratud muude tingimustega.
Kummeli tee 99 kinnistu jääb 
Pirita linnaosa üldplaneeringu 
kohaselt perspektiivsele  pe-
reelamute alale (E-1), kuhu 
võib kavandada põhiliselt pe-
re- ja kaksikelamuid, tehnoehi-
tisi, parke, haljasalasid, män-
gu- ja spordiväljakuid jms. 
Krundi täisehituseks on luba-
tud maksimaalselt 30%, tihe-
duseks 0,4 ja elamu lubatud 
harja kõrgus on 9,0 meetrit.
Kummeli tee 99 kinnistu paik-
neb Pirita linnaosas Mähe asu-
mis. Kinnistu on elamumaa 
sihtotstarbega, pindala on 
781m². Ehitisregistri andmetel 
asub kinnistul ühekorruseline 
aiamaja ehitisealuse pinnaga 
120m2 ja kasvuhoone ehitise-
aluse pinnaga 16m2. Kummeli 
tee 99 kinnistu piirneb põhjast 
ja lõunast Kummeli tee 101 ja 
Kummeli tee 95 elamumaa 
sihtotstarbega kinnistutega 
ning läänest ja idast Lodjapuu 
tee T4 ja Astla tee T1  trans-
pordimaa  sihtotstarbega kin-
nistuga, millel paikneb Kum-
meli tee, kust toimub ka juur-
depääs Kummeli tee 99 kinnis-
tule. Ümbritsevate elamumaa 
kinnistute pindalad jäävad va-
hemikku   490 – 1511m2  ning 
on hoonestatud aiamajade ja 
üksikelamutega, lisaks paikneb 
kinnistutel  abihooneid. Kon-
taktvööndis on elamute ehiti-
sealused pindalad 64m2 –  
156m2.  Iseloomulik on lahtine 
hoonestusviis.
Taotluse kohaselt soovitakse  
laiendada Kummeli tee 99 asu-
vat üksikelamut üle 33%% sel-
le esialgu kavandatud mahust. 
Laiendatava üksikelamu  on  

1-korruseline (kõrgus ca 4,72m 
ja ehitisealune pind ca 
175,6m2). Üksikelamu kavan-
damine on kooskõlas Pirita lin-
naosa üldplaneeringuga, sobi-
tub piirkonna väljakujunenud 
keskkonnaga ning arvestab 
ümbruskonna hoonestuslaadi.
Projekteerimistingimuste taot-
lusega nr 2311002/08479 ning 
ameti koostatud projekteeri-
mistingimuste eelnõuga on 
võimalik tutvuda Tallinna pla-
neeringute registris (ehitus-
projektid ja projekteerimistin-
gimused).  Dokumendid on lei-
tavad projekteerimistingimuste   
menetluste nr PT249200 
Kummeli tee 99 aadressi alt 
või veebiaadressil: https://ehi-
tus.tallinn.ee/tpr/Start.aspx?P
ageName=Menetlus&MLiik=P
T&MID=171265
Dokumentide nägemiseks 
peab ID kaardiga sisse logima.

Nõmme Linnaosa Valitsus 
avalikustab Pärnu mnt 406 
kinnistu projekteerimistingi-
muste eelnõu koos illustree-
riva materjaliga (hoone es-
kiis).
Nõmme linnaosa üldplaneerin-
gu kohaselt asub Pärnu mnt 
406 kinnistu pereelamute juht-
otstarbega alal, kus võivad olla 
ühe või kahe korteriga omal 
krundil paiknevad elamud ning 
väikesed lähipiirkonda teenin-
davad kaubanduse, teenindu-
se, lastehoiu ja vabaaja harras-
tusega seonduvad ettevõtted 
ja asutused.
Projekteerimistingimuste ees-
märk on määrata tingimused 
Pärnu mnt 406 kinnistule ük-
sikelamu püstitamiseks.
Lähtudes elamu eskiisist võib 
antud hoone paigutada ca 6 m 
kaugusele Pärnu maantee kin-
nistu piirist ning ca 20 m kau-
gusele Kivimäe tänava (aad-
ress Lauliku tänav T1) poolsest 
kinnistu piirist; elamu ühekor-
ruselise osa võib kavandada 5 
m kaugusele Kivimäe tn 10 
poolsest kinnistu piirist; elamu 
kahekorruseline osa peab jää-
ma vähemalt 6 m kaugusele 
Kivimäe tn 10 poolsest kinnistu 
piirist. Kui elamu ühekorruseli-
ne osa ehitatakse lähemale kui 
4 m Kivimäe tn 10  poolsest 
kinnistu piirist, on vajalik teha 
koostööd naaberkinnistu oma-
nikuga ning koostöö dokumen-
teerida; tagada tuleb tuleohu-
tus ja naabrusõigused. Lauliku 
tn 13 poolsest kinnistu piirist 
võib elamu kavandada ca 23 m 
ja Pärnu mnt 404 poolsest kin-
nistute piirist ca 22 m kaugu-
sele.
Pärnu mnt 406 kinnistul suuru-
sega 1903 m² saab, arvesta-
des piirkonna hoonestust ja 
linnaosa üldplaneeringut, suu-
rimaks hoonete aluseks pin-
naks olla kuni 285 m².
Kohaliku omavalitsuse üksus 
võib planeerimisseaduse § 125 
lõike 5 alusel lubada detailpla-
neeringu koostamise kohustu-
se korral detailplaneeringut 
koostamata püstitada või 
laiendada projekteerimistingi-
muste alusel olemasoleva hoo-
nestuse vahele jäävale kinnis-
asjale ühe hoone ja seda tee-
nindavad rajatised, kui:
ehitis sobitub mahuliselt ja 
otstarbelt piirkonna väljakuju-
nenud keskkonda, arvestades 

sealhulgas piirkonna hoones-
tuslaadi;
üldplaneeringus on määratud 
vastava ala üldised kasutus- ja 
ehitustingimused, sealhulgas 
projekteerimistingimuste alu-
seks olevad tingimused, ning 
ehitise püstitamine või laien-
damine ei ole vastuolus ka üld-
planeeringus määratud muude 
tingimustega.
Projekteerimistingimuste taot-
luse ja selle lisamaterjalide 
avalik väljapanek toimub 18. 
jaanuarist kuni 2. veebruarini 
2024 Nõmme Linnaosa Valit-
suse ruumides, Valdeku tn 13, I 
korruse fuajees, küsida infole-
tist.
Projekteerimistingimuste taot-
lusega nr 2311002/03514 ning 
Tallinna Linnaplaneerimise 
Ameti koostatud projekteeri-
mistingimuste eelnõuga on 
võimalik tutvuda Tallinna pro-
jekteerimistingimuste ja ehi-
tusprojektide registris veebi-
aadressil:
http://ehitus.tallinn.ee/tpr/
Start.aspx?PageName=Menetl
us&MLiik=PT&MID=170637 
projekteerimistingimuste me-
netluste nr PT248620 või Pär-
nu mnt 406 aadressi alt.
Huvitatud isikul ja isikul, kelle 
õigusi võib avatud menetluse 
korras antav õigusakt puudu-
tada, on õigus esitada menet-
lust läbiviivale haldusorganile 
eelnõu või taotluse kohta ette-
panekuid ja vastuväiteid. Ette-
panekute ja vastuväidete esi-
tamise tähtajaks on avaliku 
väljapaneku lõppemise kuu-
päev.
Juhul, kui eelnevas punktis ni-
metatud tähtaja jooksul ette-
panekuid või vastuväiteid ei 
esitata, soovib haldusorgan 
asja arutada ilma avalikku is-
tungit läbi viimata.
Menetlusosaline loetakse asja 
arutamisest avalikul istungil 
loobunuks, kui haldusorgan on 
väljapaneku alguses või me-
netlusest teatamisel teinud et-
tepaneku asja arutamiseks il-
ma avalikku istungit läbi viima-
ta ja menetlusosaline ei ole et-
tepanekute ja vastuväidete 
esitamise tähtajaks esitanud 
selle suhtes vastuväiteid (alus 
haldusmenetluse seaduse § 50 
lõige 3). Info tel 645 7300.

Nõmme Linnaosa Valitsus 
avalikustab Raudtee tn 73 
asuva Tallinna Nõmme Güm-
naasiumi elektrivarustuse 
projekteerimistingimuste eel-
nõu koos illustreeriva mater-
jaliga (asendiplaan).
Projekteerimistingimuste ees-
märk on määrata tingimused 
Raudtee tn 73 kinnistu elektri-
varustuse tagamiseks, sh ajuti-
se liitumiskilbi asendamiseks 
uue liitumiskilbiga. Alajaamast 
nr 586 on kavandatud olemas-
oleva jaotuskilbi varustamiseks 
projekteerida neli maakaablit 
kuni jaotuskilbini. Laste tn 1 // 
Põllu tn 70 // Raudtee tn 75 // 
Valve tn 3 kinnistul olemasolev 
alajaam on kavandatud de-
monteerida ja asendada uue 
alajaamaga.
Projekteerimistingimuste taot-
luse ja selle lisamaterjalide 
avalik väljapanek toimub 11. 
jaanuarist kuni 26. jaanuarini 
2024 Nõmme Linnaosa Valit-
suse ruumides, Valdeku tn 13, I 

korruse fuajees, küsida infole-
tist.
Projekteerimistingimuste taot-
lusega nr 2211002/11622 ning 
Tallinna Keskkonna- ja Kom-
munaalameti koostatud pro-
jekteerimistingimuste eelnõu-
ga on võimalik tutvuda Tallinna 
planeeringute registris veebi-
aadressil:
https://tpr.tallinn.ee/Detail-
Planning/Details/DP027990
detailplaneeringu menetluse nr 
DP027990 või Raudtee tn 73 
ja Pargi tn 2a kinnistute detail-
planeeringu nimetuse alt ning 
veebiaadressil:
https://www.tallinn.ee/et/kaa-
samine
Huvitatud isikul ja isikul, kelle 
õigusi võib avatud menetluse 
korras antav õigusakt puudu-
tada, on õigus esitada menet-
lust läbiviivale haldusorganile 
eelnõu või taotluse kohta ette-
panekuid ja vastuväiteid. Ette-
panekute ja vastuväidete esi-
tamise tähtajaks on avaliku 
väljapaneku lõppemise kuu-
päev.
Juhul, kui eelnevas punktis ni-
metatud tähtaja jooksul ette-
panekuid või vastuväiteid ei 
esitata, soovib haldusorgan 
asja arutada ilma avalikku is-
tungit läbi viimata.
Menetlusosaline loetakse asja 
arutamisest avalikul istungil 
loobunuks, kui haldusorgan on 
väljapaneku alguses või me-
netlusest teatamisel teinud et-
tepaneku asja arutamiseks il-
ma avalikku istungit läbi viima-
ta ja menetlusosaline ei ole et-
tepanekute ja vastuväidete 
esitamise tähtajaks esitanud 
selle suhtes vastuväiteid (alus 
haldusmenetluse seaduse § 50 
lõige 3).
Info tel 645 7300. Ettepane-
kud ja vastuväited palume esi-
tada e-posti aadressil: nom-
me@tallinnlv.ee.

Mustamäe Linnaosa Valitsus 
korraldab Kadaka pst 167 // 
169 ja Kadaka tee 189a kin-
nistute detailplaneeringu 
avaliku arutelu
Mustamäe Linnaosa Valitsus ja 
Tallinna Linnaplaneerimise 
Amet avalikustasid ajavahemi-
kul 27.11 - 11.12.2023 Tallinna 
Linnavalitsuse 13.09.2023 kor-
raldusega nr 808 vastuvõetud 
2,44 ha suuruse maa-ala kohta 
koostatud Kadaka pst 167 // 
169 ja Kadaka tee 189a kinnis-
tute detailplaneeringu (Paasik 
OÜ töö nr 0218).
Detailplaneeringu materjalide-
ga oli võimalik tutvuda igal 
tööpäeval ja kogu tööaja jook-
sul Mustamäe Linnaosa Valit-
suse teenindussaali infoletis 
ning Tallinna Linnavalitsuse I 
korruse infosaalis. Lisaks on 
detailplaneeringu materjalid 
leitavad ka Tallinna planeerin-
gute registris aadressil https://
tpr.tallinn.ee/
Detailplaneeringu kohta esitati 
nii enne avaliku väljapaneku al-
gust kui ka avaliku väljapaneku 
ajal kokku neli arvamust.
Avaliku väljapaneku tulemusi 
tutvustav avalik arutelu viiakse 
läbi 24.01.2024 algusega kell 
16.00 Mustamäe Kultuurikes-
kuses Kaja, E. Vilde tee 118, 
esimese korruse väikeses val-
ges saalis.
Lisainfo telefonil 6 457 528.

Politsei peatas Tallinna kesklinnas 
liikluse, et lapsed saaksid kelgutada
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Kraesid läbi aegade
 31. jaanuarini on rahvaülikooli Pelgu-
linna majas avatud näitus «Lumepitse 
kleidi peale», seal välja pandud kaunid 
pitskraed pärinevad Marika Palu Üp-
rause erakogust. Üpraus on üks meie 
parimaid pitsimeistreid, kes õpetab 
seda kunsti rahvaülikoolis ka teistele. 
Näituse külastus tuleks eelnevalt kok-
ku leppida tel 5330 3390 (tööpäeva-
del). Rohkem infot terje.mudist@kul-
tuur.ee

Kultuuriülikool  
seenioridele
23. jaanuaril kell 15 on Kadrioru raa-
matukogusse (Koidula 12a) oodatud 
kõik seeniorid, kes soovivad saada uu-
si teadmisi ja vestelda üksteisega. Kul-
tuuriülikooli loeng toimub kirjandus-
keskuse ja Kadrioru raamatukogu 
koostöös. Info https://keskraamatu-
kogu.ee/events

Voogteatri  
esietendus
25. jaanuaril kl 20 esietendub Viljandi 
kunstnike loodud teos «Demo», mida 
saab vaadata interneti vahendusel 
nende kodulehelt. Voogteater on 
vorm, mis meenutab vahel teatrit, va-
hel filmi, vahel instagrami live’i, kuid ei 
ole mitte ükski neist. Seda saab vaa-
data kodus oma arvutiekraanilt 25, 26, 
ja 27. jaanuaril kl 20, elektron.art. Teos 
kestab kaks  tundi.

Pirita spordikeskus 
kutsub tasuta  
uisutrenni
19. jaanuaril ootab aasta esimene ta-
suta uisutreening Pirita spordikesku-
se uisuväljakul, avatud trennid on ka-
vas kolmel korral reedeti algusega kl 
18. Trennis osalemiseks peaks oska-
ma iseseisvalt jääl liikuda, spordikes-
kusest saab ka uiske laenutada. Tree-
ning ja sissepääs uisuplatsile on ta-
suta, kuna aga kohtade arv on piira-
tud, tuleb ennast enne registreerida. 
19. jaanuaril oodatakse trenni 
7-12-aastaseid lapsi, 26. jaanuaril 
täiskasvanuid, 2. veebruaril noori va-
nuses 13+.

SÁNDOR STERNI NÄITUS  
LOOMAAIAS
Tähistamaks Eesti graafiku ja illustraatori Sándor Martin 
Sterni (1924-2017) 100. sünniaastapäeva, avati loomaaia 
keskkonnahariduskeskuses tema loomingu näitus. Eesti-
Ungari päritolu Stern oli tuntud ja tunnustatud just loomade 
kujutajana, tema looming sisaldab lisaks dokumentaalsete-
le joonistustele ja avarellmaalidele ka raamatuillustratsioo-
ne, logosid ja postmargi kujundusi. 1984. a hakkas Stern ju-
hatama loomaaia animalistika ringi, tehes seda järjepanu 
enam kui 25 aastat.

Minu  
TALLINN

Enesekesksus lööb välja ka liikluses
Kasvatusteadlane Tiiu Kuurme 

Ma olen nii jalakäija kui ka vahelduva eduga autojuht. 
Mind häirib, kui jalakäijad tormavad ülekäigurajale, kla-
pid peas, ega vaata vasakule ega paremale. Ei saa loota, 
et autojuhid alati vöötrajal jalakäija läbi lasevad. Imelik, et 
pimedal ajal ei kanta enam helkureid, olen selle 
tõttu mitu korda järsult pidurdanud. Praegu on 
üksildaste indiviidide ajajärk, seda iseloomus-
tab tohutu suur ego ja enesekesksus, teisi ei 
kuulata ja nendega ei arvesta-
ta. Kogu juhtimiskultuur on meil 
võimukeskne ja see annab siir-
deid igale poole, ka liikluskäitumis-
se. Koolgi annab  enesekesksusele 
hagu juurde. Ei osata end teisiti kehtes-
tada kui kalli auto omamisega, siis sõide-
takse läbi loigu ja pritsitakse jalakäijad täis. 
Samas ei saa öelda, et meie liikluses oleksid 
asjad väga hullud. Ummikute tekkides las-
takse hädas olijaid ikka vahele, jalakäijatel 
lastakse rahulikult teed ületada. Aga ka jala-
käijal on vastutus! Autojuht ei pruugi pimedas 
näha, kui keegi, kellel pole helkurit, äkki teele 
kargab.

• Inimesed nõuavad üha enam, et jalakäijatel ja ratturitel oleks linnas eesõigus ja nendega liikluses rohkem ar-
vestataks. Pealinn küsis, kui viisakad on Tallinna autojuhid ja kas nad annavad jalakäijatele ja ratturitele teed.

TIIU KUURME: Mõned inimesed ei oska 
end kehtestada muidu kui kalli auto roolis 

Vöötrada pole  
ohutu koht, vaid  
ainult võimalus  
teed ületada
Liikluspsühholoog  
Inna Gorislavskaja
 
Liiklus eeldab jalakäijalt ja autoju-
hilt vastastikust  mõistmist. Ja 
mulle tundub, et just jalakäi-
jate teadmised kipuvad ni-
rud olema. Olen küsinud 
gümnasistidelt, et kas 
nad teavad, kui lähedal 
võib sõiduk olla, et jõuaks 
peatuda. Pakutakse lam-
bist igasuguseid variante 
alates sajast ja  lõpetades kol-
me meetriga. Aga linnas 50 km/h lii-
kuv auto läbib pärast pidurdamist veel 
ligi 30 meetrit, sedagi vaid kuiva asfaldi 

puhul. Kuna sellega ei osata arvestada, 
astutakse jalakäija eesõigusest lähtu-
des julgelt vöötrajale.  Aga autojuht ei 
saa paari sekundiga masinat pidama.  
Omaette teema on tõukeratastega 
sõitjad, kes ei arvesta pahatihti üldse 
autojuhtide võimalusega seisma jääda. 
Mõelda tuleks nii, et sinu vajadus lõpeb 
seal, kus algab teise inimese vajadus. 

Eakamad jälle on aeglased ja 
teevad ka otsuseid aegla-

selt, see võib kiiremaid 
häirida. Ja pimedas tuleb 
autojuhile nähtav olla. 
Kui helkurit pole ning 
vastu tuleva auto tuled  
juhti pimestavad, ei saa 

ta tumedas riides jalakäi-
jat märgata. Kokkuvõttes 

tahan öelda, et vöötrada ei 
ole mingi ohutu paik, nagu mõned 

arvavad, see annab meile ainult võima-
luse üle tee  minna.

Varem polnud ime, 
kui said sõiduteelt 
pangetäie vett kaela

Zooloog Aleksei Turovski 
 
Minu meelest käituvad autojuhid vä-
ga viisakalt ja peavad jalakäi-
jatest lugu. Mul on tunne, 
et selles osas läheb asi 
aina paremaks. Ei tea, 
kas see tuleb sellest, 
et ma ei lähe  noore-
maks ja nägeminegi 
pole enam see, mis 
varem, aga autoju-
hid suhtuvad minusse 
lausa aupaklikult. 
Võib-olla tõesti tundub 
neile, et siin komberdab 

üks mees, kes vaatab suhteliselt nõu-
tult ringi, ja siis nad pidurdavad aeg-
sasti. (Naerab.)  Ma ei ole suur autode 
välimääraja, nagu võin looduses öelda 
sealsete elukate kohta, kes nad on. 
Aga neid Porschesid ja Bentleysid 
meil ikka sõidab. Varem olid nende ju-

hid kuidagi uljamad ja isegi arro-
gantsemad, kihutasid oma li-

musiinidega kedagi mär-
kamata. Mõnel korral 

juhtis sellise auto 
roolija oma neljarat-
talise vist  meelega 
läbi veelombi, et 
pori kõnniteel kul-
gejale peale pritsi-

da. Seda ei juhtunud 
sagedasti, aga kui ju-

ba, siis tuli ikka väga 
korralik pangetäis vett.

Olen meie liikluses 
eriti ettevaatlik
Prantsuse keele õpetaja 
Lauri Leesi
 
Mul ei ole viimasel 
kümnel aastal ol-
nud ohtlikke või 
närvi ajavaid olu-
kordi liiklemisel. 
Asi on ikka kõvasti 
paremaks läinud. 
Varem oli küll nii, et 
mida uuem ja uhkem 
auto, seda tähtsamaks 
selle juht ennast pidas. 

Praegu ei saa öelda, et nad ei jääks 
vöötraja ees seisma. Üldse on kogu 

liikluspilt muutunud palju rahuli-
kumaks, tõmblemisi on vä-

hem ja inimesed arves-
tavad üksteisega roh-

kem. See on väga 
meeldiv. Samas po-
le ma liikluses just 
kõige suuremate 
oskuste ja koge-
mustega, aga just 
selle võrra olen  et-

tevaatlikum. Võib-
olla minusugustel ei 

tulegi ohtlikke olukordi 
eriti ette.

Sel talvel kerkib esma-
kordselt linna keskele, 
Vabaduse väljakule vaba-
mänguala-lumelinnak, 
kus lumest saab rõõmu 
tunda iga linlane ja 
külaline. 

Lumelinnaku ühisehitami-
ne koos laste ja Vivita juhen-
dajatega leiab aset 17. ja 18. 
jaanuaril kl 12-17, see avatak-
se 18. jaanuaril kl 18.

Lumelinn tuleb vabamän-
guala vormis, mille täpne ma-
kett luuakse Vivistopis las-
tele ja laste poolt. Töötoad, 
kus väikesed arhitektid asu-

vad lumelinna maketti looma, 
toimusid vahetult enne päris 
lumelinna ehitamist. Lumes-
kulptuuride asemel eelista-
takse suuremaid vorme, mille 

peal saab liugu lasta ja turni-
da. Lumelinn püsib kuni 25. 
jaanuarini, kuid ilm võib te-
kitada esialgsetes plaanides 
muutusi.

Sel suvel Tallinnas toimuv 
suurte purjeõppelaevade 
regatt kutsub lapsi vanu-
ses 5–12 osalema joonis-
tusvõistlusel «Tuult purje-
desse!». Töid saab saata 
kuni 31. märtsini, parima-
tele on auhinnad.

Joonistusvõistlusele saab 
iga autor esitada ühe töö. Joo-
nistuse formaat on A4 või A3 
ning joonistused võivad olla pi-
ki- või laiupidi. Tööd palutak-
se üles pildistada ja esitada di-

gitaalselt. Joonistus peab ole-
ma tehtud käsitsi. Võistlusele 
saab registreerida ja oma töö 
esitada www.tallinn.ee/tuult-
purjedesse

Kõik joonistused vaatab lä-
bi žürii, kes valib välja kolm 
parimat joonistust igas vanu-
sekategoorias: 5–7aastased, 
8–10aastased ja 11–12aasta-
sed. Võidutööd tehakse tea-
tavaks 1. juunil Lennusada-
ma välialal. Iga vanusekate-
gooria kolmele võitjale antak-
se auhind.

Vabaduse väljakule kerkib lumelinn Tall Ships Races 2024 
kutsub lapsi osalema 
joonistusvõistlusel

Loe Pealinna  
veebis:   

PEALINN.EE


